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Consfătuirea pe țară a lucrătorilor 
din întreprinderile agricole de stat
Joi, în sala Palatului Republicii, s-au desfășurat în continuare lucrările primei Consfătuiri pe țară a lucrătorilor din între- -ile agricole de stat, orga- din inițiativa conducerii de partid și de statLucrările ședinței plenare au avut loc în prezenta tovarășilor NICOLAE CEAUȘESCU, EMIL BODNARAȘ. MANEA MANES- CU, ILIE VERDEȚ, IOSIF BANC, MIHAI GERE.Timp de două zile, muncitori, tehnicieni, ingineri, agronomi și zootehniști, medici veterinari și economiști din întreprinderile a- gricole de stat au dezbătut probleme majore privind tehnologiile și formele cele mal modeme de organizare a producției și a muncii, care pot contribui la sporirea continuă și substanțială a aportului întreprinderilor agricole de stat, la dezvoltarea agriculturii noastre socialiste, a întregii economii naționale.In prima zi de lucru, consfătuirea s-a ținut pe secții de specialitate — culturi de cîmp; legu. me si cartofi; pomicultură; viticultură ; taurine pentru lapte ; taurine pentru carne, ovine ; porcine ; păsări și animale mici — prilejuind un schimb larg de opinii privind căile de perfecționare continuă a activității în toate sectoarele de muncă, în spiritul directivelor adoptate de partid în vederea ridicării agriculturii noastre socialiste pe trepte noi de progresReuniți în plen, participan- ții la consfătuire au continuat în tot cursul zilei de joi, dialogul fructuos asupia problemelor ce se cer soluționate în acest sector al economiei naționale.Luînd cuvîntul în deschiderea ședinței plenare, tovarășul IOSIF BANC, ministrul agriculturii, industriei alimentare, silvi. culturii și apelor. a subliniat că această reuniune se înscrie pe linia practicii consecvente a conducerii partidului si statului nostru de consultare largă a lucrătorilor și specialiștilor din diferite sectoare ale economiei naționale în scopul analizării temeinice a activității desfășurate în ...diferite compartimente ale eco- f^miei și vieții sociale, găsirii căilor și mijloacelor de valorificare a rezervelor de creștere continuă a eficientei muncii.Vorbitorul a exprimat convingerea că dezbaterile consfătuirii, desfășurate în lumina prețioaselor indicații date de tovarășul Nicolae Ceaușescu în expunerea făcută la ședința de lucru de la Comitetul Central al Partidului din noiembrie a- nul trecut, în cuvîntarea sa la consfătuirea cu cadrele din a- gricultura județului Ialomița și în cea de la ultima plenară a Comitetului Central al Partidului, se vor solda cu concluzii și hotărîri importante pen- r tru activitatea de viitor, privind folosirea mai deplină a tuturor rezervelor interne dezvol

tarea cooperării Intre întreprinderile agricole de stat, cooperativele agricole de producție și întreprinderile de industrie alimentară, astfel Incit fermele 
și întreprinderile agricole de 
stat să-și îndeplinească pe vi
itor cu cinste sarcinile de mare răspundere trasate de partid.

Tot In ședința plenară de Joi, tovarășul ANGELO MICULES- 
CU, ministru secretar de stat, 
a prezentat raportul conducerii Ministerului Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor cu privire la activitatea întreprinderilor agricole de stat 
și măsurile necesare pentru realizarea sarcinilor de viitor.Totodată au fost prezentate concluziile dezbaterilor și propunerile din secțiile de specialitate, în ședinfele pe secții și în ple
nara consfătuirii au luat cuvin-
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Cuvîntarea tovarășului 
LAE CEAUȘESCUNICO

Stimați tovarăși,Doresc să încep prin a vă a- dresa dumneavoastră, participanților la această consfătuire de lucru, precum și tuturor lucrătorilor din întreprinderile a- gricole de stat, un salut călduros din partea Comitetului Central al partidului, a Consiliului de Stat și a guvernului Republicii Socialiste România. (A- plauze puternice, prelungite). De asemenea, doresc să adresez calde felicitări tuturor celor distinși astăzi cu titlul de Erou al Muncii Socialiste, eu ordine și medalii ale Republicii Socialiste România. (Aplauze).). După cum ați văzut, incepind de astăzi mai avem în întreprinderile agricole de stat 7 Eroi aj Muncii Socialiste și sperăm că aceasta se va simți pozitiv in activitatea unităților respective. (Aplauze puternice) Acordarea acestor distincții reprezintă o inaltă apreciere pe care conducerea de partid și de stat o dă atît activității celor distinși cit și. in general. întreprinderilor agricole de stat, contribuției pe care acestea au adus-o la dezvoltarea agriculturii, la asigurarea cu produse agro-alimentare a patriei noastre. (Aplauze puternice).Consfătuirea a dezbătut pe larg rezultatele dobîndite de întreprinderile agricole de stat în cincinalul care a trecut și sarcinile pe actualul plan cincinal 1971—1975 In timpul lucrărilor consfătuirii s-au subliniat pe larg realizările obținute in creșterea producției ve- I getale și animale, contribuția 

unităților agricole de stat la progresul agriculturii socialiste, la dezvoltarea și întărirea întregii economii naționale. Intr-adevăr, putem spune că întreprinderile de stat și-au dovedit pe deplin rolul important pe care îl au în cadrul agriculturii noastre socialiste.In același timp au fost formulate unele critici îndreptățite cu privire la lipsurile serioase care mai persistă in activitatea unor unități agricole de stat. Este adevărat că în cadrul consfătuirii poziția autocritică, analiza neajunsurilor din activitatea între- prinderiloi agricole a fost ceva mai slabă, dar aceasta se compensează prin caracterul discuțiilor purtate in secțiuni. Face totuși excepție in cadru! plenarei cuvîntul ultimului vorbitor, șeful Departamentului întreprinderilor agricole de stat, care parcă a vrut să sublinieze tocmai ceea ce m au făcut ceilalți tovarăși, și anume că este necesar să vedem și lipsurile proprii, pentru că numai așa vom Înțelege mai bine ceea ce avem de făcut. (Vii aplauze)Dorcsr să menționez in mod deosebit propunerile valoroase făcute in timpul consfătuirii în vederea lichidării lipsurilor și îmbunătățirii activității întreprinderilor agricole de stat, în scopvi creșterii mai rapide a producției agricole, al participării într-o măsură tot mai însemnată a acestor unități la constituirea fondului central de produse agroalimentare, Ia mai buna aprovizionare a întregului popor. Se poate spune deci că discuțiile au reliefat creșterea 

spiritului de răspundere, a competenței profesionale și a preocupării cadrelor și lucrătorilor din unitățile agricole de stat pentru bunul mers al activității în acest important sector.Reunind aproape 3 000 de lucrători din întreprinderile a- gricole de stat și din minister, — conducători de ferme, directori de întreprinderi, ingineri agronomi medici veterinari, ingineri zootehniști, muncitori, mecanizatori și lucrători din minister — consfătuirea reprezintă. am putea spune, un larg forum democratic chemat să stabilească in colectiv măsurile pentru folosirea cît mai rațională a fondului funciar, a mijloacelor mecanice și. îndeosebi, să asigure utilizarea mai judicioasă a forței de muncă in vederea îndeplinirii In cele mai bune condiții a sarcinilor trasate agriculturii socialiste de Congresul al X-lea al partidului nostr'L (Aplauze puternice).Iată de ce putem aprecia că lucrările consfătuirii au fost rodnice, că ele vor exercita o puternică influentă pozitivă a- supra muncii din acest sector și vor duce la îmbunătățirea generală a activității întreprinderilor agricole de stat — ceea ce se va răsfrînge cu bune rezultate asupra întregii noastre a- griculturi socialiste. (Aplauze puternice)Stimați tovarăși.Consfătuirea dumneavoastră are lo* la încheierea cincinalului 1966—1970 și la Începutul 

muncii pentru înfăptuirea noului cincinal. 1971—1975. Cunoașteți din comunicatul publicat .eceni rezultatele remarcabile obținute in dezvoltarea economiei naționale în ultimii 5 ani. După cum ați putut vedea, industria noastră socialistă a cunoscut in această perioadă o nouă ș> puternică dezvoltare l ea joacă un rol tot mai important în dezvoltarea Întregii economii, în înzestrarea ei cu mijloace de producție. în producerea bunurilor de consum necesare oamenilor muncii. Pe întreg întinsu, patriei se văd roadele politicii de industrializare socialistă, de repartizare judicioasă a forțelor de producție pe teritoriul țării.După cum cunoașteți, in acești 5 ani producția agricolă a cunoscut, de asemenea, o dezvoltare satisfăcătoare: ea a fost eu 24 la sută mai mare decit in perioada 1961—1965, asigurînd aprovizionarea populației cu produse agroalimentare și creind și unele disponibilități pentru export.In raportul prezentat și in cuvîntul tovarășilor care au vorbit în cadrul consfătuirii, i-a a- rătat pe larg contribuția adusă de unitățile agricole de stat la sporirea producției agricole. De aceea eu nu voi insista prea mult asupra acestor probleme.întreprinderile agricole do stat dețin astăzi o suprafață a- gricolă de peste 2 000 000 hectare, din care 1 670 000 hectare suprafață arabilă. în sectorul
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(Urmare din pag. 1)zootehnic ele dispun de 630 000 taurine, 2 200 000 porcine, pes
te 1 600 000 ovine, 8 600 000 păsări. De asemenea, aceste întreprinderi au in dotare 29 700 tractoare, 10 870 combine și alte mii și mii de mașini agricole. Am putea deci spune că in cei 22 de ani de activitate ele au reușit să-și creeze o puternică bază tehnico-materială care să le permită să realizeze în bune condiții sarcinile importante ce le au — de a da producții tot mai mari și a participa tot mai intens la aprovizionarea oamenilor muncii cu produse a- groalimentare.Cantitățile de ingrășănvnte chimice primite de întreprinderile agricole de stat au crescut an de an, insumînd, pe întregul cincinal, 875 000 tone substanță activă Ca urmare. în 1970 a revenit circa 100 kg substanță activă pe hectarul de teren agricol . De asemenea, ele au primit importante cantități de er- bicide și alte produse chimice.In unitățile agricole de stat lucrează un puternic corp de cadre cu studii superioare și medii — circa 6 000 de ingineri agronomi, mecanici, zootehniști și medici veterinari precum și peste 9 500 de cadre cu pregătire medie. Progresele obținute în dezvoltarea producției vegetale și animale au dat posibilitate Întreprinderilor agricole de stat să livreze cantități însemnate de cereale, legume, carne, lapte, ouă. lină, struguri și fructe Ia fondul central de produse a- groalimentare. Doresc să arăt aici că în acești cinci ani unitățile agricole au avut o pondere Însemnată în formarea fondului central: la grîu — de peste 25 la sută, la legume — 17 la sută, la struguri și fructe — 29 la sută, la carne — 35 la sută, la lapte — 37 la sută, la ouă — 52 la sută, la lînă — 19 la sută. După cum se vede. în raport cu suprafețele pe care le au. întreprinderile agricole de stat au 
o contribuție destul de însemna
tă Ia fondul central. Tin să menționez. că, în decursul anilor. încă de la crearea lor. contribuția unităților agricole de stat în constituirea fondului central a fost deosebit de însemnată. In prezent această pondere s-a micșorat într-o a- numită măsură datorită faptului că in ultimii ani s-au dezvoltat puternic și cooperativele agricole de producție — celălalt sector socialist al agriculturii noastre, care se ia din ce in ce mai mult la întrecere cu întreprinderile agricole de stat și se afirmă ca un partener de care trebuie să vă temeti. tovarăși din I.A.S.-uri 1 Pentru că vă poate întrece I (Aplauze puternice: animație în sală). Firește, spun „să vă temeti" în sensul că trebuie să vă gindiți cum să acționați ca întreprinderile de stat să continue să fie fruntașe în obținerea de producții superioare. cu atît mai mult cu cit dotarea tehnică, substanțele chimice și îngrășămintele pe care le primesc actualmente sînt mult superioare celor de care dispun cooperativele agricole de producție. (Vii aplauze).In eincinalul trecut, unitățile agricole de stat au primit din partea statului investiții de 17 miliarde lei. in afara celor pentru irigații și altor lucrări de îmbunătățiri funciare, care au fost finanțate prin fonduri alocate departamentului de îmbunătățiri funciare. Astfel, fondurile fixe au crescut cu circa 70 la sută in 1970 față de 1965, dotarea cu mașini și tractoare a sporit, de Ia 5 800 000 000 lei în 1965. la 7 390 000 000 lei în 1970. Astăzi în întreprinderile agricole de stat pe un tractor revin mai puțin de 60 de ha a- rabile, livezi și vii — ceea ce demonstrează că avem o dotare bună și chiar foarte bună.După cum s-a menționai tn consfătuire avem un mare număr de ferme și întreprinderi agricole care au obținut rezultate bune, unele foarte bune. S-au dat aici nenumărate exemple și nu doresc să mă opresc a- supra niciunuia. Aceste rezultate demonstrează atît superioritatea agriculturii socialiste în general, și a agriculturii de stat în special, cît și marile rezerve ce le avem în fiecare fermă și întreprindere agricolă pentru creșterea rapidă a producției. Este de înțeles că dacă ne-am propune cel puțin să egalăm producțiile obținute în aceeași zonă de unitățile fruntașe, am depăși cu mult, în 1975, prevederile planului pe acest cincinal. Și, dacă sînt sute de ferme și zeci de întreprinderi agricole de stat care au putut obține asemenea rezultate bune, de ce oare celelalte ferme și întreprinderi din 

zona respectivă, avînd condiții asemănătoare, dotare și mijloace similare și aproximativ același număr de cadre, nu pot obține rezultate la fel de bune ? Deci, existind din toate punctele de vedere o deplină egalitate, factorul care hotărăște în cele din urmă rezultatele este omul ; el poate face ca toate întreprinderile noastre de stat să se ridice la nivelul celor fruntașe astăzi ! Și, firește, cele fruntașe să meargă și ele mai înainte ! (Aplauze puternice, prelungite)Doresc să menționez și la a- ceastă consfătuire că rezultatele obținute de unitățile agricole de stat, contribuția lor însemnată Ia formarea fondului central de produse agroalinien- tare, demonstrează justețea politicii partidului și statului nostru privind dezvoltarea agriculturii socialiste de stat. întreprinderile agricole de stat au avut și au un rol important in dezvoltarea agriculturii din țara noastră ; ele au jucat un rol de seamă in transformarea socialistă a întregii agriculturi, in trecerea de la agricultura fărî- mițată, pe baze particulare, la marea agricultură cooperatistă, socialistă, cu un înalt nivel de dezvoltare. întreprinderile a- gricole de stat au acordat și a- cordă un prețios ajutor cooperativelor agricole de producție și tocmai de aceea cooperativele au putut să se consolideze și să se dezvolte. Unele din ele au ajuns chiar să întreacă unitățile care le-au ajutat. Pentru aceasta nu putem decît să felicităm atit întreprinderile care au acordat ajutor, cît și pe cooperatorii care au știut să folosească cum trebuie acest sprijin. (Vii aplauze).Cred că tovarășii care lucrează in unitățile de stat vor fi de acord că trebuie să evidențiem și in cadrul acestei consfătuiri rolul important al cooperativelor agricole de producție, faptul că toate succesele obținute în agricultură sînt indisolubil legate, atit dc existenta sectorului de stat, cit și a celui cooperatist, care constituie împreună un tot unitar ce ne dă garanția dezvoltării cu succes a întregii agriculturi din patria noastră. (Aplauze puternice)Viața, faptele demonstrează justețea liniei politice marxist- leniniste a partidului nostru in domeniul organizării și conducerii agriculturii, dovedind că numai pe calea agriculturii socialiste. a unirii tuturor forțelor țărănimii noastre în unități mari de producție este posi' ilă lichidarea rapidă a înapoierii moștenite din trecut, făurirea u- nei agriculturi avansate cu înaltă productivitate. (Vii aplauze).Rezultatele obținute in agricultura noastră de stat se datoresc muncii pline de abnegație a muncitorilor, tehnicienilor Și inginerilor din întreprinderile agricole,, tuturor lucrătorilor și activiștilor de partid și de stat care lucrează in acest sector de activitate. Pentru toate aceste rezultate doresc să adresez tuturor oamenilor muncii din fermele și întreprinderile agricole de stat, cit și din minister, calde felicitări din partea Comitetului Central al Partidului, a Consiliului de Stat și a guvernului Republicii Socialiste România (Aplauze puternice, prelungite).Stimați tovarăși,Apreciind rezultatele bune obținute de unitățile agricole de stat, nu putem să trecem cu vederea lipsurile care s-au manifestat și care au făcut să nu realizăm producții pe măsura posibilităților existente.In raportul prezentat și în cuvintul multor tovarăși s-au arătat o serie de fapte concrete care atestă că nu în toate fermele și I.A.S.-urile se folosesc judicios fondul funciar, mijloacele mecanice și chimice. Mă voi referi Ia un singur exemnlu care mi se pare foarte semnificativ. In timp ce în anii 1966— 1970 fondurile fixe ale întreprinderilor agricole de stat au crescut cu circa 70 la sută, producția a sporit numai cu circa24,5 la sută. In aceeași perioadă au crescut mult cheltuielile materiale pentru realizarea producției, ceea ce a diminuat posibilitățile de creștere ale venitului național, micșorînd eficiența economică a activității unităților agricole de stat.Trebuie să spunem deschis că producțiile obținute în acești ani sînt cu mult sub posibilitățile de care dispun întreprinderile agricole în ce privește mijloacele tehnice, cadrele șî, în general, forța de muncă. Nu pot să nu apreciez că, atît în sectorul vegetal, cît /și în cel 

zootehnie producțiile obținute nu ne pot mulțumi. Este adevărat că în unii ani, mai eu seamă în 1970, au exercitat o oarecare influență și condițiile climatice, îndeosebi inundațiile care au avut loc ; dar ele nu pot justifica nici pe departe rezultatele slabe pe care le-au avut multe întreprinderi de stat in producția agricolă.Nici in domeniul creșterii animalelor, cu toate investițiile mari făcute, nu am obținut rezultatele așteptate ; dimpotrivă, după cum ați reținut din raportul prezentat, producția de lapte din unele ferme moderne, industriale, este mai mică și se realizează cu consumuri mai mari decît în fermele vechi, de tip așa-zis gospodăresc.A crescut foarte mult consumul de furaje, îndeosebi de furaje concentrate, pe kilogramul de carne, de lapte și alte produse animaliere. O apreciere, cu totul generală a depășirii acestor consumuri în 1970 ne duce Ia o cifră destul de importantă : aproape 200 000 tone de cereale consumuri în plus.In același timp, consider că este bine să reamintesc și cu acest prilej că se construiește incă scump, că nu au fost încă lichidate tendințele spre grandomanie. spre „lucruri unice" în Europa sau in lume — și a- ceasta ne costă foarte scump din toate punctele de vedere.De asemenea, trebuie să menționez și faptul că in organizarea muncii persistă lipsuri serioase. că nu este asigurată o bună repartizare și folosire a cadrelor a forței de muncă ; un număr însemnat de cadre tehnice stau în birouri, lucrează cu hirtiile, în Ioc să contribuie la aplicarea pe teren a cunoștințelor dobindite în facultate pentru obținerea de producții agricole sporite, atît în sectorul vegetal cît și în cel animal.Ș-a vorbit aici de faptul că mai avem unele neajunsuri în ce privește dotarea întreprinderilor de stat cu toată gama de mașini agricole Mă refer la toată gama pentru că — așa cum am spus mai înainte — apreciez că din punct de vedere al dotării generale, numărul dc tractoare pe care îl avem în prezent în I.A.S.-uri este nu numai suficient, dar chiar puțin prea mare. Va trebui, desigur, să lichidăm neajunsurile in domeniul asigurării cu toată gama de mașini, dar eu nu împărtășesr părerea acelora care au justificat unele minusuri in realizarea producției prin lipsa unor mașini deoarece șî celelalte întreprinderi care au obținut rezultate cu mult mai bune au avut aceeași dotare atît pentru e- fectuarea muncilor de arat și însămintat. cît și pentru strîn- gerea recoltei.Pe drept cuvînt s-a subliniat In timpul discuțiilor că una din cauzele care au împiedicat obținerea de producții mai mari a fost neasigurarea cu semințe de înaltă productivitate. Este drept, lucrurile stau ceva mai bine în ce privește sămința la porumb, dar și aici va trebui să acționăm peatru a obține rezultate și mai bune De asemenea, faptul că avem un număr destul de inare de animale din rase cu un potențial biologic limitat, necorespunzător, ne-a împiedicat să obținem o sporire rapidă a producției animaliere.Desigur, deficiențele la care m-am referit — și care s-au manifestat pe parcursul anilor — au avut o puternică influență negativă asupra activității economice a întreprinderilor a- gricole de stat. De altfel, doresc să arăt aici că problema eficienței economice nu a stat cum se cuvenea în centrul atenției tuturor conducătorilor si lucrătorilor din întreprinderile agricole de stat Trebuie să spunem deschis că multe din lipsurile și deficientele ce s-au manifestat puteau fi evitate dacă conducerea Departamentului întreprinderilor agricole de stat și a ministerului ar fi acordat mai multă atenție activității concrete, soluționării Ia timp a problemelor ce le ridică munca, de zi cu zi, dacă ar fi fost mai aproane de conducerea efectivă a unităților agricole de stat și, în general. a producției agricole.M-am referit la cîteva deficiențe care mi se par mai importante pornind de Ia faptul că dezvăluirea deschisă a lipsurilor va contribui la lichidarea lor, ne va permite să stabilim cele mai bune măsuri pentru îmbunătățirea activității de viitor. Numai dacă vor trage toate învățămintele, atît din ceea ce este bun — și avem multe lucruri bune — cît și din deficiențele și lipsurile existente, întreprinderile agricole de stat vor reuși să-și realizeze cu succes 

marile sarcini ce Ie revin în cincinalul in care am intrat I (Vii aplauze). Putem spune că există toate condițiile pentru aceasta l avem îndeosebi cadre cu o bogată experiență — peste 160 000 de muncitori permanenți, tehnicieni și ingineri — care reprezintă o forță puternică, în agricultura noastră socialistă de stat. Dacă vor acționa cu toată fermitatea pentru lichidarea neajunsurilor și perfecționarea întregii activități, întreprinderile agricole de stat vor reuși să înfăptuiască in bune condi|ii sarcinile ce le revin pe baza Directivelor Congresului al X-lca al partidului ! Și eu am convingerea că vor face aceasta ! (A- plauze puternice, prelungite).Stimați tovarăși.Cunoașteți prevederile actualului cincinal, pe care, așa cum arată rezultatele primelor luni, am început să-l realizăm cu succes. Continuînd politica dc dezvoltare în ritm susținut a industriei, vom acorda, in același timp o mai mare atenție progresului agriculturii. Noi pornim de la faptul că in condițiile României socialiste. agricultura reprezintă —alături de industrie. o ramură de bază a economiei noastre, că numai dezvoltarea armonioasă — atît a industriei cit și a agriculturii poate asigura progresul întregii noastre societăți socialiste, ridicarea bunăstării poporului nostru. (Aplauze puternice).Pentru a ilustra preocuparea partidului și statului de a asigura dezvoltarea agriculturii, mă voi referi numai la faptul că in anii 1971—1975 au fost alocate din fondurile statului, 80 de miliarde Iei pentru lucrările de investiții în agricultură — de peste 2 ori mai mult decît în cincinalul trecut. Dacă vom a- dăuga ’a aceasta și investițiile care urmează să fie făcute de cooperativele agricole de producție din fondurile proprii, vom ajunge la peste 100 de miliarde de lei investiții in acest cincinal, aproape de 2 ori cît totalul investițiilor pe întreaga economie din primul cincinal al României. (Vii aplauze)O atenție deosebită se va acorda realizării programului national de irigații, de desecări și lucrări de co a batere a eroziunii solului. Cunoaș- teți acest program, el urmează să fie dezbătut într-o consfătuire pe tară, probabil în luna mai, pentru a putea să luăm măsurile cele mai corespunzătoare în vederea realizării in întregime a sarcinilor deosebit de importante ce se pun in acest domeniu și care vor avea rol de seamă în dezvoltarea de ansamblu a agriculturii românești.In acest cincinal, agriculturii 1 se vor asigura cantități mult mai mari de îngrășăminte și alte substanțe chimice. Potrivit prevederilor planului aceste cantități vor fi de peste două ori mai mari decit în cincinalul trecut.Ca urmare a Îmbunătățirii bazei tehnico-materiale a agriculturii, se prevede să realizăm o creștere substanțială a producției agricole, vegetale și animale. In 1975 producția de cereale, legume, plante tehnice, struguri și fructe, precum și producția de carne, lapte și produse lactate, de ouă, lină și altele trebuie să crească in mod substanțial spre a asigura aprovizionarea în bune condițiuni a populației cu produse agroali- mentare și a crea, totodată, disponibilități pentru export. Cunoașteți prevederile cincinalului in această privință și nu mă voi mai referi la ele acum.Consider că avem toate premisele să realizăm prevederile cincinalului de creștere a producției agricole, să obținem o dezvoltare puternică și o modernizare serioasă a agriculturii din România.De altfel, consider că este bine să subliniem că, și în condițiile cînd vom realiza toate nivelurile de producție stabilite în plan, în agricultura noastră vor mai exista încă multe rezerve, deoarece producțiile prevăzute pentru 1975 sînt cu mult mai mici decît cele realizate azi de unele țări din Europa. Chiar și producțiile medii prevăzute în 1975 pentru întreprinderile a- grieole de stat sînt mai mici decît cele ce se realizează astăzi într-un șir de țări europene. Subliniez aceasta pentru a face să se înțeleagă că aceste prevederi nu sînt de loc extraordinare, chiar dacă s-ar părea, pornind de la nroductiile mici realizate în 1970, că ritmul mediu anual de creștere a producției globale ar fi mare — cum este la întreprinderile de stat, de 10 la sută. Tinînd însă seama de rezervele 

de care am vorbit, nu ni se va mai părea că, pentru a ajunge la asemenea ritmuri de crește- , re va trebui să facem adevărate salturi in agricultură. Realitatea este că, cu toate progresele mari obținute in creșterea producției agricole, sintem incă in urma multor țări cu a- gricultură dezvoltată, că va trebui să depunem încă eforturi serioase pentru a lichida această rămincre in urmă.In cadrul programului general de creștere a producției agricole, întreprinderile agricole de stat vor continua să dețină un rol preponderent: va Crește ponderea lor in formarea fondului central la cereale, legume, carne, lapte și alte produse. în conformitate cu prevederile planului, producțiile medii in întreprinderile de stat vor trebui să ajungă la grîu — la 3 100 kg la hectar, la porumb — la 4 250 kg, floarea-soarelui — la 2 200 kg, legume — la 18 000 kg, lapte — la 3 250 litri, ouă — la 203 bucăți pe o găină, lînă — 4 kg pe oaie. După cum vedeți, nu sint deloc producții care să reprezinte un nivel prea ridicat, mai ales dacă ținem seama că in acești ani peste 30 la sută din fața arabilă a agriculturi^^e stat va fi irigată și deci in producțiile medii de care am vorbit mai înainte sînt cuprinse și recoltele obținute pe suprafețele irigate. Așa cum ne-a arătat experiența multor întreprinderi de stat, se pot obține nu 4 000, ci 5 000 și chiar 6 000 kilograme porumb la hectar, în terenuri neirigate. De aceea, cind am vorbit la întîlnirea cu cadrele din agricultura județului Ialomița referindu-mă la cooperative, am spus că în Bărăgan fără o producție de 8 000 kg la hectar pe terenuri irigate nu putem să vorbim de eficiența irigațiilor în agricultură. Dar pentru întreprinderile agricole de stat nu ne putem mulțumi cu 8 000 kg la hectar: trebuie să pornim de la 10 000 kg in sus. Numai a- tunci vom putea să spunem că agricultura de stat folosește rațional și eficient irigațiile. Mă refer la Bărăgan, Cîmpia Dunării. Dobrogea, pentru că, firește, situația poate fi diferită in alte zone.La legume, o recoltă de 18 000 kg la hectar — ținind seama de faptul că avem toată suprafața irigată, de mecanizarea realizată, de cantitatea de îngrășăminte pe care o dăm de pe acum — este cu mult sub posibilități — și de aceea vor trebui luate toate măsurile pentru a obține cantități simțitor sporite.A vorbit aici directorul întreprinderii agricole de stat din Valea lui Mihai, care a arătat că obține 9 kg lină pe cap de oaie Ia un efectiv mare — de 10 000 de oi. Sint și in Dobrogea întreprinderi agricole de stat și cooperative care obțin cîte 7,8 și chiar 9 kg lînă pe cap de oaie, la turme de 5—10 000 de oi. Or, este posibil să spunem că avem rezu’tate bune cu media de 4 kg de lină pe care ne-o propunem să o realizăm în 1975, sau cu producția de lapte de 3 250 litri la o vacă, cînd avem de ne acum ferme care depășesc "'fn mult această producție ? Pentru întreprinderile de stat aceste producții sînt incă mici.In ce privește efectivele de animale, se prevede ca ele să ajungă, în 1975, Ia peste 1.000.000 de capete de bovine, din care vaci circa 500 000 capete, ceea ce va însemna, la suprafața agricolă a întreprinderilor de stat circa 50 de taurine pe suta de hectare agricole, din care 25 de vaci. Consider că, pentru sectorul de stat, această creștere nu poate să ne mulțumească, deoarece știți cu toții că o agricultură avansată nu poate fi concepută fără o zootehnie avansată.La porci vom ajunge la o si- tuate mai bună. la circa 3 500 000 de capete. La ovine există insă un plan mai mic decît ceea ce avem astăzi sub 1 600 000 capete. Este în orice caz necesar ca la această specie să ajungem Ia sfîr- șitul anului 1975 la un efectiv de 1 800 000 de capete, creșterea trebuin-1 să se realizeze îndeosebi la oile cu lînă fină și semifină. în același timp, să folosim pășunile pe care Ie dețin astăzi întreprinderile a- gricole de stat in zonele de munte spre a crește un număr mare de oi țurcane. De asemenea la păsările ouătoare creșterea nu este suficientă, ținind seama că ne propunem să realizăm in 1975, de la I.A.S., 1 500 000 000 de ouă și 150 000 de tone de carne de pasăre la fondul de stat. Or, cu 8 000 000 de păsări ouătoare cît ■-a prevăzut pentru 1975, nu
(Continuare in pag. a 3-a)
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Cuvîntarea tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
(Urmare din pag. a 2-a)vom avea garanția că vom realiza producțiile de ouă și carne ee ni le-am propus. De aceea va trebui să aducem corecturile necesare, și să prevedem să ajungem in 1975 la 11—12 000 000 de păsări ouătoare, deoarece numai așa vom crea baza necesară realizării producțiilor pe care le avem in vedere.Am reamintit aceste prevederi — care de altfel vă sint cunoscute — pentru a sublinia încă o dată necesitatea luării unor măsuri serioase atît pentru lichidarea neajunsurilor, cit ți pentru a organiza bine întreaga activitate in vederea îndeplinirii și chiar a depășirii sarcinilor la care m-am referit. Țin să subliniez încă o dată, că cifrele prevăzute in această privință in planul cincinal sint sub posibilitățile intreprinderilor agricole de stat, mai ales dacă ținem seama de dotarea pe care aceste unități o vor avea, de eforturile pe care le facem pentru a le asigura o bază materială și tehnică foarte puternică, de fa”' -.1 că în această perioadă rezolva probabil în condiții mai satisfăcătoare prob'ema semințelor și a îmbunătățirii raselor de animale. De aceea, trebuie să ne propunem să obținem producții sporite la toate culturile și la toate produsele animaliere.Pentru realizarea acestor sarcini trebuie să începem prin a asigura o gospodărire mai judicioasă a fondului funciar. în primul rînd, am în vedere însă- mințarea tuturor suprafețelor. Subliniez aceasta pentru că, an de an, cînd se face bilanțul final se vede că suprafețe de mii și chiar zeci de mii de hectare au rămas neinsămințate din diferite motive ; fără să mai vorbesc de suprafețele mari cuprinse în curți, în jurul grajdurilor, drumuri, care sustrag mii și mii de hectare din producția agricolă. Știți bine că pămîntul este limitat, și deci este nevoie ca de pe fiecare metru pătrat de teren să obținem producție ! Să punem capăt risipei, luînd toate măsurile pentru gospodărirea ți folosirea rațională a fondului funciar ! Sub nici un motiv să nu mai admitem să existe suprafețe neinsămințate ! Numai dacă s-ar intimpla ca în luna august să survină calamități care să distrugă totul doar a- tunci s-ar putea concepe să nu obții o recoltă bună — deși chiar și în aceste condiții se mai pot semăna unele legume de toamnă, plante furajere — și tot se obține ceva. Să luăm toate măsurile incit chiar atunci cînd se ivesc calamități — dacă e nevoie — să însămînțăm o dată, de două ori, de trei ori, dar să facem ca pămîntul să dea producție ! în agricultură, în afara unor cazuri excepționale, nu trebuie să luăm in considerare calamitățile decjt pentru recuperarea cheltuielilor efectuate cu reînsămînțarea suprafețelor respective l de pe fiecare suprafață de teren trebuie să obținem producție și să facem totul pentru a realiza acest lucru !Este necesar să acordăm mai multă atenție lucrărilor de desecări și îndeosebi lichidării băltirilor de pe terenurile agricole. Este adevărat, cînd treci pe lingă lanuri nu-ți poți da întotdeauna seama de proporțiile a- cestor băltiri. Ele însă ajung cîteodată la 20—30 la sută din suprafața respectivă — și. în fond, sînt terenuri de pe care nu obții nici o recoltă, deși s-a depus muncă. s-a însămînțat De aceea, cu cer tuturor lucrătorilor din întreprinderile a- gricole de stat să se apuce serios de treabă pentru a lichida această stare de lucruri. Știu, se poate ca cineva să spună că pentru aceasta este nevoie de mașini. Nu numai cu mașini se poate face aceasta. Dacă m-aș referi Ia cei 150—160 de mii de lucrători permanenți din întreprinderile agricole de stat, numai cu ei se pot executa toate aceste lucrări. Așa face orice gospodar, orice fermier, oricine dorește să obțină de pe pămintul său o producție bună. Este nevoie să acționăm cu hotărîre. să luăm măsuri eficace pentru realizarea nivelărilor. Vom avea, desigur, și u- tilaie, dar nu trebuie să stăm și să așteptăm numai aceste u- tilaje, ci să acționăm cu toate mijloacele pe care le avem la indemină. Deci, problema desecărilor, a lichidării bălților, a nivelărilor, trebuie să constituie o preocupare zilnică, deosebit 

de importantă, pentru că de rezolvarea ei depind folosirea în întregime a tuturor supra

fețelor și obținerea de recolte mari.Fe drept cuvint s-a arătat aici de către unii tovarăși — printre care și de tovarășul director al întreprinderii agricole din Insula Mare a Brăilei — că este necesar să se termine lucrările din incintele indiguite. Intr-adevăr, noi am realizat foarte multe îndiguiri. Deși ne-au costat destul de scump sint mii de hectare care au rămas nefolosite datorită faptului că cei care au executat lucrările de îndiguire respective nu au fost obligați să execute toate nivelările, să scoată toate rădăcinile. Se va spune, poate că e greu să se facă aceasta. Desigur, nu este ușor, dar dispunem de mijloacele necesare și trebuie să realizăm aceste lucrări, pentru că am cheltuit mulți bani cu îndiguirile. Ne-a costat in medie cam 7 000—8 000 lei hectarul indiguit — și, prin urmare, aceste terenuri nu trebuie să rămină nefolosite. Nu mai vorbesc de faptul că a- cesta este pămintul cel mai bun, de pe care se pot obține recolte sigure, in orice condi- țiuni. De aceea, eu rog întreprinderile respective, organizația special creată pentru întreținerea și exploatarea acestor terenuri irigate și indiguite, să stabilească un program concret de măsuri și, in 2-3 ani, să lichidăm cu desăvîrșire această stare de lucruri, să redăm complet agriculturii toate aceste terenuri. Va trebui să studiem problema digurilor din Insula Mare a Brăilei — și nu numai a acestora, pentru că mai sint și cele de la Borcea — spre a asigura măsuri de consolidare și a nu mai fi expuși unor situații de genul celor din anul trecut. Desigur, trebuie să avem în vedere și faptul că prin realizarea lucrărilor ce urmează să inceapă probabil in acest cincinal pentru construirea a incă două hidrocentrale pe Dunăre, deci și a două lacuri de acumulare care vor reține o parte mare din apă — se va reduce și pericolul inundațiilor in aceste zone. Atrag atenția a- supra acestui lucru spre a nu ne apuca să facem uncie lucrări care ulterior se vor dovedi inutile.Avem un program mare de 1- rigații — și principalul beneficiar al acestor lucrări vor fi întreprinderile agricole de stat. Directorii acestor întreprinderi trebuie să urmărească îndeaproape realizarea la timp a a- cestui program, să exercite un control permanent in această privință astfel ca sistemele de irigații să fie executate în con- dițiuni cit mai bune. Spun aceasta pentru că este cunoscut că multe din aceste sisteme au incă deficiențe foarte serioase care dăunează bunei lor exploatări. De asemenea, trebuie să luăm măsurile necesare pentru a asigura buna întreținere și folosire a sistemelor de irigații. La minister s-a creat o centrală specială in acest scop, dar cred că și întreprinderile a- gricole dc stat vor trebui să a- nalizeze mal îndeaproape aceste probleme, să dispună ele însele de forțele necesare bunei întrețineri și exploatări a sistemelor de irigații.In același timp, se impune să luăm toate măsurile pentru a folosi cu rezultate cit mai bune terenurile irigate, spre a obține — cum s-a mai spus aici — două culturi pe an, sau, în cel mai rău caz. trei culturi la 2 ani, atunci cind am pus culturi care au o durată mai mare de vegetație. în orice caz, asigurarea de masă verde și de siloz trebuie să se realizeze în viitor — acolo unde avem irigații — îndeosebi din cultura a doua.De asemenea, ținind seama de faptul că rezultatele obținute pînă acum pe terenurile irigate sint incă slabe, este necesar ca,. împreună cu Academia de Științe Agricole, cu toți specialiștii din întreprinderile dc stat, apelind eventual și la anumiți specialiști străini, să punem cît mai repede la punct complexul de măsuri agrotehnice corespunzătoare fiecărei culturi in condiții de irigare. Să creăm și soiurile de plante necesare spre a putea să obținem o eficiență corespunzătoare de pe aceste terenuri irigate. Știți bine că un hectar irigat ne costă 15—16 000 lei — și se prevede să ajungă la 18—20 000 lei; întreținerea lucrărilor de irigații costă de asemenea scump; ca atare aceste lucrări se justifică numai dacă vom obține cel puțin o dublare a producției pe aceste suprafețe, față de cele neirigate.

Tot in legătură cu folosirea rațională a fondului funciar, este necesar ca întreprinderile de stat să acorde mai multă atenție lucrărilor de combatere a eroziunii solului și in general lucrărilor de fertilizare a pămintului. Firește, se pot a- duce critici in legătură cu faptul că unele mașini agricole nu corespund acestor condiții, dar asemenea critici trebuie aduse și acelor întreprinderi agricole de stat și Ministerului Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor care admit să se lucreze cu asemenea mașini, contribuind la dezvoltarea eroziunii și degradarea solului. Trebuie să punem in mod hotă- rit capăt acestor stări de lucruri ! In acest scop se impune să asigurăm in cel mai scurt timp gama de mașini corespunzătoare pentru astfel de lucrări. Consider că întreprinderile de stat, fermele agricole, ministerul au subapreciat această problemă. nu au acordat atenție experienței noastre din trecut in acest domeniu; nu folosim a- ccastă experiență, în schimb așteptăm să vină nu știu ce organizații speciale să ne execute asemenea lucrări. Nu, tovarăși, această problemă trebuie să cadă în sarcina fiecărei ferme, a fiecărei întreprinderi de stat ! Ajutorul din afară trebuie să constea în anumite îndrumări tehnice și în unele utilaje. Trebuie să luăm toate măsurile pentru executarea acestor lucrări. Dacă vom folosi toată forța de muncă pe care o avem în comunele, în satele noastre, vom putea combate eroziunile și degradările de pe sute și sute de mii de hectare anual.Tot in legătură cu problema folosirii raționale a fondului funciar aș dori să subliniez necesitatea acordării unei atenții sporite fertilizării solului, prin folosirea eficientă a îngrășămintelor chimice puse Ia dispoziția agriculturii și, mai ales, prin utilizarea tuturor cantităților de îngrășăminte organice realizate în unități. In acest scop Ministerul Agriculturii, Industriei Alimentare, Silvicul, turii și Apelor, împreună cu Academia de Științe Agricole trebuie să asigure, pe baza unui program concret, verificarea fiecărei parcele din punct de ve. dere al necesarului de îngrășă-, minte și amendamente — și să treacă in mod operativ la aplicai ca practică a acestui program.De asemenea, este necesar să trecem la realizarea in cel mult 2—3 ani a comasării tuturor terenurilor dispersate, liebidind fărâmițarea actuală, în trupuri mici, a fermelor. Trebuie să acționăm în așa fel incit să creăm parcele care pot fi lucrate cu mijloace mecanice șl exploatate rațional Dacă unde, va sînt suprafețe pe care nu putem să Ie comasăm sau să le lucrăm corespunzător, mal bine să le cedăm cooperativelor sau să fie lucrate în cooperare cu cooperativele agricole de producție. In cursul acestui an trebuie să se prezinte un program concret de măsuri spre a pune ordine și în această privință.Am insistat mai mult asupra folosirii raționale a fondului funciar, cu tot ceea ce este legat de aceasta, pentru că, după părerea mea, de aici trebuie să pornim ; aceasta este problema principală de care depinde ca agricultura noastră să-și realizeze cu succes sarcinile mari care-i stau în față.De asemenea, cred că este necesar să studiem mai atent experiența acumulată în organizarea fermelor de stat și să stabilim mai rațional mărimea lor spre a le crea condiții să facă intr-adevăr o exploatare rațională și științifică.In plan sînt prevăzute măsuri de îmbunătățire a dotării agriculturii. Practic, pînă la sfirși- tul anului 1975, agricultura noastră socialistă în general — iar întreprinderile agricole de stat, chiar mai devreme — vor dispune de toată gama de mașini agricole pentru toate, lucrările, inclusiv pentru strînsul tuturor recoltelor. în același timp însă se impune să asigu răm o folosire mai rațională a tractoarelor și mașinilor agricole Pină la urmă trebuie să înțele. geți, tovarăși, că menținînd un număr mare de tractoare și mașini pe care le folosiți Ia numai jumătate din capacitatea lor sau chiar mai puțin — aceasta va greva asupra prețului de cost, va reduce eficiența economică și beneficiile, deci va micșora șl posibilitățile ca oamenii muncii, inclusiv directorii, să realizeze venituri mai mari ca urmare a creșterii beneficiilor. Totuși eu consider că 60 de hectare la un tractor este puțin, mai cu seamă acum cînd avem și combine 

autopropulsate, care execută toa- te lucrările de strins la griu, floarea-soarelui, porumb și alte culturi Practic nu se va mai putea aduce justificarea — care a fost întemeiată pină acum — că folosim tractoarele și la strînsul recoltei, deoarece vom realiza a- ceasta cu o combină care execută de trei ori mai rapid strînsul recoltei decit actuala combină 
C.-3. Aceasta înseamnă că fiecare combină inlocuiește 3 tractoare și deci, în fapt, încărcătura pe tractor scade și mai mult, ajungindu-se la o încărca, re cu totul nerațională, neeconomică. Eu rog pe toți tovarășii, inclusiv conducerea ministerului, să țină seama de aceasta. Să stabilim o încărcare optimă incit să putem face lucrările la timp. In definitiv, un tractor de al nostru, de 65 CP poate executa vara, in două schimburi minimum 5 hectare arături pe zi. Deci ca să ari 56 de ha cit este azi încărcătura in suprafața arabilă înseamnă că le realizează in 11 zile. Atunci in restul timpului ce va mai face? Să privim deci lucrurile ceva mai gospodărește, mai economic. Puneți-vă in situația că nu sinteți directori și șefi de fermă numiți de minister — ci, că de fapt, sinteți puși in aceste posturi de răspundere de către clasa muncitoare, care v-a încredințat să gospodăriți o parte a avuției, a proprietății întregului popor, care este și proprietatea dumneavoastră, a tuturor salariaților! In a- ceastă calitate, gindiți-vă cum să gospodăriți mai bine mijloacele ce le aveți la indemină spre a obține maximum de eficiență, cu minimum de cheltuieli. A- tunci veți acționa ca adevărați proprietari și producători ai bunurilor poporului, ca adevărați comuniști, ca oameni conștienți de rolul și răspunderea ce vă revin in societatea de azi ! (Aplauze puternice).S-au adus aici critici juste și s-au formulat, de asemenea, cerințe îndreptățite față de Ministerul Industriei Construcțiilor de Mașini. In legătură cu aceasta aș dori să reamintesc că ar fi fost bine să se vadă și cum sînt folosite capacitățile dc producție ale Ministerului Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii șî Apelor, care are vreo 22 de întreprinderi, o centrală pentru producția de mașini și piese de schimb, precum și alte cîteva sute de ateliere mecanice. Aceste unități, care au o dotare destul de bună, pot să ajute la realizarea unor sarcini privind înzestrarea agriculturii cu o serie de mașini agricole; îndeosebi in zootehnie, ele pot să asigure o parte însemnată din necesarul de piese de schimb. Deci, apreciind ca juste criticile aduse Ministerului Industriei Construcțiilor de Mașini, considerăm că este necesar ca acest minister să ia măsurile ce se impun pentru a rezolva la timp cerințele agriculturii șț a-i asigura mașini de calitate corespunzătoare. Este necesar, în același timp, să asigurăm buna întreținere și folo. sire a acestor mașini, să ne preocupăm de punerea în valoare a tuturor capacităților dc producție din uzinele și atelierele mecanice proprii ale agriculturii.Așa cum am mai spus, consider că au deplină dreptate acei tovarăși care au insistat asupra necesității producerii unor semințe de înaltă productivitate și asigurării unităților productive cu asemenea semințe. Desigur, în acest domeniu un rol important îl are Academia de Științe Agricole. Tovarășul Giosan a prezentat aici unele din preocupările Academiei în această direcție. Trebuie să acționăm cu mai multă fermitate pentru rezolvarea acestei probleme care are o importanță deosebită pentru progresul agriculturii noastre. Dumneavoastră știți foarte bine că fără semințe de elită, de înaltă productivitate, corespunzător fiecărei zone— și acum și sistemelor irigate— nu vom putea să obținem recoltele pe care ni le propunem, nu vom putea să ridicăm la nivelul dorit agricultura noastră. Noi am importat multe soiuri de semințe ; am adus semințe și în trecut, aducem și acum. în 1970 am importat din Uniunea Sovietică 150 000 tone de grîu de sămință. Dar am mai făcut a- ceasta și cu cițiva ani in urmă : nu a existat însă o preocupare pentru a împrospăta, a îmbunătăți și a asigura producerea seminței în țară. Trebuie să fie clar pentru toată lumea că nu putem să facem o agricultură pe bază de import de sămînță. Trebuie să ne producem sămînța la noi în țară !Avem rezultate bune Ia porumb, deși și aici mai sint încă multe rezerve și posibilități de a îmbunătăți în continuare calitatea semințelor. Avem forțe, 

sintem in stare să producem orice semințe, dar există incă neglijență in acest domeniu. Citeodată e- xistă, ca să zic așa, o concurență rău înțeleasă, chiar in cadrul A- cademiei de Științe Agricole, al unităților sale, in loc să existe o coeziune, o unitate și o colaborare strinsă nu numai intre lucrătorii din cadrul Academiei și din fermele sau stațiunile ei. dar chiar intre aceștia și cei ai intreprinderilor de stat pentru a rezolva cit mai corespunzător și eficace această problemă.Ești in pregătire un program general pentru producerea tuturor semințelor in țară. El urmează să fie dezbătut în următoarele cîteva luni cu un larg activ de oameni de știință și de specialiști din agricultură, pentru a stabili toate măsurile necesare îndeplinirii acestei sarcini deosebit de importante.Dar, dacă Academia de Științe Agricole are un rol important in producerea de noi soiuri, a elitelor cum se spune — apoi in înmulțirea și in asigurarea seminței de masă rolul cel mai important revine întreprinderilor agricole de stat. De altfel această obligație s-a inscris chiar in actul lor constitutiv dar, din păcate, nu a fost dusă la îndeplinire cum trebuie. In strinsă legătură cu unitățile Academiei de Științe Agricole, întreprinderile agricole de stat trebuie _ să asigure producerea și înmulțirea semințelor, atît pentru nevoile lor, cît și pentru necesarul cooperativelor, al intregii agriculturi. Sistemul pe care-1 preconizăm in acest sens in planul ce-1 vom adopta, pornește tocmai de la aceste ptincipii. întreprinderile agricole de stat urmează să joace un rol important în această direcție — și va trebui să luăm toate măsurile ca, în următorii ani, să rezolvăm In mod radical problema semințelor pentru toate culturile — de cereale, plante tehnice, legume.In același timp, va trebui să dezvoltăm relațiile cu alte țări, atît pe linia științei cît și a schimbului de sămință. Să cumpărăm, dar să și vindem sămînță ! Să ne specializăm Ia anumite soiuri și hibrizi pe care să-i și exportăm, cumpărlnd în schimb alte soiuri, și să facem, într-a- devăr, o treabă gospodărească. Să înțelegem că asigurarea semințelor corespunzătoare constituie o obligație nemijlocită a conducătorilor unităților agricole, a ministerului. Trebuie să asigurăm periodic,. în întreaga agricultură, reînnoirea generală a semințelor, la 3—4 ani, maximum 5 ani, dacă vrem să avem recolte bune. în acest spirit se întocmește programul de care am vorbit, inclusiv, Legea care va reglementa obligațiile privind atît producerea cît și înlocuirea periodică a seminței. (Aplauze).In ce privește programul național privind creșterea animalelor și realizarea prevederilor care revin întreprinderilor agricole de stat, doresc să arăt că este necesar să analizăm foarte serios situația din acest sector, ea fiind și mai nemulțumitoare de- cît cea existentă în problema semințelor de cereale și plante tehnice. Am rămas cu mult în urmă in ce privește îmbunătățirea raselor de animale și ridicarea potențialului lor biologic. Avem rase de animale care au început să-și piardă calitățile biologice și care, oricît ar minca, nu vor mai reuși să dea producții mai mari. Ceea ce am făcut la întreprinderile de stat în această privință este cu totul insuficient. N-am rezolvat problema nici măcar pentru aceste întreprinderi. nu mai vorbesc de faptul că ele ar fi trebuit să asigure animale de rasă pentru toată a- gricultura — atît cea cooperatistă. cit și pentru gospodăriile particulare. Insist asupra acestui lucru pentru că 50 Ia sută din vacile de lapte se găsesc în gospodăriile particulare și vor rămine în continuare în aceste gospodării. Cred că este o lipsă a Ministerului Agriculturii că a neglijat și neglijează înlăturarea neajunsurilor din acest sector în sensul că nu acționează Cu destulă fermitate în vederea asigurării de reproducători de rasă, corespunzători, pentru îmbunătățirea raselor de animale. Dar aceasta este valabil nu numai pentru bovine — care intr-adevăr constituie problema cea mai importantă și mai greu de rezolvat — ci, în parte, și pentru oi. unde, de asemenea, asistăm la o stagnare a posibilităților biologice In ce privește porcinele cu toate că s-au obținut unele rezultate bune în complexele noi, moderne, n-am putea spune că problema este re-
(Continuare în pag. a 4-a)
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(Urmare din pag. a 3-a)zolvată pe deplin, deși avem un inceput bun. Dacă vom urmări realizarea programului pe care l-am stabilit, apelind chiar și Ia nnele importuri de animale de rasă vom putea insă in cițiva ani să rezolvăm rapid problema în sectorul porcinelor.Se pare — după cît ne asigură ministerul — că în ce privește păsările lucrurile stau ceva mai bine. Este, intr-adevăr, și un sector unde intr-un an de zile, dacă se urmăresc cum trebuie lucrurile, după un program precis se pot obține rezultate rapide.Pornind de la aceasta este necesar ca întreprinderile agricole de stat să stabilească, în primul rind penti u ele insele, măsurile ce se impun pentru ca, în cițiva ani, să realizăm o îmbunătățire serioasă a raselor de animale la toate speciile. In același timp să creăm condiții ca întreprinderile agricole de stat să poată interveni și sprijini masiv cooperativele agricole și sectorul particular în îmbunătățirea întregului e- fectiv de animale Este prevăzută în această privință o consfătuire, am adoptat încă de acum un an, la plenara Comitetului Central, un program dar ddpă cite Știu s-a făcut puțin pentru realizarea lui. Nu trebuie să . așteptăm însă nici o conferință pentru a trece Ia rezolvarea acestor probleme. Acestea sînt sarcini ale Ministerului Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor și nu se mai poate da vina pe nimeni, deoarece cei care trebuie să rezolve pioblema sînt numai și numai cei care lucrează in agricultură, in frunte cu ministrul și piaă la ultimul inginer, zootehnist, medic veterinar, lucrător și țăran. Pentru că, pină la urmă, numai acțio- nind cu toții împreună vom putea rezolva corespunzător a- ceastă problemă de interes național de care depinde progresul agriculturii noastre socialiste. (Aplauze puternice).Tot in ce privește întreprinderile agricole de stat, consider că este necesar să mai supun atenției dumneavoastră unele probleme din sectorul zootehniei. In primul rind, doresc să mă refer din nou. Ia crearea combinatclor-gigant. Consider că exagerăm mergind pe această cale : chiar în sectorul de porcine va trebui să nu mai mergem pe astfel de construcții. Cu atît mai mult nu trebuie să admitem ca complexele intercooperatiste să depășească 20—30 000 de capete. Este nerațională și nejustă tendința care a fost imprimată de sus, de a se crea complexe de 150 000 de porci, pentru că s-a constatat că aceste complexe sînt greu de exploatat, de stăpinit I chiar Ia complexele pe care le avem la unitățile de stat — unde sint condiții mai bune — cum ați văzut, consumurile sînt, de 5,5 unități nutritive pe kilogramul de carne de porc greutate vie, cînd ar trebui să fie de cel mult 3—3,5Va trebui ca in insăși complexele actuale să facem o organizare mai bună, să le îm- părțim pe ferme mai mici, cu a conducere specifică, chiar cu anumită autonomie financiară, pentru a putea conduce mai bine aceste ferme. In general, va trebui să analizăm serios situația și să nu mai mergem pe linia organizării de complexe- gigant. (Aplauze). Cu atît mai mult este valabil aceasta in ce privește creșterea vacilor. Dacă la ingrășătorii, uncie ferme mai mari — pînă la 10 000 de capete — sînt poate acceptabile, deși și aici, după părerea mea, lucrurile sînt greu de ținut în mină, cu atit mai mult nu trebuie să încurajăm cooperativele agricole să facă acest lucru in viitor. In ce privește fermele de vaci, cel mai bine este ca ele să aibă 500—700 de capete și să nu depășească, decit in mod excepțional, 1 000. Ma> mul'i tovarăși care au vorbit aici au spus că, pină la urmă trebuie urmărit fiecare animal în parte. Or, în așa-zisa stabulație liberă — așa cum am auzit că s-a introdus in județul Brăila — vaca singură trebuie să învețe să se ducă să mănince. să învețe să se culce, să învețe să .neargă la muls ; este greu de conceput că poate fi asigurată o asemenea ..educație" a vacilor. (Animație, aplauze). Nu exagerez de loc situația, pentru că într-o astfel de concepție a fost creat acest combinat și pe această bază urmau să se mai construiască și altele.Nu putem să mergem pe a- eeastă cale mai departe. Trebuie să ținem seama de experien
ța dobindită, să asigurăm fiecă

rui animal o supraveghere corespunzătoare, pentru că numai așa vom putea face o selecție rațională și cu rezultate bune, In general trebuie să fim mai atenți față de tendințele de gigantism în ce privește crescătoriile de vaci și chiar și de păsări, precum și ingrășătoriile de porci taurine și ovine.O altă problemă pe care doresc s-o abordez este aceea a alimentației animalelor. Este necesar, in primul rind, să revedem serios normele și să luăm toate măsutile spie a obține intr-o perioadă scurtă o reducere serioasă a consumurilor, care sînt deosebit de mari, și fac ca activitatea de creștere a animalelor să fie neeconomică. Să reducem îndeosebi consumul exagerat de furaje concentrate, care Ia întreprinderile agricole de stat este de nead- mis. Dacă vom merge în continuare pe această linie, practic va deveni imposibilă realizarea programului de dezvoltare a creșterii animalelorUn tovarăș a vorbit aici despre necesitatea folosirii mai intensive a pășunilor și fînețe- lor și în general de utilizarea in hrana animalelor a furajelor fibroase și suculente- Cu toții știm că în trecut in țara noastră puțini crescători de animale dădeau vitelor furaje concentrate. Și totiși creșteam animale și exportam vite cu rezultate bune Cunoașteți că se creștea un mare număr de vite în munți, unrl» din luna mai pină în octombrie nu Ii se dădea nimic altceva decit pășunea. ana și sarea. Creșteau vite’e fără să se consume 1 000 de kg de concentrate pentru a fngrăsa un vitei, cum se face as'Szi ! De asemenea, cu totii știți că oile erau duse primăvara Ia pășunat 'a munte, iar to-mna cob^rîte la ses — si a- ceasta nerml'ea oh’încrea unor venituri bune de pe urma creșterii oilor, se realiza o eficiență foarte mare. Oare chiar am uitat experiența aceasta a poporului ? De ce să credem că tot ceea ce s-a făcut în trecut este primitiv, denășit, și să adoptăm în schimb soluții care ne împiedică să asigurăm o creștere e- ficientă a efectivelor de animale și ne duc la scumpirea continuă a prețului de cost al cărnii, al laptelui, al produselor animaliere ? Eu rog foarte serios pe toți tovarășii, ministerul. să schimbe cu hotărîre acest curs și să asigurăm folosirea rațională a pășunilor și finețelor. Avem 4 milioane de hectare de pășuni și finețe, care nu dau nici 30 Ia sută din randamentul pe care ar putea să-l dea, in timp ce anual reducem suprafețele arabile spre a mări terenurile cultivate cu furaje. Am ajuns pină acolo incit in acest cincinal Întreprinderile agricole de stat să-și propună să dea, din această cauză, mai puțin griu decit au dat in cincinalul trecut. Consider că va tr-’buî să revedem a- ceastă problemă, pentru că nu putem să diminuăm cantitățile de griu pe care întreprinderile de stat trebuie să le asigure la fondul central. Să folosim rațional pășunile, finețele, toate celelalte nutrețuri, fibroase, suculente, grosiere, să le pregătim bine. Să nu se mai dea aceste nutrețuri — cum se mai face chiar și in întreprinderile de stat — așa cum sint luate din cîmp 1 Să le facem o prelucrare, o preindustrializare, dacă se poate spune așa, să introducem biostimulatori, anumite substanțe chimice și tot ceea ce este necesar spre a obține rezultate cit mai buue iu hrani- rea animalelor. Este necesar ca Ministerul Industriei Chimice să dezvolte baza de produceic a biostimulatorilor și altor substanțe chimice necesare pentru furajarea an maielor. Totodată va trebui să revedem programul de producere a droidiei furajere și, în general, să intensificăm aplicarea programului de producere pe cale industrială și de prelucrare intr-un sistem unic a tuturor resurselor furajere pe care Ie avem în țară.In această privință rog ca fiecare colectiv de întreprindere de stat și de fermă să înțeleagă că trebuie să acționeze fără a aștepta ordine de undeva de sus, deoarece aceasta este una din problemele deosebit de importante pentru creșterea animalelor in România. Cred că dacă vom ține seama de toate acestea, vom putea să realizăm in bune con- dițiuni sarcinile pe care le au întreprinderile agricole de stat in sectorul zootehnic in acest cincinal. Și sint convins că vom putea face aceasta ! (A- plauze puternice).In consfătuire s-au făcut un 

șir de propuneri și de critici îndreptățite cu privire la profilarea și specializarea mai bună a producției, la o mai bună așezare și o mai rațională rotație a culturilor ; s-a arătat că ncrealizarea in bune condițiuni a rotației culturilor a contribuit la diminuarea producției agricole. înlăturarea neajunsurilor care s-au semnalat in această privință depinde, pină la urmă, de fic- eare fermă și mai cu seamă de conducerile întreprinderilor agricole de stat, care trebuie să aibă rolul principal în profilarea și specializarea unităților proprii și in rotația culturilor intre ferme, precun și in dezvoltarea cooperării cu alte ferme, inclusiv cu cooperativele agricole de producție din zona lor. Este necesar ca acestei probleme să-i acordăm o atenție mult mai mare ; dacă nu putem realiza aceasta in cadrul unităților proprii — deși acum întreprinderile de stat sint destul de mari, au intre 10 000—20 000 ha, unele și mai mult — să apelăm și la cooperarea cu cooperativele agricole de producție pentru a putea asigura intr-adevăr o mai bună raionare, o folosire judicioasă a pămintului. Avem posibilitatea să facem astăzi acest lucru Ei trebuie să acționăm cu toată otărirea in aceasta direcție.In general, va trebui ca, in spiritul hotărîrilor Comitetului Central al partidului, să acordăm mai multă atenție cooperării cu cooperativele agricole de producție în toate domeniile de activitate, ajutorării lor, spre a putea să ridicăm astfel întreaga agricultură la nivelul cerințelor unei c- conomii moderne, avansate.O atenție deosebită va trebui să acordăm reducerii cheltuielilor materiale de producție, creșterii eficienței economice a întregii activități. Cred că nu este necesar să mai insist asupra acestei probleme : cu toții înțelegeți că numai dînd o a- tenție permanentă problemelor eficienței economice vom putea să facem din Întreprinderile a- gricole de stat unități moderne, un exemplu din toate punctele de vedere ; numai astfel vom putea face ca ele să aducă o contribuție mai însemnată Ia creșterea venitului național, la ridicarea bunăstării generale a Întregului nostru popor. (Aplauze puternice)Este timpul să înțelegem că nu-i suficient să obții o anumită producție, ci să ne punem permanent întrebarea : cît ne costă această producție ? Este ea sau nu rentabilă ? Ne dă posibilitatea să reluăm cel puțin la același nivel producția, deși, bineînțeles, aceasta nu ne-ar satisface, deoarece trebuie nu numai să recuperăm ceea ce am cheltuit, dar și să realizăm un anumit beneficiu care să ne a- jute să dezvoltăm în continuare, pe o treaptă superioară, activitatea noastră economică și să asigurăm ridicarea, pe această bază, a nivelului de viață al întregului popor.In consfătuire s-au făcut unele propuneri privind îmbunătățirea sistemului de salarizare și cointeresare, în sensul unei mai bune corelări a veniturilor lucrătorilor din agricultură, de la toate nivelele, cu realizările din producție. Consider justă propunerea de a lega veniturile mecanizatorilor, muncitorilor, tehnicienilor și inginerilor din agricultura de stat de rezultatele obținute in producție (Aplauze) Veniturile fiecărui lucrător trebuie să poată crește în raport direct cu sporirea producției la hectar și să scadă pină la un anumit punct dacă nu se realizează producția planificată. Am in vedere să introducem — corespunzător condițiilor din întreprinderile de stat — sistemul acordului global, astfel ca. in raport eu fiecare tonă de produs, lucrătorul, mecanizatorul, inclusiv inginerul să poată să primească plata corespunzătoare. Dacă în loc de 5 tone va realiza 8. să primească o plată în raport cu a- ceasiă cantitate, firește, împărțind Ia toți cei care au concurat Ia această realizare pe măsura aportului fiecăruia la obținerea celor 3 tone in plus. Se vor realiza 10 tone in plus, cei care au contribuit Ia aceasta să primească plata corespunzătoare pentru 10 tone. Deci să fie un sistem progresiv care nu va limita in nici un fel veniturile, ci le va diferenția, dind posibilitatea oricui să a- jungă la nivelul cel mai ridicat dacă, pentru aceasta, depune e- forturile necesare. (Aplauze).Cred că de sistemul acesta trebuie să beneficieze șl șeful de fermă, și — după părerea 

mea — să găsim posibilitatea să beneficieze și directorul Întreprinderii agricole de stat, in măsura in care se realizează pe întreprindere depășirea de plan respectivă. (Aplauze).Desigur, vreau să fiu bine înțeles, eu am in vedere să asigurăm creșterea veniturilor ca urmare a muncii, a sporirii producției. Nimeni nu va putea fi retribuit dacă nu va realiza producția stabilită. Va trebui să aplicăm in continuare sistemul actual, cu rețineri din drepturile cuvenite, care se vor restitui, integral sau in parte, in raport eu îndeplinirea planului. Fiecare trebuie să înțeleagă că va obține venituri mari numai de- punind toate eforturile necesare, muncind zi de zi — iar în agricultură, știți bine, sînt perioade de vîrf, hotăritoare pentru producție, cînd trebuie să lucrezi de la 3 și jumătate dimineața și pină la 8 și jumătate seara — ca să obții recoltă bună 1 Dacă lucrezi 8 ore, șl producția este de 8 ore. tovarăși 1 (Aplauze).Deci eu sint de acord să introducem nn asemenea sistem incit cel care lucrează atit cît este necesar în perioada muncilor de vîrf să poată cîștiga în raport cu munca sa, fără nici o limită. (Vii aplauze). De asemenea. cred că ar fi bine ca din producția obținută peste pian, îndeosebi de cereale, să se poată vinde o parte lucrătorilor din fermă pentru consum propria, in primul rind celor care au contribuit la această producție suplimentară. (Aplauze).Măsurile pentru îmbunătățirea cointeresării materiale trebuie să ducă la ridicarea întregii activități în I.A.S.-uri. la creșterea producției agricole și, totodată. Ia ridicarea nivelului de trai al salariaților, al tuturor celor care lucrează în agricultura de stat și contribuie Ia realizarea acestor producții mari. (Aplauze puternice).In această ordine de idei doresc să subliniez necesitatea de a se asigura mai multă atenție condițiilor de viață, de muncă ale lucrătorilor din unitățile agricole. în această privință răspunderi importante revin Uniunii Sindicatelor Agricole, dar și directorilor de întreprinderi agricole și șefilor de ferme. Trebuie să ne îngrijim serios de rezolvarea unor probleme privind locuințele, mai cu seamă pentru cei care stau la ferme, pentru inginerii și specialiștii care nu sint din localitățile respective. Să asigurăm rezolvarea acestor probleme fie prin construirea unor locuințe de către stat, fie prin acordarea de credite pentru ea salariații respectivi să-și construiască case proprii. (A- plauze). Și pentru că știm că sint mulțl care doresc să-și facă case proprii, opinez pentru această cale. Știu, de asemenea, că unii vor spune : „mă gindesc că e mai bine să-mi fac casă în București". Nu trebuie gindit așa 1 Să nu credeți că atunci cînd veți ieși la pensie viața o să fie mai bună in București decit la tară. Astăzi, — și în perspectivă și mai mult — satele noastre se ridică la viață nouă, televiziunea se dezvoltă, se înmulțesc mijloacele de transport, se îmbunătățește întreaga activitate. Măsurile pe care le luăm pentru ridicarea nivelului satelor vor face ca viata să fie chiar mai bună la sate decit in orașe unde poluarea aerului și a apei este muit mai accentuată. (Aplauze). In fond, așa cum sint organizate astăzi centrele noastre județene, orășenești și mai ales dacă se are în vedere dezvoltarea noilor orașe, este practic greu să găsești undeva un sat care să fie Ia o distanță mai mare de 60-70 km de un centru orășenesc important și la care să nu se poată ajunge intr-o oră, o oră și ceea eu mașina proprie sau cu autobuzul. Eu sint convins că in viitor toți directorii din I.A.S.-uri iși vor cumpăra mașini și chiar vrem să-i sprijinim în această privință. (Aplauze). Deci, așa trebuie să ne facem socotelile, nu privind in trecut, ci in viitor, cind și mijloacele de transport in comun și cele particulare se vor dezvolta, cind nivelul general de viață al satelor va crește iar distanțele practic nu vor mal exista. Ca atare construirea de case proprii la țară este de recomandat și consider că trebuie să perseverăm pe a- ceastă cale.Desigur, pot fi și case particulare sistem vilă, pot fi însă și blocuri — și noi studiem acum un proieet tip — de 4—6 apartamente care să dea posibilitatea asigurării încălzirii centra

le, canalizării și alimentării ea 
apă. Deci, aș dori ca sindicatele, întreprinderile agricole de stat, ministerul să acorde mai multă atenție acestor probleme sociale care au o importanță deosebită pentru mai buna stabilizare a cadrelor in întreprinderi, pentru bunul mers al activității generale. (Aplauze puternice)Stimați tovarăși,Măsurile luate in ultimul timp pentru îmbunătățirea organizării întreprinderilor agricole de stat, ca, în general, măsurile de reorganizare a conducerii agriculturii au drept scop să a- propie și mai mult conducerea centrală a acestui sector de u- ni lăți Ie de producție. Ele pornesc de la faptul că unitatea de producție de bază este și trebuie să rămînă ferma, deoarece acolo se hotărăște pină la urmă soarta producției. De a- ceea trebuie să acordăm toată atenția organizării fermei, mărimii ei din toate punctele de vedere, încadrării cu oameni eoresounzători, încît să-și poată realiza în condiții bune sarcinile ce-i revin.In același timp întreprinderea trebuie să fie văzută ca un organ de producție și nu ca unul de îndrumare generală. cum au fost inspectoratele. Atrag atenția asupra acestei probleme pentru că s-ar putea pe undeva să se alunece pe această cale. Noi concepem întreprinderile agricole de stat ca organizatoare ale producției, cu sarcina de a asigura toate măsurile în vederea realizării In bune condiții a sarcinilor planelui. a profilării și specializării. Ele vor întocmi planul de producție — desigur pe baza consultării și împreună cu fermele — dar planul va fi unic pe întreprindere. Cel care răspunde de întocmirea lui este conducerea colectivă a întreprinderii și. desigur, directorul acesteia. întreprinderea, conducerea ei răspund. de asemenea, de buna valorificare a producției, de păstrarea și depozitarea ei in bune condiții. Tot întreprinderii ii revine sarcina să asigure semințele, animalele de rasă, să vegheze la aplicarea in producție a rezultatelor cercetării științifice agricole și zootehnice, a celor mai noi cuceriri ale agrotehnicii moderne.Sporirea atribuțiilor întreprinderilor agricole de stat le conferă un rol hotăritor in realizarea sarcinilor de creștere a producției agricole ; întreprinderile agricole vor dispune de multă autonomie și independență — și trebuie să asigurăm ca, intr-adevăr, ele să poată acționa cu toată răspunderea in vederea aplicării măsurilor pe care le consideră necesare pentru realizarea in bune condițiuni 
a sarcinilor din plan, pentru sporirea continuă a producției agricole. Aceasta presupune însă și imbunătățirea metodelor de lucru ale întreprinderilor a- gricole și conducerilor lor. Este necesar ca și in această privință centrul de greutate să fie mulat, de la întreprindere, Jo'S? în fermă, ca atît conducerea cit și specialiștii întreprinderii să acorde un ajutor permanent, direct, la fața locului. Să eliminăm sistemul corespondențelor intre fermă și conducerea întreprinderii in luarea măsurilor și hotăririlor, menținînd, firește, strictul necesar de acte financiare, de evidență, și acestea insă foarte simplificate. (Aplauze). In genera] evidența trebuie realizată la întreprindere, pentru că trebuie să introducem ordine, să urmărim cum se realizează planul ; dar să lăsăm ferma, să n-o încărcăm cu bir- tii, cu evidență ; fermierul să fie un om de lucru ! Evidența lui trebuie să fie in carnetul din buzunar și, dacă e de notat ceva. să noteze acolo seara cind se duce la culcare, nu să stea toată ziua să facă fișe și parafișe. (Aplauze) Nu avem nevoie de hirtii ; hirtiile nu pot fi mînca- te ! Avem nevoie de piine, de carne, de lapte, de produse a- groalimentare — și sarcina lucrătorilor din agricultură este să realizeze aceste produse !Este necesar să luăm măsuri serioase pentru participarea la executarea lucrărilor necesare a tuturor lucrătorilor din I.A.S. Atunci cînd trebuie strinsă recolta, de exemplu, să fie închise toate birourile — și dacă se poate și cele de la minister — iar toată lumea să meargă jos. la muncă (Aplauze). Nu trebuie să se aștepte ca să vină alți oameni ai muncii din oraș să execut- lucrările, iar lucră-

(Conlinuare in pag. a 5-a)
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Cuvîntarea tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
(Urmare din pag. a 4-a)torii I.A.S.-ului să stea in birouri și să întocmească hirtii. Cred că, atunci cînd ne aflăm în perioadele de vîrf ale muncilor agricole, am putea chiar face apel, ca inclusiv familiile conducătorilor și lucrătorilor din I.A.S.-uri și ale inginerilor să vină să lucreze — firește, nu pe gratis. Nu este nici o rușine pentru nimeni să pună mina și să stringă roșii, să culeagă struguri sau mere, deoarece toată lumea mănincă din ele. (Vii aplauze) Este necesar să combatem spiritul acesta, puțin boieresc, care s-a încetățenit la unii oameni. (Aplauze puternice).Vorbind de perfecționarea activității conducerilor întreprinderilor agricole de stat trebuie să ne referim și la faptul că aceasta impune și îmbunătățirea activității ministerului, a felului său de a conduce, a stilului și metodelor de muncă. Trebuie să punem capăt cu bo- tărîre sistemului birocratic de conducere prin conferințe și te- lcconferințe, prin circulari, să organizăm o legătură directă cu întreprinderile. (Aplauze puternice). Nu spun ca să nu se țină de lodWtr.conferinte, dar aceasta să nu devină o practică de conducere; teleconferințele trebuie să fie folosite numai atunci cind sînt necesare, dar, practic, legătura cu directorii întreprinderilor trebuie să fie directă și nemijlocită. De altfel, cunoașteți că și la partid am hotărit să renunțăm la instructori, să realizăm o legătură directă a conducerii partidului cu primul secretar, cu biroul comitetului jude_țc~n. Trebuie să înlăturăm și în această privință intermediarii, tovarăși! (Aplauze prelungite).In spiritul măsurilor generale nu poate da ordine sau dispoziții întreprinderilor de stat, in afară de ministru, decit șeful departamentului, care are în a- ceastă privință anumită autonomie; nimeni altcineva, nici un director sau funcționar din acest departament nu poate da indicații și dispoziții! (Vii aplauze). Personalul, oamenii de specialitate din minister, din departament trebuie felosiți pentru a efectua anumite studii, pentru a acorda ajutor tehnic, pentru a se duce acolo unde lucrurile nu merg cum trebuie sau unde tovarășii nu reușesc să găsească soluții; să stea acolo 10 — ÎS zile, o lună- două, chiar 6 luni dacă este necesar, pentru a redresa situația. De aceea avem nevoie de ei in minister; altfel ar trebui să reducem la un sfert aparatul ministerului. (Aplauze prelungite).tn acest fel trebuie Înțeleasă conducerea din partea departamentului și a ministerului — in sensul de a realiza îndrumarea generală, de a acorda ajutor practic acolo unde oamenii nu reușesc singuri să găsească soluții, de a lucra cot la cot cu ei dacă e nevoie, inclusiv ia cimp. Căutînd și găsind soluții împreu- să, nu numai inspectînd ; numai astfel vom realiza o bună con- Kucere! (Vii aplauze). Iată in ce spirit înțeleg că trebuie îmbunătățită și activitatea de conducere a ministerului. Acestea sint în sensul hotărîrilor recentei plenare a Comitetului Central — hotărîri care privesc toate ministerele, nu numai agricultura. (Aplauze).ținînd seama de noile sarcini ce revin întreprinderilor agricole de stat, de problemele ce le ridică știința agricolă și organizarea superioară a procesului de producție este necesar să luăm măsuri serioase pentru mai buna pregătire a cadrelor. Am în primul rind in vedere necesitatea organizării sistematice a pregătirii profesionale a tuturor lucrătorilor, începînd cu mecanizatorii, cu zootehniștii și muncitorii din zootehnie, cu toți ceilalți muncitori permanenți, pentru a putea să-și îndeplinească în condiții bune sarcinile care le au in procesul de producție. Consider că merită atenție ceea ce a propus aici un tovarăș, ca aceia care își însușesc o bună pregătire profesională în domeniul creșterii animalelor să primească și un certificat care să ateste aceus- ta. (Aplauze).Trebuie să punem în practică și în sectorul agriculturii de stat 

botărîrea partidului privind reciclarea cadrelor. Să înțelegem că și inginerii, zootehniștii, tehnicienii agricoli au nevoie să-și împrospăteze periodic cunoștințele. Progresul științei in agricultură este așa de rapid, incit dacă nu vom asigura reîmprospătarea periodică a cunoștințelor cadrelor noastre din acest sector vom dăuna mult îndeplinirii sarcinilor pe care le avem. (Aplauze).Este, de asemenea, necesar să ne ocupăm mai mult de împrospătarea cunoștințelor tehnico- profesionale ale cadrelor de conducere și mai cu seamă aș insista asupra cunoștințelor de ordin economic, a însușirii științei conducerii. In general trebuie să sporească preocuparea cadrelor noastre pentru stăpinirea temeinică a problemelor economice, deoarece se constată că aici a- vem in momentul de față încă mari lipsuri.Tot pe linia îmbunătățirii generale a conducerii activității noastre economice și sociale trebuie să asigurăm condiții pentru participarea mai activă a oame. nilor muncii la conducerea fermelor, în comitetele de direcție sau in consiliile de administrație ale întreprinderilor agricole do stat. Să aducem și aici îmbunătățiri în sensul asigurării unei participări mai largi a oamenilor muncii în aceste organisme colective — Incit ele să dezbată intr-adevăr in colectiv problemele de bază — să facem să crească rolul sindicatului in cadrul acestor organe. Să introducem atit la ferme cit și ia Întreprinderi, in organele de conducere colectivă pe secretarii de partid ca membri cu toate drepturile, care să-și asume și ei toată răspunderea in luarea hotăririlor dar și pentru îndeplinirea sarcinilor ce revin fermelor sau întreprinderilor de stat. (Aplauze puternice).tn acest spirit cred că ar fi bine să ne gîndim și la anumite îmbunătățiri in consiliul de conducere al Departamentului, in sensul atragerii intr-o măsură mai mare a unor condu- că'ori de întreprinderi de stat In conducerea acestui departament. Totodată, cred că ar fi deosebit de util să adoptăm practica ca. anual, să organizăm o consfătuire a tuturor directorilor întreprinderilor agricole de stat și a altor cadre de conducere din aceste unități. Această consfătuire să devină de fapt forul suprem de aprobare a planului agriculturii de stat, ai adoptării măsurilor privind dezvoltarea acestor unități. (Aplauze puternice). In felul acesta consfătuirile cu conducătorii unităților principale ale agriculturii de stat vor deveni adevărate organe de conducere colectivă. Consider eă prin aceasta nu vor avea decit de ciștigat, atit agricultura noastră, conducerea centrală a întreprinderilor de stat, cit și conducătorii întreprinderilor șl fermelor agricole (Aplauze).Ridicarea activității I.A.S.-uri- lor in vederea realizării importantelor prevederi de creștere a producției agricole ce revin a- cestor întreprinderi pune sarcini de mare răspundere in Țața comitetelor județene de partid ; ele trebuie să asigure o conducere permanentă, operativă a activității întreprinderilor de stat, să acorde întregul lor sprijin ca toate întreprinderile fi fermele agricole să lucreze corespunzător hotăririlor Comitetului nostru Central.Organizațiile de partid din ferme și I.A.S.-uri trebuie să pună în centrul activității lor înfăptuirea tuturor măsurilor pentru creșterea producției. Ele trebuie să desfășoare o largă muncă de mobilizare a comuniștilor, a tuturor lucrătorilor din aceste întreprinderi pentru realizarea in cele mai bune con- dițiuni a tuturor prevederilor de plan. Munca de partid va trebui să fie apreciată după rezultatele obținute in producție. Rezultatele bune vor confirma că și munca de partid aste bună ! (Aplauze puternice).Dispunem de tot ce este necesar, avem cadre de specialiști și muncitori minunați in sectorul agricol de stat. De aceea putem aprecia că agricultura noastră de stat își va îndeplini 

în bune condițiuni marile sarcini ce-i revin din hotărîrilo Congresului al X-lea al partidului, că ea va contribui intr-o măsură tot mai însemnată Ia progresul general al întregii noastre societăți, la ridicarea nivelului do trai al poporului — scopul și țelul suprem al întregii politici a partidului și statului nostru. (Aplauze puternice).Stimați tovarăși,Dați-mi voie să mă refer, foarte pe scurt, la unele probleme internaționale actuale. Cunoașteți principiile politicii externe a partidului și statului nostru ; ele pornesc, in primul rind, de la necesitatea dezvoltării relațiilor de colaborare și prietenie cu toate statele socialiste, a extinderii colaborării cu toate statele lumii, fără deosebire de orînduire socială. La baza relațiilor noastre cu statele de pe toate continentele așezăm principiile deplinei egalități in drepturi, ale respectului egalității și suveranității naționale, neamestecului în treburile interne, întrajutorării si avantajului reciproc. (Aplauze puternice).Trăind în Europa, acordăm o atenție deosebită problemei stabilirii pe continentul nostru a unor raporturi de colaborare între popoarele europene, înfăptuirii unor relații de tip nou care să excludă amestecul străin in treburile interne ale vreunui stat, să pornească de la egalitatea in drepturi dintre toate statele acestui continent, să asigure o conviețuire și o cooperare pașnică în toate domeniile de activitate. (Aplauze).Ultima reuniune a miniștrilor de externe ai țărilor socialiste participante Ia Tratatul de la Varșovia a abordat tocmai problema securității europene și a ajuns la constatarea că trebuie să intensificăm măsurile pentru realizarea'unei intilniri pregătitoare in vederea ținerii într-un timp cit mal scurt posibil a conferinței europene. Noi considerăm că sînt create condiții ca reprezentanții statelor europene să se poată întilni și să discute problemele pregătirii unei conferințe europene, șl vom face totul pentru a contribui Ia realizarea acestei intilniri cit mal curind posibil. (Vii aplauze).Cu toții cunoaștem că în ultimul timp Statele Unite ale Americii au intensificat acțiunile militare în Indochina, in Vietnam, în Cambodgia și, nu de mult, in Laos. Considerăm că aceste acțiuni sînt menite să agraveze mult situația din această zonă, să ridice piedici uriașe în calea unei soluționări politice a situației din Indochina. De aceea noi ne-am pronunțat și ne pronunțăm eu toată hotărirea pentru încetarea acestor acțiuni agresive,

In timpul lucrărilor Consfătuirii

pentru a se pune capăt oricăror acțiuni militare și a se trece la retragerea tuturor trupelor americane și ale aliaților lor din Vietnam, din Cambodgia și Laos, pentru ca popoarele din Indochina să fie lăsate să-și rezolve problemele fără nici un amestec din afară. Considerăm că nimic nu va putea infringe voința de luptă a ancestor popoare ; în ciuda oricăror eforturi militare inamice. A- ceste state își vor redobindi independența, se vor putea dezvolta conform voinței lor ! (A- plauze puternice). Am dori să se realizeze aceasta cit mai curind, și, am fi bucuroși dacă s-ar ajunge la o soluție politică în această direcție. Doresc să reafirm simpatia și solidaritatea noastră față de popoarele In-dochinei și să menționez căvom sprijini tot timpul luptalor dreaptă. (Aplauze puternice).In ee privește situația dinOrientul Apropiat, am înregistrat și noi pașii tăcuți in direcția unei soluții politice, am remarcat cu satisfacție o serie de propuneri ale guvernului Republicii Arabe Unite care merg în această direcție. Trebuie să spunem că nu putem înțelege poziția adoptată de guvernul Israelului, de a nu veni in intimpinarea acestor poziții și propuneri care deschid calea unei soluții politice a conflictului din Orientul Apropiat, 
a unei rezolvări care să asigure independența și integritatea tuturor statelor din această zonă.Noi considerăm că nu se poate aștepta o soluție fără retragerea trupelor israeliene de pe teritoriile ocupate, fără a se ajunge la o reglementare care să asigure integritatea teritorială și independența tuturor statelor din această zonă, deci Și a Israelului ; de asemenea, considerăm că nu se poate ajunge Ia o soluție trainică fără a se ține seama și de interesele legitime ale populației palestiniene. (Vii aplauze).Dezvoltăm larg relațiile noastre de colaborare și cooperare cu statele de pe toate continentele, sprijinim lupta de eliberare națională, de întărire a independenței și suveranității naționale a țărilor în curs de dezvoltare. Considerăm că aceste state — și in general statele mici și mijlocii — au de jucat un rol important in viața internațională. In condițiile de astăzi nu mai este posibilă rezolvarea problemelor complexe ale situației internaționale într-un spirit care să ducă la asigurarea păcii și securității in lume, fără participarea activă a tuturor statelor, fie ele mari, mici sau mijlocii ; numai cu participarea tuturor se pot găsi soluții viabile care să asigure condiții de pace și securitate pentru toate popoarele. (Aplauze puternice).Viața, evenimentele internaționale demonstrează zi de zi justețea politicii partidului și sta

tului nostru. Această politică corespunde atît intereselor naționale ale poporului nostru care construiește socialismul și dorește pacea și colaborarea cu toate popoarele, cît și intereselor țărilor socialiste, ale mișcării comuniste, ale tuturor popoarelor lumii, de a trăi în pace și cooperare. (Aplauze puternice).Tovarăși,In încheiere, doresc să exprim încă odată convingerea conducerii partidului și statului că prezenta consfătuire — prima de a- cest fel cu lucrătorii întreprinderilor agricole de stat — va marca o nouă etapă în activitatea agriculturii de stat și. în același timp, va exercita o puternică influență asupra progresului întregii agriculturi socialiste în România. (Aplauze).Fără îndoială că toți cei pre- zenți la consfătuire, toți muncitorii. tehnicienii și inginerii din întreprinderile agricole de stat vor munci cu hotărîre și nu vor precupeți nici un efort pentru traducerea in viață a programului de dezvoltare a agriculturii, pentru înflorirea continuă a patriei noastre socialiste. (Aplauze puternice, prelungite) .Este de înțeles că îndeplinirea cu succes a sarcinilor care stau în fața întreprinderilor agricole de stat va contribui intr-o măsură însemnată la progresul general al economiei naționale, la apropierea continuă a României de țările cu un înalt nivel de dezvoltare, va asigura ridicarea bunăstării generale a întregului nostru popor. (Aplauze puternl. ce, prelungite).Sîntem la începutul lucrărilor de primăvară. De altfel in multe locuri aceste lucrări au și început. Cînd vă întoarceți acasă, va trebui să acționați cu toată energia in vederea executării la timp și in bune condiții a tuturor lucrărilor. Toate forțele ministerului, ale organelor agricole, ale întreprinderilor de stat și cooperativelor agricole, toate forțele organelor și organizațiilor de partid din agricultură, ale întregii noastre țărănimi să fie îndreptate spre realizarea mari, lor sarcini ce se pun în acest domeniu in perioada actuală! Să facem din acest an, primul an al noului cincinal, anul de pornire pentru ridicarea la un nivel superior a activității unităților agricole de stat, pentru progresul general al agriculturii României socialiste ! (Aplauze puternice, prelungite).Vă urez dumneavoastră, tuturor oamenilor muncii din agricultura socialistă de stat, noi șt noi succese in îndeplinirea acestor mari sarcini. Să nu precupețiți nimie pentru a contribui la făurirea societății socialiste multilateral dezvoltate în România, Ia victoria comunismului! (Apia, uze puternice, prelungite)Vă doresc tuturor multă sănătate și fericire. (Aplauze puternice, prelungite).
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ÎNALTE DISTINCȚII 
ACORDATE UNOR LUCRĂTORI
DIN AGRICULTURA DE STATIn cadrul lucrărilor Consfătuirii pe țară a lucrătorilor din întreprinderile agricole de stat a avut loc solemnitatea înmînării unor Înalte distincții ale Republicii Socialiste România.Pentru merite deosebite in întreaga activitate desfășurată în anii construcției socialiste, pentru contribuția personală adusă la dezvoltarea unităților agricole în care lucrează, precum și pentru obținerea an de an a u- nor producții sporite, ridicarea continuă a productivității muncii și a rentabilității unităților, a fost conferit titlul de „Erou al Muncii Socialiste" și medalia de aur „Secera și Ciocanul”, tovarășilor i Vasile Bratu - mecanizator la I.A.S. Mircea Vodă, județul Ialomița Marin Dobre — mecanic agricol la I A.S. Hîrșova județul Constanța, Gheorghe Lungu — mulgător laI.A.S.  Iași, Cristache Muster — tractorist la I.A.S Teremia Mare județul Timiș, Nicolae Szekely — mulgător la I.A.S. Turda, județul Cluj, Mihai Stă- nescu — medic veterinar, director la I.A.S. Arad. Ioan I. Vlad, inginer agronom director la LA S. Insula Mare a Brăilei.Pentru merite deosebite în 

muncă și contribuția adusă la dezvoltarea agriculturii socialiste, a fost conferit ordinul „Steaua Republicii Socialiste România" clasa I tovarășilor : Iosif Banc — vicepreședinte al Consiliului de Miniștri și ministru al agriculturii, industriei a- limentare, silviculturii și • apelor, Angelo D. Miculescu — ministru secretar de stat la Ministerul Agriculturii, Industriei Alimentare. Silviculturii și Apelor, Nicolae Giosan — președintele Academiei de Științe Agricole și Silvice.Pentru merite deosebite în activitatea de producție și eco- nomico-financiară a întreprinderilor agricole de stat, a fost conferit „Ordinul Muncii" clasa I tovarășilor : Ion P. Bora — inginer agronom, director la I.A.S. Segarcea, județul Dolj, Gheorghe St. Costache — maistru mecanic la I.A.S. Puchenii Mari, județul Prahova, Iacob D. Deneș — maistru grădinar la I.A.S Codlea, județul Brașov, Vasilica Diaconu — tehnician agronom, șef de fermă ia I.A.S. Popești-Sere, municipiul București. Ana C. Fîșcu - mulgătoare la I.A.S. Variaș, județul Timiș, Adolf Mihai Eristoff — 

maistru viticol, șef de fermă la I.A.S. Mediaș, județul Sibiu, Valerian Negoiță — inginer a- gronom, director la I.A.S. Bacău, Marin Gh. Tudoran — inginer horticultor, director la I.A.S. Medgidia, județul Constanța, Stan M. Țîrlea — inginer zootehnist, director general la Trustul pentru producția a- vicolă, Constantin Zgîrvaci — tractorist la I.A.S. însurăței, județul Brăila.„Ordinul Muncii" clasa a Il-a tovarășilor : Urania Stela A- lexandrescu — medic veterinar, șef de fermă la I.A.S. Buzău, județul Buzău, Lucia T. Bîrca — inginer zootehnist, la I.A.S. Mihăilești, județul Ilfov, Ana T. Brătianu — îngrijitoare de păsări la I.A.S. Avicola Craiova, județul Dolj, Ion V. Breban — tractorist la I.A.S. Deta, județul Timiș, Dumitru I. Călin — mulgător la I.A.S. Turnu Măgurele, județul Teleorman, A- lexandru M. Cocoșilă — inginer agronom, director general la I.A.S. Urziceni, județul Ilfov, Vasile Cosmuța — inginer zootehnist, director general al Trustului pentru îngrășarea porcilor, Ștefan Demeny — inginer zootehnist, director la I.A.S. Avi

cola Mureș, județul Mureș, Constantin I. Gib - inginer agronom, director la I.A.S. Ograda, județul Ialomița, Gheorghe N. Heluța, mulgător la I.A.S- Bîr- lad, județul Vaslui, Mihail T. Kantz — mecanizator la I.A.S. Sibiu, județul Sibiu, Octavian N. Lambru, inginer agronom, director la I.A.S. Murfatlar, județul Constanța, Gheorghe Mânu— inginer agronom, director general al direcției agricole, județul Vaslui, Ion Moldovan — șeful Departamentului Industriei Alimentare din Ministerul Agriculturii. In. dustriei Alimentare, Silviculturii și Apelor, Augustin I. Nemeș — îngrijitor porcine la Complexul Gornești, județul Mureș, Marin I. Otu — mulgător la I.A.S. Ro- bănești, județul Dolj, Dumitru D. Pestanția — inginer zootehnist, director la I.A.S Oradea, județul Bihor, Ion M. Soineanu— muncitor viticultor la I.A.S. Odobești, județul Vrancea, Dumitru Gh. Știrbu — tehnician agricol, șef de fermă la I.A.S. Studina, județul Olt, Ion Teșu— șeful Departamentului Agriculturii de Stat, din Ministerul Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor, Ion N. Toma — inginer agronom, director la I A.S. Prejmer, județul Brașov, Francisc F Vintze— mecanic agricol la I.A.S. Ud- viniș, județul Arid.Ordinul „Steaua Republicii Socialiste România" clasa a IlI-a tovarășilor : Ion S. Burcea— inginer agronom, director general în Ministerul Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor, Florin Chițu — adjunct al ministrului agriculturii, industriei alimentare, silviculturii, și apelor, Nicodim N. Dăian — economist, consilier la Ministerul Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor, Ecaterina Drăghici—inginer agronom, șef de fermă la I.A.S. Giubega, județul Dolj, Alexandra Ienciu — tehnician a- gronom, director la I.A.S. „30 Decembrie", municipiu] București, Emil N. Ionescu — inginer agronom, director la I.A.S. Valea Călugărească județul Prahova, Ferdinand G. Kopacz— inginer, șef de fermă la I.A.S. Miercurea Ciuc, județul Harghita, Ioan P. Nedelcu — mecanic agricol Ia I.A.S. Hîrșova, județul Constanța, Ion D. Nicolae — mecanic agricol la LA S. Pietroîu, județul Ialomița, Simion S. Paraschiv — inginer agronom, director la I.A.S. BuciumenI, județul Ilfov, loan Al Popovici — mecanic agricol la I.A.S. Bistrița, județul Bistrița-Năsăud. Ion Gh. Stingă — tehnician horticol, șef de fermă la I.A.S. Rîmnicu Vîl- cea. județul Vîlcea.Prin același decret au mai fost decorați un număr de 313 tovarăși cu „Ordinul Muncii" clasa a IlI-a, 70 de tovarăși cu ordinul „Steaua Republicii Socialiste România" clasele a IV-a și a V-a, precum și 408 tovarăși cu „Medalia Muncii".Exprimînd calde mulțumiri și adîncă recunoștință conducerii de partid și de stat, în numele celor distinși cu înaltul titlu de Erou al Muncii Socialiste, a luat cuvîntul tovarășul loan 

Vlad. Noi vedem în aceasta prețuirea, cinstirea pe care partidul și guvernul, personal tovarășul Nicolae Ceaușescu, o acordă permanent cadrelor din economia patriei, care dovedesc în, activitatea lor dăruire, hărnicie, inițiativă și entuziasm creator Acestea sînt astăzi in general atributele omului nou, omul crescut și educat de partid în spiritul progresului și al dragostei de patrie. In același timp considerăm distincțiile acordate un simbol al aprecierii cu care conducătorii noștri înconjoară întreaga masă de lucrători din întreprinderile a- gricole de statTrăim cu profunde emoții a- cest moment. El rămîne întipărit de-a lungul întregii vieți, chezășuind îndemnuri nobile pentru noi eforturi creatoare. întorci ndu-ne la locurile noastre de muncă, ne vom strădui să transmitem tuturor celorlalți lucrători, tehnicieni și specialiști flacăra dorințelor de realizări superioare, tendința nestăvilită de progres, ambiția de a fi purtătorii stindardului producțiilor bogate.Indicațiile consfătuirii ne vor ajuta in fiecare clipă să rezolvăm mai operativ și eficient problemele ce ne vor sta în față. în mijlocul colectivului nostru de muncă, vom căuta să ne situăm la înălțimea distincțiilor primite, să fim bravi ostași îi» primele rînduri ale bătăliilor pentru pîinea țării.în cuvîntul său, tovarășul Angelo Miculescu a spus : Distincțiile acordate nouă astăzi, în acest moment important de analiză a rezultatelor activității noastre în plenul consfătuirii cadrelor de conducere din a- gricultura de stat, prima de a- cest fel după o perioadă lungă de activitate, reprezintă pentru noi un semn de înaltă prețuire 
a activității depuse, un imbold și mai mare pentru a mobiliza participarea și capacitatea de muncă, spre a îndeplini și depăși sarcinile de mare răspundere ce ne revin în activitatea viitoare în agricultură.Asigurăm conducerea de partid și de stat, pe dumneavoastră, tovarășe secretar general, că ne vom face o preocupare de prim ordin din îmbunătățirea activității sectorului agricol de stat, a întregii agriculturi, a rezultatelor de producție și economice, spre a traduce în viață sarcinile stabilite de conducerea de partid și de stat, a aplica cu succes deplin îndrumările date pentru ridicarea agriculturii țării noastre la nivelul posibilităților reale pe care le are.Adresînd calde felicitări tuturor celor distinși cu titlul de Erou al Muncii Socialiste, cu țț aie RepubliciiSocialiste România, tovarășul Nic„>ie Ceaușescu a subliniat că acordarea acestor decorații, reprezintă o înaltă apreciere a conducerii de partid și de stat atît a activității celor distinși, cît și a activității întreprinderilor agricole de stat, a contribuției aduse de ele la dezvoltarea agriculturii, la asigurarea de produse agroalimentare * patriei.

(Urmare din pag. 1)tul 160 de delegați și invitați care, pe fundalul realizărilor obținute in unitățile agricole in care lucrează, au făcut o analiză cuprinzătoare în spirit critic și autocritic a deficiențelor care mai există pe linie tehnică, economică și organizatorică, au făcut propuneri în vederea stabilirii celor mai eficiente măsuri ce trebuie luate pentru îndepli- rea șj depășirea prevederilor planului de stat în actualul cincinal, pentru ridicarea întregii activități pe o treaptă calitativ superioară.Dezbaterile vii și nivelul ridicat al discuțiilor, valoarea propunerilor făcute de majoritatea participanților sînt mărturii grăitoare ale competentei profesionale șl experienței bogate ale lucrătorilor din agricultura de stat, expresia preocupărilor lor de perfecționare a muncii și folosire mai judicioasă a capacităților de producție, pentru îndeplinirea și depășirea sarcinilor de răspundere trasate de conducerea de partid și de stat.în cadrul lucrărilor consfătuirii a avut loc apoi solemnitate- inminării titlului de Erou al Muncii Socialiste și Medalia de aur „Secera șl Ciocanul", precum și de ordine și medalii ale Republicii Socialiste România unor lucrători din agricul- tu-a de. statînaltele distincții au fost în- mînate de tovarășul NICOLAE CEAUȘESCU. secretar general al Partidului Comunist Român,

Consfătuirea pe țară a lucrătorilor 
din întreprinderile agricole de statpreședintele Consiliului de Stat în încheierea dezbaterilor, primit cu vii și îndelungi aclamații a luat apoi cuvîntul tovarășul Nicolae Ceaușescu. Cu- vîntarea secretarului general al partidului a fost urmărită cu deosebit interes și subliniată în repetate rînduri cu vii și puternice aplauze.în numele tuturor partici- panților la consfătuire tovarășul Iosif Banc a adresat tovarășului Nicolae Ceaușescu cele mai calde mulțumiri, exprimînd sentimente de recunoștință pentru aprecierea pozitivă, pentru criticile îndreptățite, pentru indicațiile deosebit de prețioase pe care le-a dat. Vom depune, tovarășe secretar general — a spus vorbitorul — toate eforturile, străduința și priceperea de care dispunem pentru a traduce în viață a- ceste valoroase indicații și a ridica agricultura de stat la nivelul condițiilor ce au fost create prin grija partidului și statului nostru, prin grija permanentă a dumneavoastră.Indicațiile date de dumneavoastră, tovarășe Nicolae Ceaușescu, vor constitui o călăuză permanentă și de mare preț pentru noi, 

pentru toate întreprinderile agricole de stat pentru toate fermele, pentru toți lucrătorii din unitățile agricole de stat, pentru toți lucrătorii ministerului nostru, în munca lor pentru progresul continuu al agriculturii noastre. A- vem posibilitatea șl sîntem ferm hotăriți să îndeplinim înainte de termen sarcinile trasate agriculturii de stat prin Directivele Congresului al X-lea al partidului, de a spori producția și productivitatea muncii la nivelul eelor mai bune realizări obținute de statele cu agricultură dezvoltată.Conducerea ministerului, participant! la consfătuire, toți lucrătorii din agricultura de stat ne angajăm ca prin mai buna folosire a pămîntului și a celorlalte mijloace de producție, prin aplicarea creatoare la condițiile țării noastre a fot ceea ce este mai nou și înaintat în știința și practica agricolă, să obținem peste actualele prevederi ale cincinalului un milion tone cereale, 100 000 tone legume, 50 000 tone struguri și fructe, 120 000 tone carne, 500 000 hectolitri lapte și 300 milioane ouă, produse ce însumează circa

3,5 miliarde lei producție globală. Aceste angajamente, nu însumează însă tot ceea ce poate da sectorul agricol de stat. Vom analiza încă o dată unitate cu unitate, cultură cu cultură și produs cu produs, astfel ca să găsim și să punem în valoare toate rezervele de care dispun întreprinderile agricole de stat.Pe deplin conștienți de rolul și de răspunderea ce revine întreprinderilor agricole de stat pentru dezvoltarea întregii agriculturi, vom produce cantități sporite de semințe. în ferme specializate, vom generaliza încă din acest an cooperarea cu unitățile cooperatiste in producția cărnii de pasăre și o vom extinde la porcine, la taurine și o- vine, și în alte domenii în cate trebuie să acordăm sprijinul necesar cooperativelor agricole de producție.Ne exprimăm — a spus în încheiere vorbitorul — deplina adeziune pentru politica inter, nă și externă a partidului nostru, deplina satisfacție rentru transformările profund înnoitoare care au Ioc în viața economică și socială a țării și sintem ho- tărîți să depunem toate efortu- rile pentru realizarea sarcinilor 

trasate de Directivele Congresului al X-lea al partidului nostru.Vă mulțumesc încă odată tovarășe Ceaușescu, pentru înaltele distincții acordate lucrătorilor din unitățile agricole de stat. . pentru tot ceea ce ați făcut și faceți în vederea dezvoltării întreprinderilor agricole de stat, pentru dezvoltarea întregii noastre agriculturi, pentru progresul și propășirea României socialis
te.într-o atmosferă însuflețită, de entuziasm, participanții la consfătuire au adoptat o chemare către toți lucrătorii din fermele și întreprinderile agricole de stat, prin care adresează un vibrant îndemn la o activitate creatoare, menită să asigure avîntul întregii noastre agriculturi soci-, aliste.Participanții la consfătuire au manifestat îndelung pentru Partidul Comunist Român, pentru secretarul său general. Se scandează „P.C.R. — Ceaușescu", „P.C.R — Ceaușescu". Este o expresie grăitoare a dragostei pe care lucrătorii din întreprinderile agricole de stat o poartă conducerii de partid, a recunoștinței lor pentru măsurile adoptate In vederea modernizării rapide a acestei ramuri a economiei naționale, și totodată a hotărlrii ferme de a munci cu toată însuflețirea pentru sporirea producției agricdîe vegetale și animale, pentru prosperitatea și progresul patriei noastre socialiste.
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Consfătuirea pe țară a lucrătorilor din I. A. S.
Subliniind că prima Consfătuire a lucrătorilor din agricultura de stat are loc într-un moment deosebit de important pentru dezvoltarea multilaterală a economiei naționale, pentru înflorirea patriei, tovarășul Angelo Miculescu, ministru secretar de stat, a arătat că în cele peste două decenii care au trecut de la înființarea lor, întreprinderile agricole de stat s-au bucurat de o permanentă atenție din partea conducerii partidului și statului nostru. Volumul investițiilor alocate întreprinderilor agricole de stat, de la înființarea lor și pînă în prezent, se ridică la aproape 40 miliarde lei. S-au asigurat, totodată, pentru întreprinderile a- gricole de stat, 16 500 de specialiști, din care peste 6 000 de cadre cu pregătire superioară, întreprinderile agricole de stat dispun în prezent de 30 000 de tractoare, cu aproape 5 000 mai multe decît în 1965, revenind astfel 70 ha de teren agricol pe un tractor fizic față de 90 ha cîte revin pe total agricultură. Ele dispun de 11 000 combine pentru cereale păioase, față de 8.500 cîte aveau cu cinci ani în >•—nă. ceea ce înseamnă o în- ■eLrcătură medie de 48 ha, față de 60 ha pe total agricultură. Industria constructoare de mașini a diversificat producția de tractoare și utilaje agricole. în ceea ce privește zootehnia, dotarea cu mașini și instalații s-a axat, în primul rînd, pe mecanizarea lucrărilor de recoltare și preparare a furajelor, transporturilor de nutrețuri, aprovizionării cu apă etc.Rezultatele obținute pe plan mondial, ca și propria noastră experiență, au dovedit din plin că o agricultură modernă, de înalt randament, este de neconceput fără utilizarea largă a unei game variate de produse chimiceîngrășăminte, insecto- fungicide, erbicide, biostimula- tori etc. In perioada 1966-1970, cantitățile de îngrășăminte furnizate de industrie agriculturii de stat au sporit de la un an la altul. Cantitatea de îngrășăminte chimice substanță activă folosită pe hectarul de teren a- gricol a crescut de la 64 de kg în 1965, la 97 de kg în 1970. Acțiunile hidroameliorative au cunoscut. în cincinalul trecut, o amploare fără precedent. Numai în Lunca îndiguită a Dunării. suprafața totală cîștigată prin asemenea acțiuni însumează peste 250 000 ha. Importante fonduri de investiții au fost a- locate pentru extinderea suprafețelor amenajate pentru irigații, care. în 1970, au ajuns Ia 236 000 ha, față de 100 000 ha existente în 1965.Orientarea spre Intensificarea producției agricole a determinat ca o mare parte din investiții să fie îndreptate spre realizarea de noi capacități productive, îndeosebi complexe de tip Industrial. Au fost construite sere legumicole, suprafața totală a acestora reprezentînd. la sfîrși- tul anului trecut 494 ha. S-au dat în funcțiune complexe de tip industrial de creștere și în- grășare a porcilor, cu o capacitate de 1,3 milioane de capete, complexe avicole cu o capacitate de 1,8 milioane de locuri pentru pui și 3.5 milioane de locuri pentru găini.Paralel cu dezvoltarea capacităților de creștere a animalelor și păsărilor, s-au luat măsuri corespunzătoare pentru construirea de noi fabrici de nutrețuri combinate, a căror producție a ajuns în 1970 la circa 1,5 milioane tone, față de circa 390 mii de tone cîte s-au produs în 1965. O deosebită importanță s-a acordat continuării și adîncirii acțiunii de specializare și concentrare a producției, cale sigură pentru creșterea producției șl reducerea prețului de cost în prezent, din cele 3 304 ferme, numai 96 mai au caracter mixt, față de 454 de ferme mixte existente în anul 1967.In anii 1966—1970, producția globală a întreprinderilor agricole de stat a înregistrat o creștere de 43 la sută față de perioada 1961—1965.Deși dețin numai 14 la sută din suprafața agricolă a țării și 18 ta sută din efectivele de animale, participarea lor la fondul central de produse agro- alimentare a fost în anul 1970 de peste 35.1 la sută la grîu. 27 la sută ta carne total, din care peste 65 la sută la carnea de porc, iar la ouă de 57 la sută. O contribuție însemnată au avut întreprinderile agricole de stat în perioada 1966—1970 și în sporirea fondului de produse a- fricole, destinate exportului

Rezultatele, luate în ansamblu, obținute de agricultura de stat în cincinalul trecut sînt însemnate, a arătat vorbitorul. Dar, analizînd producțiile planificate se constată că, la multe culturi, ele n-au fost realizate. Nivelele de producție atinse sînt mici. în 1970, de exemplu, recolta medie de porumb pe terenurile irigate a fost de 4 460 kg la ha, față de 6 500—7 000 kg la ha, cît s-a prevăzut în studiile tehnico-economice. Nu peste tot îngrășămintele chimice au fost aplicate în mod științific. Ame- lioratorij au creat în decursul anilor, o serie de soituri valoroase, dar ele sînt departe de a face față cerințelor mari pe care le impune o agricultură intensivă. Din această cauză, statul a trebuit să facă un important efort valutar pentru procurarea unor cantități de semințe cu valoare biologică mai ridicată decît cele de care dispunem noi. Deprecierea soiurilor, folosirea unor semințe cu valoare biologică scăzută, constituie una din cauzele plafonării producțiilor. în continuare 

Raportul tovarășului Angelo Miculescu
ministru secretar de stat

vorbitorul a citat o serie de date comparative care ilustrează diferențe mari de producții și de preț de cost în condiții pedoclimatice și tehnico-materiale similare, fapt ce relevă în multe cazuri insuficientă preocupare pentru problemele producției.Precizînd că există rezerve de sporire a recoltei de porumb, vorbitorul a citat, între altele, exemplul I.A.S. Pietroiu care a obținut 7 700 kg la hectar, al unor ferme ale I.A.S. Doro- banțu, Jegălia sau Băilești, care au realizat, în condiții de irigare, 6 700—7 000 kg la hectar. Pentru creșterea producției și a rentabilității la cultura porumbului va trebui ca, începînd cu anul 1971, să se dea cea mai mare atenție aplicării tehnologiei stabilite pentru această cultură — a arătat vorbitorul. în mod deosebit trebuie să se insiste asupra amplasării judicioase a culturii, folosirii hibrizilor adecvați, asigurării densității optime, întreținerii la timp a culturilor și recoltării fără pierderiîn continuare, raportul s-a ocupat de problemele pe care le ridică cultura de floarea-soare- lui, arătînd că recolta medie obținută în perioada 1966—1970 a fost de 1 700 kg la hectar, față de 1 490 kg realizate în cincinalul precedent, dar că nivelul producției este încă scăzut. O deosebită Importanță s-a acordat în raport extinderii culturii de soia.In aprovizionarea populației cu produse agroalimentare, legumicultura ocupă un loc important, întreprinderile agricole de stat au sporit cantitățile de legume vîndute pe piața internă și la export. Față de 141 mii tone de legume de cîmp livrate la fondul de stat în 1966 s-a ajuns, în 1970, la peste 220 000 tone. Trebuie arătat însă că sporul de producție s-a obținut mai mult pe seama extinderii suprafețelor și mai puțin pe seama creșterii producției medii. In unele unități, producția de legume și cartofi nu s-a bucurat de atenția cuvenită, influențînd nesatisfăcător aprovizionarea pieței. Avem create toate condițiile — a precizat raportorul — ca să realizăm producții medii de cel puțin 20 000 kg cartofi la hectar.In continuare au fost abordate probleme ale viticulturii șl pomiculturii din întreprinderile agricole de stat. Patrimoniul viticol al întreprinderilor agricole de stat cuprinde în prezent o suprafață de 55 000 ha, din care 43 000 ha de vii pe rod. Ele au dat posibilitatea furnizării la fondul de stat în anul 1970, a 52 000 tone struguri de masă și aproape 11000 vagoane de vin, apreciat atît pe piața internă cît și la export. Din păcate insă, în ultimii ani, producțiile sînt scăzute, bat pasul pe loc. O situație similară există și în pomicultură. Și în acest sector s-au ex

tins plantațiile intensive s-au creat condiții pentru concentrarea și specializarea producției. Cu toate acestea, producția și calitatea fructelor, eficiența economică a acestei activități nu se ridică la nivelul dorit.In viitor se vor înmulți soiurile de struguri pentru masă cu boabe mari și soiurile pentru vinuri roșii, aromate și acele specifice în producerea șampaniei și coniacurilor. în pomicultură se vor introduce în producție sortimentele de fructe mult căutate.Arătînd că creșterea animalelor reprezintă una din ramurile principale ale agriculturii, vorbitorul a subliniat că producția animalieră, fundamentată pe o concepție nouă, modernă, de concentrare și specializare, participă în prezent cu 45 la sută la volumul producției globale a întreprinderilor agricole de stat. Față de anul 1965, întreprinderile agricole de stat au livrat, în anul 1970, mai mult cu un milion hi de lapte, 156 mij tone de carne, 336 milioane de ouă și 900 tone de lină. In anul 1970. planul 

de producție-marfă a fost depășit cu 13,8 mii tone de carne și 130 milioane de ouă, iar efectivele de animale au fost realizate și depășite la toate speciile. Totuși, efectivul de vaci și ju- ninci a înregistrat un ritm lent de creștere, iar aceasta datorită faptului că nu s-a acordat atenția cuvenită selecției, reproducției și creșterii tineretului taurin. Producția medie de lapte se menține la un nivel scăzut — în jurul a 3 000 litri de lapte.în ultimii ani a sporit ponderea efectivelor de vaci crescute în complexele industriale. Trebuie arătat, însă — a subliniat vorbitorul — că nu sa reușit încă să se atingă parametrii pre- văzuți în studiile tehnico-economice. Nivelele de producție, prețul de cost, rentabilitatea in aceste complexe sînt departe de a fi satisfăcătoare.Practica de pînă acum, problemele deosebite ce s-au ridicat în legătură cu exploatarea marilor complexe, impun realizarea de complexe cu efective de 1 000— 2 000 capete. în grajduri de mare capacitate. Sectorul gospodăresc se va dezvolta în continuare prin extinderea și modernizarea grajdurilor existente, astfel ca, în final, să se ajungă la ferme specializate de 800—1 000 locuri. Va trebui să se continue acțiunea de ameliorare și selecția.Producția de carne de taurină a fost concentrată în unități specializate, ceea ce a permis să se facă un salt calitativ față de trecut. An de an. livrările de carne de taurine la fondul de stat au fost depășite. Dar și în cazul complexelor pentru îngră- șarea taurinelor nu se realizează parametrii prevăzuți în studiile tehnico-economice și se cer făcute în continuare eforturi pentru mai buna folosire a tehnologiilor moderne, a spațiilor construite, pentru furajarea rațională a animalelor.In cincinalul trecut, la complexele industriale de îngrășare a porcinelor, nu s-a realizat în întregime planul de livrări la fondul central, ritmicitatea a lăsat de dorit pierderile prin mortalități au fost încă destui de mari, de circa 14 la sută din efectiv, în condiții similare de producție o serie de complexe obțin rezultate diferite.Pentru a se obține producții la nivelul studiilor tehnico-economice, este necesar să se dea cea mai mare atenție problemelor de reproducție, de introducere și extindere a însămînțărilor artificiale, respectării normelor sani- tar-veterinare și reducerii la minimum a pierderilor prin mortalități. De asemenea va trebui să se rezolve asigurarea unor furaje bogate în proteină, să se înlăture risipa de furaje, în vederea reducerii consumului specific.In continuare, vorbitorul s-a ocupat de creșterea ovinelor, ară

tînd că în ultimii ani s-au obținut unele rezultate pozitive, ca urmare a concentrării producției S-au creat complexe de îngrășa- rea mieilor în sistem industrial. Producția medie de lînă însă a înregistrat creșteri mici de la an la an.Sectorul de creștere a păsărilor unde statul a făcut mari investiții pentru construirea de complexe și importul de material de reproducție, au creat condiții să se realizeze o producție medie pe găina furajată din sectorul industrial, de peste 220 de ouă, Intr-o serie de unități obținîn- du-se peste 240 de ouă. Cu asemenea producții ne situăm la nivelul țărilor cu avicultură dezvoltată.Punerea în balanță a realizărilor și minusurilor în sectorul zootehnic — a subliniat vorbitorul — arată că mal există încă mult de făcut pentru a răspunde cerințelor mari puse în fața acestui sector. Deficiențele semnalate își au originea în faptul că unii specialiști n-au reușit încă să se alinieze cadrului modern de desfășurare a 

producției zootehnice. Departamentul I.A.S. n-a fost suficient de exigent față de unitățile în subordine pentru riguroasa respectare a tehnologiilor recomandate pentru diferite specii, ■ măsurilor pe linie sanitar-vete- rinare.Principala direcție către care trebuie să ne îndreptăm atenția este de a realiza și depăși efectivele de animale, în special efectivele-matcă, atît în complexele industriale, cît și in sistemul gospodăresc. Pe acesta din urmă nu trebuie sub nici o formă să-1 neglijăm, ci să-1 modernizăm, să-i îmbunătățim condițiile de producție. în toate complexele, vom acționa ca specialiștii să stabilească programe concrete privind corelarea producerii materialului necesar populăril cu asigurarea furajelor, eu punerea în funcțiune a noilor capacități de producție.în continuare vorbitorul a înfățișat problematica majoră a agriculturii de stat în cincinalul 1971-1975.Caracteristicile activității întreprinderilor agricole de stat în anii 1971-1975 vor fi adîn- cirea intensivizării, pe calea continuării procesului de concentrare și specializare a producției, diversificarea și realizarea mecanizării integrale, complexe, a lucrărilor atît în sectorul producției vegetale, cît și în cel al producției animale, extinderea chimizării și irigațiilor, aplicarea celor mai avansate tehnologii de lucru, creșterea eficienței economice in toate domeniile. La nivelul anului 1975, întreprinderile agricole de stat vor trebui să realizeze o producție globală agricolă de peste 25 miliarde de lei. cu 80 la sută mai mare față de cea realizată în 1970. Ritmul mediu anual de creștere în perioada 1971—1975 va trebui să fie de 10,3 ia sută. Producția marfă ce se prevede a se realiza la nivelul anului 1975 va fi de 20,5 miliarde lei, cu 55 la sută mai mult față de anul trecut. Volumul beneficiilor în anul 1975 va ajunge la aproape 3,4 miliarde lei.Creșterea deosebită a volumului producției în actualul cincinal necesită o lărgire și modernizare, în continuare, a bazei tehnico- materiale. Pe Întreaga perioadă 1971—1975 agricultura de stat va primi un volum de investiții de 23,5 miliarde lei, din care18,5 miliarde lei investiții centralizate, cu 28 la sută mai mult decît în perioada 1966— 1970. Ele vor fi orientate, cu prioritate, pentru realizarea de noi obiective în sistem agroindustrial. în anul 1975, suprafața amenajată pentru irigații 
va crește la 490 mii hectare, reprezentînd peste 30 la sută din totalul terenului arabil întreprinderile agricole de stat 

vor primi 378 mii tone de îngrășăminte chimice substanță activă, care vor asigura cîte 180 kilograme îngrășăminte substanță activă pe hectarul de teren agricol, de 1,8 ori mai mult decît în 1970.Condițiile ce se creează vor permite ca. în ultimul an al cincinalului să se obțină în medie la hectar : 3100 kg grîu, 4 250 kg porumb, 2 210 kg floarea-soarelui și 7 290 kg struguri.Ritmuri și proporții dinamice se vor înregistra în actualul cincinal și în sectorul zootehnic, dezvoltîndu-se acțiunea de industrializare a creșterii animalelor. Se vor construi 220 de mii de locuri pentru vaci de lapte, precum și 10 complexe de porci și alte obiective. în anul 1975 efectivul de vaci șî juninci, crescut în sistem industrial, va reprezenta 43 la sută din total, la porcine 76 la sută, iar la păsări 100 la sută. Contribuția agriculturii de stat la constituirea fondului central va fi în anul 1975 de aproape 50 la sută la carnea de porc, de 68,4 la sută la carnea de pasăre, de 59 la sută la ouă, iar la laptele de vacă de 35 la sută.Valoarea exportului pe care trebuie să-1 realizeze întreprinderile agricole de stat la nivelul anului 1975 va fi de peste 721 milioane de lei valută, cu 78 la sută mai mult față de realizările anului 1970. Pentru a fi competitivi pe piața externă, este nevoie să se adîn- cească specializarea, mergînd pînă acolo îneît o serie de ferme să producă exclusiv pentru export și avînd orientarea producției făcută chiar după specificul anumitor piețe.Anul 1971, primul din actualul cincinal, va constitui pentru agricultura de stat anul unei hotărîte creșteri a producției vegetale șl animale.Sarcina obținerii unor producții mari obligă, totodată, să se urmărească cu mai multă perseverență respectarea tehnologiei de irigare a culturilor.După cum s-a arătat la ședința de lucru de la C.C. al P.C.R. din noiembrie 1970, va trebui să se extindă formele de cooperare dintre întreprinderile agricole din stat și cooperativele agricole de producție. Experiența deja cîștigată, rezultatele bune obținute în anul 1970, arată că a- ceastă formă permite generalizarea mai rapidă a tehnologiilor moderne și experienței necesare aplicării acestora și în cooperativele agricole. în aceșt sens, au fost stabilite programa concrete, dar pentru ca îndeplinirea lor să se realizeze, este nevoie să se acționeze intens, cu mai multă energie. Trebuie în același timp, perfectate criteriile de cooperare.Rolul decisiv în realizarea sarcinilor de plan a programelor stabilite, îl au firește, cadrele. Agricultura de stat dispune de cadre valoroase, cu 0 bogată experiență. Fiecare fermă este direct condusă de un specialist. Avem deci o forță care, împreună cu tehnicienii, cu mecanizatorii, cu toți lucrătorii permanenți din întreprinderile agricole de stat, este în stare, și va fi în stare, să atingă nivelele de producție și de rentabilitate stabilite. Pentru realizarea sarcinilor ce stau în fața agriculturii de stat se are în vedere lărgirea competențelor unităților și Îndeosebi ale fermelor, creșterea, cointeresării salariaților In dobîndirea unor rezultate finale superioare. Se analizează în prezent posibilitatea ca salariații fermelor să fie retribuiți în acord global pentru munca depusă ,pe bază de tarife pe unitatea de produs, corelate cu gradul de rentabilitate realizat. Se are în vedere, totodată, ca încadrarea pe posuri de șefi de fermă, de economiști etc, să se facă pe bază de concurs, ținîndu-se seama atît de cunoștințele profesionale, cit și de rezultatele obținute în producție.Asigurăm conducerea de partid și de stat — a arătat în încheiere vorbitorul — că nu vom precupeți nici un efort pentru ca sarcinile ce ne revin în acest cincinal să fie îndeplinite cu cinste. Ne angajăm să gospodărim mai bine pămîntul, celelalte mijloace de producție șl financiare, bunuri ale întregului popor, să asigurăm avîntul rapid al agriculturii de stat șl să sprijinim din plin dezvoltare* și consolidarea agriculturii socialiste.
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Consfătuirea pe țară a lucrătorilor din I. A. S.

Din cuvîntul participanților
După ce s-a referit pe larg 

la vastele lucrări hidroameliora- tive initiate de partidul și statul nostru, ing. ION VLAD, director la I.A.S. „Insula Mare a Brăilei", a arătat că, mulțumită măsurilor întreprinse, cei peste
2 000 salariati permanenți ai întreprinderii agricole de stat pe care o reprezintă la consfătuire, au satisfacția de a raporta conducerii partidului și statului că în cincinalul 1966—1970 au realizat o producție globală de 1,2 miliarde lei și o producție marfă de 762 milioane lei. în a- ceastă perioadă au fost obținute și livrate statului 560 000 tone porumb boabe stas în afară de alte însemnate cantități de cereale și produse animaliere.Beneficiile obținute în cincinalul trecut s-au ridicat astfel la 173 milioane lei. la care se adaugă încă 35 milioane lei intrați în bugetul statului pe calea amortismentelor.Din întreg cincinalul trecut, anul 1970. în ciuda unor condiții deosebit de critice, a constituit anul celor mai bune rezultate. Producția globală realizată a fost de 369 milioane lei, iar producția marfă de 220 milioane lei. Consider edificator să mai arăt că. la cultura griului, de ne suprafața de 4 000 ba. s-a realizat o producție medie de
3 883 kg boabe stas la ha. iar 
la porumb, de pe o suprafață de aproape 36 000 ha s-au recoltat în medie 5 422 kg boabe stas la ha în condiții de ne- irigare.Producțiile obținute, alături de mînuirea gospodărească a fondurilor materiale și bănești, au determinat ca prețurile de cost la aceste produse să fie de 568 lei pentru tona de grîu și 494 lei pentru tona de porumb.în final, aceste rezultate, au făcut ca activitatea economică și financiară a întreprinderii în anul trecut să se încheie cu un beneficiu de peste 65 milioane lei, adică circa 1 300 lei pentru fiecare hectar cultivat.în obținerea rezultatelor a- mintite. pe lingă potențialul ridicat al acestor pămînturi, merită a fi subliniată și priceperea lucrătorilor noștri, inițiativa, și operativitatea cu care au adaptat la condițiile specifice, tehnologiile cele mai corespunzătoare. Fără a minimaliza aportul u- nor măsuri agrotehnice ca ogoarele adinei de toamnă, densitatea sporită a plantelor, cca 45—50 000 de plante la hectar, uniformitatea pe rînd a acestora, consider că un rol important l-au avut folosirea erbicidelor și recoltarea la 
timp.în ceea ce privește erbicida- rea, din cele 36 000 ha cultivate cu porumb, pe anroape 21 000 ha nu s-a lucrat nici cu sapa și nici cu cultivatorul, deoarece această suprafață a fost tratată cu Hungazin. Noi practicăm erbici- darea totală executată toamna sau primăvara timDuriu. cu o cantitate de 8—10 kg la hectar, punînd accentul pe încorporarea imediată în sol a erbicidului cu ajutorul grapei cu disc. Pe lingă erbicidele triazinice, pe scară mare și cu bune rezultate folosim și erbicidul românesc 2—4 D. Tin să precizez că. în condițiile primăverii anului 1970. cînd de teama inundațiilor ne-au părăsit majoritatea lucrătorilor sezonieri. am fi riscat să compromitem culturile dacă nu am fl folosit cu mult curaj erbicidele. în afară de avantaiele întreținerii curate de buruieni a culturii, prin eliminarea sapei, și chiar a cultivatorului, am reușit să păstrăm densitatea și uniformitatea lanurilor realizate din însămîn- țare, factor deosebit de important pentru asigurarea unor producții sporite.Important de asemenea este și faptul că, datorită erbicidărilor, numărul lucrătorilor sezonieri folosiți pentru lucrările de întreținere a fost redus de la 12 000 la numai 3 500.în ce privește recoltatul, a Intrat în practica muncii noastre de a ne organiza și a lua asemenea măsuri îneît în luna septem- brie să recoltăm și să livrăm mai mult de jumătate din producția de porumb. Personal, în ciuda unor destul de multe păreri contrarii, consider că și în cazul porumbului este valabil dictonul „ai recoltat la timp, ai cîștigat", chiar dacă porumbul nu se scutură. Poate că și nevoia ne-a învățat să lucrăm cu combina de porumb (CT—2R) și folosind cu multă pricepere cele 380 de asemenea combine din 

dotație, noi am reușit ca întreaga suprafață de porumb să c recoltăm numai mecanic. Desigur că la aceasta trebuie adăugată buna organizare și corelare a activității celor peste 1000 autocamioane și 70 șlepuri cu care lucrăm toamna la transportul porumbuluiîn lumina preocupării noastre majore, a continuat vorbitorul, de a încheia cît mai curîrtd recuperarea investițiilor făcute în Insula Mare a Brăilei, ne-am propus ca în cincinalul în care am pășit, pe baza experienței a- eumulate, să realizăm o producție globală de peste 2 miliarde de lei. si o producție marfă de 1,2 miliarde.Trebuie să arăt însă că pentru realizarea a ceea re ne-am propus mai avem încă multe de făcut. Nici astăzi nu ns-au trecut fiorii din primăvara anului 1970 cînd apele Dunării crescuseră cu 3 — 5 m peste nivelul pămîntuluî din Insulă, în timp ce unele diguri înmuiate, roase de valuri, erau gata de a fi depășite și distruse. Ne amintim cu profundă recunoștință, că pentru salvarea „Insulei Mari a Brăilei" în momentele cele mai grele, ne-am bucurat de sprijinul și îndrumările directe ale conducătorului partidului și statului nostru, tovarășul Nicolae Ceaușescu. (Aplauze).De aceea propun să se reana- lizeze oportunitatea consolidării digurilor ce apără insula. în a- fară de securitatea investițiilor făcute aici, am putea trece la construirea unor fabrici de nutrețuri combinate și stații de uscat furaje verzi, complexe de creșterea și îngrășarea porcilor, abatoare etc, pentru a scoate din Insulă carne sau preparate de carne și nu porumb. Am în vedere că astfel am putea pune bazele unei exploatări intensive, cu unități de producție integra, te pe verticală.în încheiere, vorbitorul a făcut o serie de propuneri concrete legate de exploatarea cît mai rațională a suprafețelor d» pămint din Insula Mare a Brăilei, anga- jîndu-se, în numele colectivului pe care îl reprezintă, să nu precupețească nici un efort pentru traducerea în viață a programului de dezvoltare a agriculturii elaborat de cel de al X-lea Congres al P.C.R.în ferma de vaci Popești-Le- ordeni. situată în preajma Capitalei, pe o perioadă de timp de aproximativ 18 ani s-au realizat producții medii de peste 4 000 litri lapte pe vacă furajată, ajungîndu-se, în anul 1970 la 5 200, a arătat în cuvîntul său tov. DUMITRU BARBU șeful fermei taurine de la I.A.S. Po- pești-Leordeni. Pentru a ajunge la aceste rezultate s-a creat baza furajeră pe terenul cel mai bun din unitate, adăposturile au fost modernizate.Munca într-o fermă de vaci, după părerea mea, are unele aspecte deosebite față de celelalte ramuri ale zooethniei. Se cere o atenție deosebită, o permanentizare și o specializare a lucrătorilor, deoarece organismul vacilor este supus unui efort destul de mare în producerea laptelui și vițeilor.Furajarea, reproducția, starea sanitar-veterinară, necesită cu. noașterea fiecărui animal cu particularitățile lui și felul de manifestare proprie. Colectivul de conducere al întreprinderii și fermei s-a orientat în selecționarea îngrijitorilor, angajîndu-i pe aceia care au demonstrat aptitudini pentru această muncă.Mulți dintre ei au o vechime de aproximativ 15—20 de ani și se consideră lucrători permanenți ai fermei.De-a lungul anilor, ei au învățat de la specialiștii fermei fie direct la locul de producție, fie în cadrul cursurilor agro-zooteh- nice sau în ședințe de analiză a muncii, cum trebuie să lucreze, ajungind la un moment dat ade- vărați specialiști. S-a format un grup de lucrători specializați în îngrijirea vacilor de lapte, a vițeilor și a tineretului femei, asi- gurînd obținerea producțiilor mari de lapte și creșterea unui tineret de valoare. Dintre ei cităm pe Pascu Aurel, Gheorghiță Dumitru, Juga Alexandru, Bo- tezatu Dumitru și Farcaș Nicolae, care timp de 15—20 de ani au depășit, în fiecare an, planul de lapte.începînd din anul 1968 pe un efectiv de taurine din rasa Friză s-a desfășurat o activitate sus

ținută pentru a pune în valoare potențialul genetic și de producție. De la aceste animale s-a obținut în anul 1970, o producție medie de lapte de 5 200 litri cu un preț de cost de 1,50 lei L, ceea ce a făcut posibilă obținerea unui beneficiu de peste un milion lei. Datorită acestor rezultate, ferma a fost declațată fermă de selecție, avînd sarcini importante în obținerea de reproducători de mare valoare a- meliorătivă.Lucrătorii fermei de vaci din Popești-Leordeni sînt mîndri că tacrează aici. Este firesc să fie așa, întrucît un mulgător care are de îngrijit 20 de vaci, în 10 ani de producție poate atinge o valoare a producției de nivelul milioanelor. Propun ca acești muncitori să primească un certificat de calificare, așa cum au tractoriștii sau alți lucrători din agricultură.Problema perfecționării și calificării lucrătorilor din agricultură constituie un obiectiv important al partidului și statului nostru, care recent au analizat și au emis o lege care va duce fără îndoială la împrospătarea cunoștințelor, la ridicarea pe o treaptă superioară a oregătirii cadrelor din agricultură.în numele colectivului de lucrători și specialiști, asigur conducerea de partid și de stat că vom realiza și depăși sarcinile ce ne revin din planul de stat.Prin grija partidului și statului nostru — a arătat tovarășul ing. VALERIAN NEGOI- 
TA, directorul LA S.-Bacău — întreprinderile agricole de stat au devenit mari unități de producție,, cu un înalt nivel de dotare și o organizare superioară, integrîndu-se în procesul de industrializare a agriculturii.După ce a înfățișat bilanțul activității întreprinderilor agricole de stat din județul Bacău, care de la pierderi de peste 20 milioane au ajuns să realizeze beneficii de 20 milioane lei vorbitorul s-a referit la rezultatele obținute în anul 1970. S-au livrat peste plan la fondul central al statului 243 tone carne, 7 820 hl lapte, 12 t lînă, 3 620 tone cartofi, 420 tone legume și alte produse, s-a realizat peste plan o producție marfă de 5,5 milioane lei, iar planul de beneficii a fost depășit cu 2,5 milioane lei. A- ceste realizări constituie premise ale îndeplinirii sarcinilor ce ne revin, în actualul cincinal, cînd producția globală. va crește în comparație cu 1970, cu 155 la sută, productivitatea muncii cu 82 la sută, producția marfă cu 156 la sută, iar rezultatele economice cu 233,8 la sută. Din expunerea tovarășului Nicolae Ceaușescu la ședința de lucru de la C.C. al P.C.R. din 23 noiembrie s-a desprins clar necesitatea de a se realiza pe o scară mai largă cooperarea între unitățile agricole de stat și cele cooperatiste. Anul trecut la indicația comitetului județean de partid împreună cu direcția agricolă, am organizat acțiunea de cooperare în creșterea păsărilor. Am obținut astfel rezultate foarte bune. Producția de ouă la C.A.P. „Nicolae Bălcescu" a fost de 212 ouă în medie pe găină ; în numai 8 luni, cooperativa a recuperat castul materialului de reproducție, a plătit utilajele și s-a realizat un venit net de 124 mii lei; în acest an, venitul net va fi triplat. Anul acesta, ne-am propus să cooperăm cu încă trei cooperative în creșterea păsărilor, vom organiza producția de carne de porc la o cooperativă, unde am proiectat amenajarea unor spații, am asigurat asistență tehnică. Cu cooperativa agricolă Mărgineni intenționăm să cooperăm în creșterea vacilor pentru lapte punînd la dispoziție proiecte, material de reproducție, și a- 6igurînd asistență tehnică în e- xecuție. în această primăvară, vom organiza o parcelă model pentru cultura cartofului, la cooperativa agricolă ȘiretulAceste ferme model, pe care 
le vom organiza în cooperativele agricole de producție, vor constitui pentru toți cooperatorii, un exemplu asupra felului cum trebuie să lucreze pentru a obține rezultate superioare. Și nu ne vom supăra atunci cînd vor avea rezultate și mai bune ca ale noastre.Nu ne oprim numai la aceste 

ferme. Ne-am gîndit să repartizăm toți specialiștii din întreprinderi, sectoare și ferme la cooperativele vecine pentru a da asistență tehnică. Intervenim cu experiența noastră și în redresarea sectorului de creșterea animalelor. Desigur că se vor ivi și alte forme de cooperare și e foarte bine că ni s-a lăsat această inițiativă.Diversele forme din trecut, schimburi de vizite — experiențe, demonstrații practice au fost bune, dar este clar că ele sînt depășite. Sînt fiu de țăran și nu odată am auzit pe cooperatori spunînd că vor să lucreze și ei ca noi, să cooperăm, să ne asociem ca prin e- forturile comune să obținem rezultate și mai bune.în încheiere vorbitorul a ara- tat : înlăturînd lipsurile și neajunsurile ca,e se mai manifestă încă în activitatea noastra, avem datoria de a ne înzeci e- forturile ca să folosim condițiile create prin noua organizare a agriculturii de stat, astfel ca sarcinile planului pe a- nul 1971 și angajamentele ce ni le-am luat să fie îndeplinite exemplar.în primul rînd aș dori să-mî exprim satisfacția de a participa la această consfătuire m care se dezbat problemele dezvoltării și modernizării agriculturii de stat — a Spus tovarășul SZABO 
EMERIC — directorul LAS. Valea lui Mihai, județul Bihor. Este o consfătuire care oglindește stilul de muncă al partidului nostru, a tovarășului Nicolae Ceaușescu personal a cărui prezență în mijlocul oamenilor și indicațiile prețioase date constituie un puternic imbold în realizarea obiectivelor ce ne stau în față.Aș dori să împărtășesc participanților cîte ceva din realizările și preocupările noastre privind dezvoltarea zootehniei. Practica noastră a dovedit _ că pentru a asigura o eficiență e- economică sporită în creșterea oilor pentru producția de lînă. este necesară aplicarea unor metode și tehnologii avansate. Un rol deosebit de important în tehnologia de creștere și exploatare a oilor în ferme specializate îl are organizarea fătări- lor timpurii, gruparea lor pe o perioadă cît mai scurtă și furajarea intensivă a mieilor _ și tineretului. în condițiile unității noastre, cînd prin selecție îndelungată s-a ajuns la un efectiv matcă de bună calitate, ne gîndim la schimbarea structurii efectivului, micșorînd din ce în ce numărul batalilor și cres- cînd corespunzător numărul oilor mame, pentru a obține produși valoroși care pot fi valorificați superior. Țlnînd seama că de la o oaie mamă se obțin în medie 7,5 kg lînă, chiar dacă un batal dă o producție de 9 kg lînă, este «erentabil. Lu- înd în considerare numai produsul lînă, rezultă că de la batal! se încasează în plus pentru 2 kg lînă cel mult 120 lei. în aceleași condiții, de la o oaie mamă se mai obține un miel care la naștere valorează 230 lei și în anul următor se poate vinde la prăsilă cu 1 700-2 200 lei.Considerăm că rezultatele obținute nu constituie o limită, de aceea ne preocupăm permanent de ridicarea indicilor de producție. atît sub aspect cantitativ cît și calitativ. Vom continua dezvoltarea sectorului ovin pentru producția de lînă și carne pentru a putea spori livrarea de material de prăsilă, efectivele de ovine vor ajunge la 10 000 în cele două ferme de elită pe care le avem. pînă în prezent întreprinderea noastră a furnizat u- nităților socialiste din întreaga țară un mare număr de reproducători de Paloare ridicată.Aș dori să propunem organizarea tîrgurjlor de animale de prăsilă astfel ca fiecare crescător să poată cumpăra animale corespunzătoare și să obțină rezultate bune.Consider că putem lărgi acțiunile de cooperare cu cooperativele agricole, contribuind în felul acesta la traducerea în viață a sarcinilor trasate agriculturii. Metodele aplicate în unitatea noastră pot fî extinse cu bune rezultate în cooperativele agricole. Mă refer de pildă la reținerea pentru prăsilă In fiecare an a tuturor mioarelor corespunzătoare și eliminarea oilor mame necorespunzătoare pentru producția de lînă. în felul acesta noi am reușit să sporim an de an numărul oilor mame cu 200—300 capete. Deosebit de eficientă este folosirea ta reproducție numai a berbecilor de mare valoare biologică, 

reținuți din prăsilă proprie sau procurați din afara I.A.S. în mod practic folosim la reproducție berbeci cu producție de 16—18 kg lînă. Asigurăm utilizarea la maximum a berbecilor, care s-au dovedit cel mai valoroși prin însușirile transmise descendenților cu ajutorul însă- mînțărilor artificiale care au fost aplicate an de an, cu rezultate Dune în întreprinderea noastră.Creșterea merinosului pentru lînă necesită adăposturi corespunzătoare : călduroase, bine luminate, fără c irenți de aer și lipsite de umezeală. în adăposturi trebuie respectată o densitate optimă a oilor și evitată supraaglomerarea care duce la diminuarea producției de lînă și la deprecierea ei. Asigurarea u- nei baze furajere bune, este un factor esențial care asigură producții mari dt lînă. Aceasta trebuie să fie cît mai variată și să cuprindă furaje fibroase, suculente, de calitate.Vreau să subliniez contribuția importantă pe care au adus-o și ciobanii noștri. Ei au fost permanentizați la locul de muncă și lucrează în ferme de pest^_ 15—20 de ani. în această perioa/^ dă au acumulat o mare experiență în creșterea și îngrijirea oilor pe care și-o transmit din tată în fiu, bucurindu-se de stima și recunoașterea muncitorilor din celelalte sectoare de activitate. Dat fiind faptul că în condiții obișnuite de exploatare, sectorul ovin este rentabil iar carnea de ovine este din ce în ce mai solicitată de piață, vom depune toate eforturile ca acest sector să se dezvolte în viitor.Referindu.se la importanța măsurilor luate pentru organizarea agriculturii de stat pe principiul fermelor, ing. LUCIA 
BIRCA, șef de fermă la întreprinderea avicolă de stat Mihăi- lești, județul Ilfov, a relevat faptul că pe măsura îmbunătățirii tehnologiei de lucru și a materialului avicol, la ferma Alba s-a reușit să se obțină rezultate din ce în ce mai bune, ajungîndu-se în anii 1969 — 1970 la producții de peste 260 ouă pe găină anual, cu consumuri specifice de 0,165 gr. furaj combinat pe ou. Ca urmare a rezultatelor bune de producție, prețul de cost pentru o mie ouă a fost realizat în 1969 cu 432 lei. iar în 1970 cu 424 lei — valori sub prevederile din studiul tehnico-economic al investiției.

Cu toate acestea — a spus vorbitoarea — consider că există destule posibilități de a reduce și mai mult cheltuielile. Mă asociez întru totul măsurilor propuse în programele discutate ieri în cadrul secției de păsări și a- nimale mici, măsuri ce urmează să fie luate în fermele de găini ouătoare. Rezolvarea în bune condițiuni a celor stabilite, impune însă soluționarea unor probleme legate de asigurarea fermelor cu utilaj modern, de calitate, durabil și mai ieftin, cu furaje combinate în vrac și de bună calitate, evitîndu-se as! fel cheltuielile cu sacii de ambalaj și cele de manipulare, Imunizarea păsărilor în apa de băut pentru economisirea forței de muncă și evitarea deranjării a- cestora.Rezultatele fermei noastre sînt strîn3 legate de sprijinul pe ca- re-1 primim în ceea ce privește asigurarea cu material avicol și cu furaje combinate. Puicuțele primite de la ferma de reproducție a întreprinderii au fost de bună calitate, apreciere confirmată de alți beneficiari Curbele de ouat din ferma noastră, reprezentate grafic, se identifică cu cele indicate de ferme producătoare de hibrizi, ceea ce vine să confirme că munca de selecție pentru liniile pure existente în întreprindere se desfășoară normal și cu rezultate bune. Apreciind competența furnizorului nostru de furaje combinate, nu pot să nu adaug faptul că au fost și perioade în care am înregistrat scăderi de producție, datorită fluctuațiilor ce au survenit ca urmare a substituirilor unor componente îa rețete cum au fost : nucleele furajere, făinuri animale și chiar porumbul.Permiteți-mi să mă refer în cîteva cuvinte și asupra acțiunii de cooperare cu cooperativele agricole de producție. La Indicația Comitetului județean Ilfov al P.C.R., întreprinderea noastră a inițiat cooperarea în domeniul avicol cu C.A.P.-Bră- nești, măsură care B-a soldat cu rezultate deosebite. în prezent. ferma noastră de pildăj
(Continuare în pag. « 9-a$
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Consfătuirea pe țară a lucrătorilordin I. A. S.
(Urmare din pag. a S-a)cooperează cu C.A.P.-Berceni, acordîndu-i asistență tehnică în organizarea procesului tehnologic, livrîndu-i în 1970, un număr de 12 000 puicuțe în vîrstă de peste 2 luni. S-au creat în acest an toate condițiile pentru realizarea planului în sectorul avicol, pentru ca procentul de ouat să fie de peste 200 de ouă pe găină.Din anul acesta, în întreprinderea noastră a început acțiunea de introducere a bateriilor în fermele de găini ouătoare, acțiune care se va termina la sfîrșitul anului 1972. Prin acea-' sta, capacitatea de producție a întreprinderii va crește de la 204 000 locuri găini, la 510 000 locuri. Tehnica creșterii și exploatării păsărilor în baterii va permite, alături de alte măsuri pe care le vom lua, atingerea încă din anul 1972 a unor indicatori de producție și de eficiență, competitivi cu cei realizați în țări cu avicultura dezvoltată.La secția culturi cîmp — a spus în prezentarea concluziilor secției ale cărei lucrări le-a condus - ing. CONSTANTIN GIB, directorul I.A.S. Ograda — Ialomița, au luat parte 1 250 delegați și invitați, la discuții participînd 18 cadre din producție și institute de cercetări, care au făcut propuneri valoroase în legătură cu tehnologiile prevăzute în programele elaborate, în vederea realizării sarcinilor ce revin agriculturii de stat în actualul plan cincinal la cultura griului, porumbului, so- iei și florii soarelui. Discuțiile purtate au constituit, în același timp, un bun prilej de împărtășire a experienței unităților fruntașe.Susținînd programele, partici- panții la discuții și-au exprimat în unanimitate convingerea că sarcinile ce revin agriculturii de stat pot fi realizate și depășite prin transpunerea în practică a măsurilor preconizate.Sintetizînd discuțiile și propunerile făcute, rezultă următoarele :1 — în ce privește cultura griului al cărei nivel de producție continuă să fie sub posibilitățile materiale create, partici- panții la discuții au făcut propuneri prețioase privind îmbunătățirea structurii soiurilor, înmulțirea și extinderea în producție a acelora care s-au dovedit mai productive, pregătirea calitativ superioară a terenului, folosirea rațională a îngrășămintelor și erbicidelor, combaterea bolilor și dăunătorilor ; s-a insistat asupra asigurării unei rotații minime, în care grîul să nu urmeze mai mult de doi ani după el însuși.Pentru sporirea productivității muncii, în vederea reducerii consumului de la 17 ore-om/tonă la 5,5—6 ore-om/tonă, posibilă cu actuala dotație, s-a insista, asupra necesității unei mai bune organizări a procesului de muncă și a folosirii integrale a capacității precum și a timpului de lucru al tractoarelor și mașinilor.Propuneri valoroase s-au făcut și pe linia îmbunătățirii capacității de producție a solurilor, în special a celor din zonele subcarpatice, care, prin natura lor, au un potențial de producție mai scăzut și pe care, în prezent, se obțin producții mici. Aceasta cu atît mai mult, cu cît, în actualul plan cincinal, suprafața de grîu din zona de cîmpie se va restrînge, Iar producția medie va trebui să crească la 
3 100 kg/ha în 1975.2. — Cu privire la porumb, care va constitui în perioada următoare, cultura de bază, ocu- pînd în anul 1975 peste 30 la sută din suprafața arabilă a a- griculturii de stat, s-a subliniat că sporirea considerabilă a producției și a eficienței economice pe terenurile amenajate pentru irigat este posibilă numai prin aplicarea corespunzătoare a tehnologiilor. folosirea hibrizilor de mare productivitate, chimizarea complexă și aplicarea corectă a programului de irigare. Pentru reducerea consumului de forță de muncă la 8—10 ore/tonă, față de 52 ore cît s-a folosit în anul 1970. a rezultat că va trebui să se pună accentul pe mecanizarea complexă a lucrărilor, în special a celor de recoltare, precum și pe aplicarea erbicidelor pe mai mult de 80 la sută din suprafața cultivată. S-a cerut, de asemenea, să se asigure utilajele de uscare a porumbului recoltat cu combinele autopropulsate. S-a solicitat și sprijinul Institutului de cercetări pentru cereale și plante tehnice, în ve

derea asigurării unor hibrizi de mare productivitate, cu conținut ridicat în proteină și cu valoare nutritivă superioară. Este nevoie, de asemenea, ca producția să primească și hibrizi foarte timpurii care, cultivați după păioase în terenurile irigate, să dea o producție certă de boabe în cultura dublă.3. — Ținînd seama de importanța soiei, ca principală sursă de proteină vegetală, participan- ții la discuții au reliefat necesitatea amplasării acestei culturi cu prioritate np terenurile irigate, îmbunătățirii structurii soiurilor urmărindu-se înmulțirea și extinderea rapidă a celor mai productive ; s-a insistat asupra aplicării corecte a tehnologiei stabilite, si în mod specia] asupra îmbunătățirii sistemului de aplicare a îngrășămintelor și a erbicidelor. bacterizării semințelor.4. — Floarea-soarelui continuă să rămînă cultura de bază pentru asigurarea uleiului comestibil, precum și pentru completarea rezervei de furaje proteice.Pentru realizarea sarcinilor la această cultură, se impune să se asigure o rotație corespunzătoare, astfel ca floarea soarelui să nu revină pe aceeași solă decît după 5—6 ani, în- lăturîndu-se astfel pericolul de boli și plante parazitare.Mulți participanți Ia discuții s-au referit la măsurile care trebuie luate în vederea folosirii integrale a pămîntului, precum și a asigurării ridicării potențialului său productiv. A fost scos în evidență faptul că, mai ales în Incintele indiguite și în vestul țării, însemnate suprafețe de teren, rămîn nefolosite, iar, în multe locuri, chiar suprafețe însâmînțate sînt calamitate din cauza excesului de apă. S-a solicitat sprijinul Departamentului Agriculturii de Stat, ca împreună cu Departamentul îmbunătățirilor funciare, să stabilească, pentru fiecare incintă și zonă, programe de definitivare a sistemelor de desecare, cu executarea paralelă a lucrărilor de nivelare, de drenaj vertical prin subso- laj, precum și alte lucrări cu caracter agroameliorativ.Din discuțiile purtate a reieșit că exploatarea terenurilor amenajate pentru Irigat nu s-a făcut întotdeauna corespunzător cerințelor tehnice, iar tehnologiile n-au fost respectate, din care cauză producțiile realizate nu au corespuns investițiilor făcute.Este necesar ca în sistemele mari de irigație să se organizeze laboratoare teritoriale care, în timpul perioadei de vegetație a culturilor, să aibă sarcini de prognozare în dirijarea udărilor, iar în perioada de întrerupere a vegetației să execute analize chimice ale solului, pentru a stabili programe de fertilizarea fiecărei parcele.în perioada următoare, unitățile agricole de stat vor dispune de o sistemă de mașini îmbunătățită. Cantitatea de îngrășăminte chimice va crește depășind 190 kg/ha substanță activă. Erbicidarea va fi asigurată la nivelul necesităților, iar suprafața ce se va iriga va ajunge aproape la 30 Ia sută. Toți acești factori vor putea fi puși în valoare numai dacă vom folosi semințe cu valoare biologică ridicată.Producerea și folosirea semințelor a constituit una din temele principale dezbătute în cadrul secției. S-a accentuat a- supra consolidării continue a fermelor specializate în producerea de semințe, perfecționării tehnologiilor și completării dotării pentru uscarea și condiționarea semințelor.Concluziile și propunerile care au rezultat în ședința Secției culturi cîmp, au evidențiat și alte probleme : intensificarea activității de producere a celor mai valoroase soiuri și celor mai valoroși hibrizi, îmbunătățirea cointeresării materiale a lucrătorilor din ferme etc.în continuare, ing. Constantin Gib, directorul I.A.S.-O- grada. județul Ialomița, a făcut cîteva referiri la activitatea acestei mari unități agricole din Bărăgan. El a arătat că unitatea pe care o conduce dispune de aproape 24 000 hectare, peste 8 000 taurine, 2 complexe de creșterea și îngră- șarea porcilor a cîte 20 000 de animale fiecare, peste 15 000 de oi. un însemnat număr de păsări, albine. Datorită bunei organizări a muncii, introducerii noului în producție, extinderii mecanizării, asigurării unor a- dăposturi corespunzătoare pen

tru animale, îmbunătățirii raselor și a soluționării problemei furajelor, precum și datorită asigurării unor condiții de viață din ce în ce mai bune salariaților, întreprinderea a realizat venituri ce depășesc cu 14 milioane lei pe cele planificate. iar beneficiile cu peste 5 milioane lei. Vorbitorul a a- bordat apoi alte probleme care țin de activitatea de producție și de organizarea muncii în LA.S.-OgradaUna din problemele Importante care se pun agriculturii noastre de stat, în actualul stadiu de dezvoltare, a spus 
ALEXANDRU COCOȘILA, directorul I.A.S. Urziceni, este crearea unui cadru științific fundamentat și verificat din punct de vedere practic, în vederea folosirii cit mai raționale a îngrășămintelor chimice, pentru a obține producții mari și ieftine, fără să stricăm echilibrul și metabolismul plantelor.întreprinderea noastră a obținut la grîu în ultimii 10 ani o producție medie de 3 270 kg, în 4 ani din 10 peste 3 500 kg, iar intr-un singur an chiar 4 000 kg pe hectar. La cultura porumbului recolta medie la hectar s-a cifrat la 5 370 kg în ultimii 10 ani și în 3 ani s-a ridicat la peste 6 300 kg. La floarea-soarelui am obținut 3 ani Ia rînd peste 3 000 kg la hectar, iar în ultimii 2 ani am depășit producția de 2 200 kg pe hectar.Producții mari am obținut și la cultura de soia, porumb siloz și lucernă. Menționez că toate aceste producții au fost obținute în condiții de neiriga- re. în cadrul întreprinderii noastre, pe suprafețe mari, peste a- ceste producții medii am obținut si producții record. La porumb, in anul 1970 pe suprafața de 257 ha am realizat 7 300 kg porumb boabe pe hectar. Tot în cadrul întreprinderii noastre am obținut în cîmpurile experimentale, pe parcele unde combinațiile de îngrășăminte au fost bine echilibrate, 9 200 kg/ha la porumb boabe, 5 500 kg/ha la grîu și 4 434 kg/ha Ia soiaToate aceste realizări obținute în condiții de neirigare se datoresc atît efectuării unor lucrări agrotehnice de calitate, mecanizării lor la un înalt grad, soiurilor de grîu și hibrizilor de porumb cu însușiri productive superioare, cît și folosirii raționale a îngrășămintelor.Aprofundarea literaturii de specialitate, amplasarea unor experiențe în cadrul întreprinderii noastre, pe schemele tehnicii experimentale riguroase, colaborarea strînsă cu bazele de cercetare ale Institutului de cercetări de la Fundulea, ne-au dat posibilitatea să stabilim pe bază de analize agro- chimice și a observațiilor practice făcute în teren care sînt cele mai potrivite combinații de îngrășăminte p?ntru fiecare cultură. Folosirea îngrășămintelor pe baza acestor scheme ne-a permis ca în condițiile solului nostru, de tio cernoziom, să obținem în medie 8 kg de grîu pentru un kg de îngrășăminte (și un spor valoric de a- proape 6 lei pentru un leu cheltuit pe îngrășămînt), iar la cultura porumbului 17 kg pentru un kg de îngrășăminte (si un spor valoric de aproape 10 lei pentru un leu cheltuit pe îngrășăminte).Folosind îngrășămintele chimice ca pîrghie importantă în sporirea producției pe hectar, greutatea lor specifică In structura cheltuielilor de producție a crescut de la un an la altul, de la 0,5 la sută în 1958, la peste 14 la sută în 1970. Această creștere substanțială a consumului de îngrășăminte a influențat direct creșterea producției și a rentabilității pe tona de produs.Pornind de la punctul de vedere că o agricultură modernă nu se poate concepe fără combaterea pe cale chimică a buruienilor, a continuat vorbitorul. noi am întrebuințat cu multă încredere această metodă și avem rezultate deosebite, în u- nele privințe la nivelul fermelor din'țările cu agricultură avansată. La cultura porumbului, bunăoară, am obținut tona de porumb cu un consum de 31 ore —om.Folosirea îngrășămintelor și 

a erbicidelor a determinat și o creștere substanțială a rezultatelor economice, tn ultimii 10 ani am obținut un venit net pe tona de grîu de peste 380 lei, 450 lei pe tona de porumb, 1 500 lei pe tona de soia și peste 1 000 lei pe tona de floarea-soarelui. întreprinderea noastră șl-a în

cheiat activitatea în ultimii 12 ani numai cu beneficii.Organizarea agriculturii de stat în grupuri integrate, de mari dimensiuni, a spus vorbitorul, scoate în prim plan necesitatea ca, în aceste unități, să se aplice tehnica cea mai modernă, să fie conduse de către cadre bine pregătite din punct de vedere profesional șl politic, capabile să dea viață sarcinilor trasate de partid agriculturii noastre de stat Nouă, celor ce lucrăm în producție, ne revine deci sarcina de a ne perfecționa continuu pregătirea, de a stăpîni tot ce este nou în tehnica agricolă.Lucrez la această fermă de 20 de ani — a spus tovarășul ION 
NICODIM, mecanic de întreținere, ferma Dîlga I.A.S. Lehliu, județul Ialomița. Tn prezent sîntem un colectiv de 24 de mecanizatori, cu 24 de tractoare, cu care lucrăm cele 2 000 ha, ale unității.Datorită mecanizării tot mai complete a lucrărilor, cantităților sporite de îngrășăminte și insectofungicide, recoltele au crescut an de an. La grîu, de exemplu, cultura de bază a fermei obțineam în anii 1963—1964 producții medii de 2 800—3 000 kg/ha. Tn anul 1968 am realizat 4 265 kg/ha. Chiar în condițiile nefavorabile de climă ale anului 1970, producția a depășit 3 000 kg/ha. Rezultate bune am obținut, de asemenea la floarea soarelui, la porumb. cultură la care începînd din 1966 realizăm peste 4 550 kg la hectar, în 1970, am cultivat 200 ha cu soia și cu toate că nu aveam experiența necesară. aplicînd întocmai indicațiile tehnice pe care le-am primit am reușit să obținem o producție de 3100 kg/ha.Referindu-se în continuare Ia creșterea gradului de mecanizare a lucrărilor, vorbitorul a subliniat necesitatea de a se rezolva mecanizarea lucrărilor de încărcat și descărcat prin introducerea combinei autopropulsate C-12, înzestrarea cu bun- căre a tuturor combinelor C-l și C-3.La floarea soarelui recoltarea 
se face cu combina C-12, care este o realizare importantă a industriei noastre constructoare de mașini și aș dori ca fermele agriculturii de stat să fie dotate cu cît mai multe asemenea mașini, rezolvindu-se, astfel și mecanizarea recoltării porumbului. Propun de asemenea. ca pe lingă silozuri să se construiască uscătoare, care să aibă capacitatea de a usca întreaga producție de porumb.Pentru anul 1971. a spus în continuare vorbitorul — colectivul nostru și-a pregătit baza tehnico-materială în vederea îndeplinirii sarcinilor de plan. Astfel, întreaga suprafață de teren a fermei a fost arată și fertilizată încă din toamnă. Toate tractoarele și mașinile agricole din fermă au fost reparate cu o deosebită grijă.în încheiere vorbitorul a spus : După cîte am aflat în stațiunile pentru mecanizarea agriculturii se aplică un nou sistem de plată a muncii depuse de tractoriști. întrucît acest mod de plată dă posibilitate de a se obține cîștiguri mai mari, în raport cu producția realizată pe tarlaua lucrată, propun ca să fie introdus și în fermele agricole de stat. Tn acest fel s-ar realiza o mobilizare mai mare a mecanizatorilor din I.A.S. la creșterea producției agricole.Muncesc în întreprinderea Agricolă de Stat Mihai Viteazul — Turda — a spus mulgătorul 
NICOLAE SZEKELY, de la înființarea acestei unități ca îngrijitor de animale, împreună cu alți îngrijitori români, unguri și de alte naționalități, și chiar din primii ani de muncă am obținut rezultate bune.în perioada de început, întreprinderea avea în jur de 70 vaci, adunate din tot județul Turda. Din acestea au fost alese 8 vaci dintre cele mai bune. De la ele și de Ia altele care s-au dovedit a fi vaci cu producții bune am crescut cu mare grijă toate vițelele și tăurașii. Numărul vacilor elită și record s-au înmulțit precum și vițeii de la ele. Pentru că nu le mai puteam îngriji singur, am crescut pe lingă mine muncitori pe carei-am  învățat cum să îngrijească animalele. Treptat s-a reușit să avem în adăposturi numai vaci recordiste și produșii lor, vacile elită predîndu-Ie la alți îngrijitori.Am primit pentru hrana animalelor șira de fîn cea mai bună, precum șl furaje con

centrate. Nu-mi este în obicei să fac risipă, dar am hrănit vaCile pe săturate.O mare atenție am acordat îngrijirii animalelor tinere. Numărul vacilor recordiste a sporit astfel continuu. Tn 1966, e- xistau 7 familii de vaci, compuse din cîte 7—8 exemplare, cea mai numeroasă fiind familia Giongios. care avea 18 exemplare. Dintre acestea, de la una. Ia a 3-a lactație am obținut 10 800 litri lapte, cu un procent de grăsime de 4 la sută, ocupînd locul I la Expoziția națională de zootehnie din 1967 de la București. De altfel, din 1956 și pînă în anul 1968, de la vacile îngrijite de mine nu s-a muls mai puțin de 6 500 litri lapte de la fiecare vacă, producție care se obține și astăzi.Tn anul 1970 am realizat, de la o grupă de 18 vaci recordiste, aproape 6 300 litri de la fiecare vacă. Ca urmare am realizat și cîștiguri lunare și a- nuale foarte bune, deși nu am fost plătit după un alt sistem de salarizare decît ceilalți îngrijitori ; dimpotrivă s-a ținut cont că îngrijesc vaci recordiste.Zi de zi m-am străduit să realizez corect tehnologia stabilită. în grupa mea de vaci, numai rareori am avut cazuri de îmbolnăviri. Furajarea rațională, grija față, de fiecare animal, m-au ajutat să mențin producția la un nivel ridicat. Aceste rezultate bune mi-au adus bucurie și prețuire. Am în colecția mea tot atîtea insigne de fruntaș în muncă cîți ani sînt de la înființarea întreprinderii agricole de stat Mihai Viteazul, precum și Ordinul Muncii cl. IIT-a.După cum am mai spus sîntem la I.A.S. Mihai Viteazul — Turda un colectiv de oameni, conduși de preocuparea ca prin munca noastră să facem din complexul de vaci de lapte un model pentru toate unitățile a- gricole. Sînt convins că în viitor vom ajunge la acest rezultat. Programul de metisare și selecție. preocuparea conducerii pentru crearea unor condiții mai bune de muncă, stăruința noastră pentru respectarea tehnologiilor de lucru vor asigura realizarea unor producții mai mari și mai ieftine de lapte.Concluziile dezbaterilor secției pentru creșterea vacilor de lapte au fost prezentate de tovarășul ing. ION GHEORGHIU, director al întreprinderii agri, cole de stat Tg. Frumos, județul Iași, care s-a referit la început la unele realizări obținute în agricultura de stat în domeniul sporirii efectivelor și a producției de lapte Tn perioada 1966—1970, efectivul total de taurine a crescut de la 517 000 la 625 000 ca- pete, ceea ce reprezintă o creștere de 23 la sută. Producția totală de lapte a crescut de la 5 233 000 hl în 1966 la 6 055 000 hl în 1970, reprezentînd o creștere de 15,7 la sută, ponderea întreprinderilor agricole de stat la fondul central fiind de 38 la sută. Rezultatele obținute se datoresc concentrării și specializării acestui sector de producție, în vederea trecerii la un sistem de exploatare intensiv, preocupării existente pentru dotarea mecanică a fermelor, pentru îmbunătățirea furajării animalelor și creșterea producțiilor de furaje la hectar.în dezbaterile care au avut loc în cadrul secției, s-au făcut referiri și la o serie de aspecte negative, care au deter- minat obținerea în întreprinderi agricole de stat a unor producții scăzute și neeconomice. O analiză aprofundată a stabilit că deficiențele existente se datoresc organizării defectuoase a producției de furaje sub raport cantitativ și calitativ, preocupării insuficiente pentru îmbunătățirea structurii pe rase, în special pentru mărirea numărului vacilor de mare randament din rasa Holstein, exploatării necorespunzătoare a animalelor tinere fapt ce determină ieșirea din circuitul de producție a acestora, după numai 2—3 ani de producție. S-au făcut simțite greutăți în procurarea utilajelor cum sînt remorcile de mare capacitate, pentru transportul fu. rajelor de volum, tocătorile mobile cu alimentare continuă da mare capacitate și ca urmare a calității nesatisfăcătoare a mașinilor livrate — remorci tehnologice, racleți, aparate de muls — care au influențat negativ procesul de producție. A rămas, nerezolvată problema mecanizării, recoltării furajelor și a exploatării vacilor în ferme.
(Continuare tn pag. a 10 a)
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Consfătuirea pe țară a lucrătorilor din I. A. S.
(Urmare dm pag. a 9-a)Defecțiunile în organizarea și urmărirea procesului de reproducție. au determinat realizarea unui inoice de natalitate scăzut (72 75 la sută) și menținerea în efectiv a unui procent ridica' de animale sterile De asemenea pierderile de efective prin mortalități, sacrificări de necesitate, avorturi, au contribuit în mare măsură la diminuarea creșterii efectivului.Un loc important în discuțiile secției pentru creșterea vacilor de lapte s-a a. ordat complexelor de vaci exis.ente și a celor care urmează a se construi în actualul cincinal Din experiența acumulată pînă în prezent a rezultat că investiția specifică la complexele industriale care se vor construi trebuie să fie reanalizată în vederea reducerii ei S-a subliniat faptul că atît conducerea ministerului, cît și întreprinderile agricole de stat nu s-au preocupat în mod suficient de popularea noilor complexe. Efectivul ales a fost eterogen, provenit din unități și zone diferite, ci un procent redus de animale din rasa Holstein sau metișii acesteia, care se pretează la exploatarea intensivăProducția scăz ită de furaje, pierderile calitative care se înregistrează din cauza organizării defectuoase a recoltării și depozitării, au făcut_ ca an de an să existe o balanță deficitară, care a fost compensată în majoritatea cazurilor pe seama unor cantități mari de furaje concentrate.Tn scopul eliminării deficiențele existente și al generalizării experienței pozitive, s-au făcut în cadrul secției propuneri concrete pentru îmbunătățirea programelor privind activitatea de oerspectivă a fermelor de vaci Aceste programe îmbunătățite cuprind un ansamblu de acțiuni și măsuri menite să a- sigure baza organizatorică și tennico-materială pentru sporirea efectivelor, la nivelul prevederilor cincinalului, creșterea producțiilor, ameliorarea raselor indigene. înmulțirea și folosirea raselor importate, păstrarea sănătății animalelor și creșterea prod ictlvității muncii.Tn același scop, a reieșit necesitatea unificării acțiunilor de reproducție și selecție a taurinelor, urmărindu-se prin aceasta realizarea în cel mai scurt timp a unui număr de obiective importante ca generalizarea însăminjărilor artificiale la întreg efectivul de vaci și vițele. îmbunătățirea fondului genetic al taurinelor, extinderea acțiunii de încrucișare a unor rase indigene, mai puțin productive cu rase de mare productivitate, exemplu rasa Holstein, pregătirea materialului pentru popularea complexelor de vaci la un nivel calitativ corespunzător parametrilor proiectațiTn scopul îmbunătățirii bazei furajere și al alimentației taurinelor de lapte a reieșit necesi- tatea diversificării structurii bazei furajere pe zone pedo-cli- matice și îmbunătățirea structurii si calității plantelor de nutreț, prin reducerea sortimentelor și creșterea ponderii leguminoaselor. în special a lucer- nei.De asemenea, este necesar să se acorde o importanță deosebită însămînțării culturilor succesive în perioada și zonele cele mai favorabile, obligatoriu în teren irigat, punerea în valoare a pajiștilor naturale, rezervă importantă de furaje cît și_ înființarea la fiecare fermă de paiiști artificiale în sistem irigat . .îmbunătățirea bazei tehnico- materiale a fermelor de vaci, va trebui concretizată într-un program specific fiecărei ferme și întreprinderi agricole de stat, privind modernizarea constructivă și tehnologică a acestora pe etape distincte, în care să se prevadă sisteme noi pentru mecanizarea lucrărilor și necesarul de utilități și echipament tehnic.Din dezbateri a reieșit că pentru permanentizarea muncitorilor în fermele de vaci, este necesară asigurarea unor fonduri care să permită construirea la fiecare complex sau mare unitate. prin utilizarea unor soluții constructive ieftine, a unui minim de spațiu de locuit.Vorbitorul a prezentat în încheiere, experiența I A.S. Tg. Frumos al cărei colectiv a reușit anul trecut să obțină, la un efectiv de 2 500 vaci, o producție medie de 4 100 litri lapte pe cap de animal, la un preț de cost de 113 lei hectolitrul, fapt care s-a soldat cu importante beneficii peste prevederi.

Referindu-se la progresul cert în domeniul modernizării bazei tehnico-materiale, în cu- vîntul său. tovarășul PETRE MARINESCU, director economic al I.A.S. Timișoara, a arătat că înzestrarea întreprinderii a- gricole de stat Timișoara, cu mașini și utilaje moderne, folosite cu pricepere de salariați a dus, an de an, la obținerea unor realizări importante in domeniul creșterii productivității muncii, a rentabilității unității.Dacă în 1966, a spus vorbitorul, fiecare salariat producea bunuri materiale în valoare de 42 000 lei. în 1970 valoarea acestor bunuri s-a ridicat la a- proape 62 000 lei. Avem deci temeiuri să fim convinși că angajamentul nostru de a spori productivitatea muncii la 106 000 lei pe salariat, va fi realizat și chiar depășit.Pentru aceasta, unul din o- biectivele principale ale acțiunii de organizarea producției și a muncii ce se desfășoară în întreprinderea noastră, îl constituie crearea premiselor pentru creșterea în anul viitor, a productivității muncii îndeosebi la unele produse ca : — orz, floarea soarelui, grîu și cai ne de taurină.Este adevărat că rezultatele obținute în anii 1966-1970 au fost diminuate datorită capriciilor naturii, dar tot așa de adevărat este că lipsa unor preocupări permanente față de reducerea consumurilor specifice de carburanți, materiale și în special de furaje, abaterile de la prescripțiile tehnice ca și evitarea pierderilor și a risipei, nu au stat în permanență în centrul atenției factorilor de răspundere din fermele și din întreprinderea noastră.Am realizat în medie, în cincinalul trecut 907 lei cheltuieli la o mie Iei producție marfă, obținînd deci un beneficiu de 93 lei.Realizarea sarcinii din actualul cincinal de a obține 1 000 Iei producție marfă, cu 888 lei cheltuieli, ne impune să identificăm posibilități și căi de micșorare continuă a cheltuielilor de producție, mai ales pe calea utilizării judicioase și valorificării la un nivel înalt a fondului de materiale și furaje cu pondere hotărîtoare în structura prețului de cost.Ocupîndu-se de o serie de probleme legate de rentabilizarea fermelor de vaci cu lapte, vorbitorul a spus i Pentru cointeresarea în mai mare măsură a șefilor de fermă în prelungirea duratei de exploatare a animalelor facem propunerea ca, a- nual. în cheltuielile de producție să fie inclusă și valoarea reformelor incorporînd astfel în prețul de cost, pe lîngă celelalte elemente de cheltuieli, și degradarea valorii biologice a a- nimalelor. Considerăm că în a- cest fel, indicatorul sintetic de preț de cost, va oglindi cu mai multă obiectivitate rezultatul activității și va obliga ferma și consiliul de administrație la măsuri corespunzătoare pentru rentabilizarea activității de producție Propunem, de asemenea, ca trecerea în producție a junincilor la vîrste mai mici cît și asigurarea longevității vacilor cu calități productive să formeze obiectul unui regulament de premiere, stimulîndu-se îngrijitorii care au contribuit la a- ceste rezultate.Organizarea superioară a muncii solicită din partea fermierului, obligațiuni mai eficiente de stimulare în tot cursul anului. In activitatea cotidiană, mulți salariați depun eforturi deosebite, ale căror rezultate sint superioare muncii celorlalți, aducînd un aport mai substanțial în realizarea și depășirea sarcinilor. Pentru a nu se pierde aceste plusuri de activități și randament, se impune ca șeful de fermă să aibă mai multă independență și posibilități, în acordarea unor recompense stimulatorii, ori de cîte ori consideră că este nevoie.Actuala reglementare de 3 la sută divizată în cursul anului la numai 2 la sută este insuficientă și nu poate satisface de- cît parțial scopul propus.Propunem ca, în limita fondului de salarii planificat al fermei, cota de premiere pentru stimularea în timpul anului a unoi rezultate deosebite, pe întreprindere, să fie de 6 la sută iar consiliu] de administrație să poată aproba în funcție de specificul fermei cote mai mici sau mai mariTn noua formă de organizare a întreprinderilor mari, multilateral dezvoltate și specializate pe ferme, este necesar a li se 

acorda independență mai mare în angajarea planului de producție, la alegerea culturilor cele mai eficiente și chiar în contractarea produselor cu beneficiarii care oferă cele mai a- vantajoase condiții.Trebuie, de asemenea, să îmbunătățim actuala evidență e- conomică din fe. mele zootehnice, în sensul ca elementele principale de cheltuieli (furaje și materiale consumate), să fie cunoscute zilnic nu numai în cantități dar și în valori, compa- rîndu-le permanent cu prevederile planului, dind astfel posibilități fermierului și consiliului de administrație, să ia măsuri operative la perioade cît mai scurteîntreprinderea agricolă de stat Dorobanțu din județul Constanța — arată tovarășul NI- COLAE RAHAU, directorul a- cestei unități, dintr-o unitate cerealieră. în care ponderea o aveau păioasele, a devenit o mare unitate cultivatoare de porumb. soia și floarea-soarelui.Pentru amenajarea celor peste10 000 hectare în cadrul marelui sistem de irigații al Văii Ca-, rasu, au fost alocate de către stat importante fonduri. Este suficient să arătăm că valoarea investiției totale reprezintă 113 milioane lei, revenind o in- vestiție specifică pe hectar de11 735 lei. în aceste condiții — a spus vorbitorul — am realizat în 1970, de pe o suprafață de 6 000 ha de porumb, o producție medie de aproape 5 000 kg la ha. La floarea-soarelui re- colta a fost de 2 400 kg, iar la soia 1560 kg pe hectar.Deși aceste recolte sint necomparabile cu orice producții realizate vreodată pe aceste locuri, totuși nu ne-am îndeplinit indicatorii de plan. Pe importante suprafețe însă, acolo unde irigarea s-a putut face în mod eorespunzător, rezultatele obținute sînt cu mult peste media înregistrată pe întreprindere. Astfel, la ferma nr. 5 condusă de inginerul Marinescu Gheorghe, s-a obținut pe întreaga suprafață cultivată cu porumb, o producție medie de 7 675 kg la ha. De asemenea, ferma nr. 13 condusă de inginerul Ungureanu Anghel, a obținut, in medie. 6 600 de kg la ha, pe unele parcele reali- zîndu-se producții de peste 10 000 kg la ha. La soia. la ferma nr. 1, condusă de inginerul Ion Bintăr, pe întreaga suprafață cultivată cu soiul M-2 s-au realizat, în medie, peste 2 700 kg la hectar.Producțiile medii necorespunzătoare obținute de întreprindere se datoresc unor deficiențe în organizarea și funcționarea sistemului de irigat. Astfel, darea în folosință a sistemului s-a făcut cu o în- tîrziere de aproape 8 luni de zile, ceea ce a dus la imposibilitatea irigării unor culturi. Pe o suprafață de peste 1 400 ha nu s-a executat nivelarea necesară, din care cauză nu a putut fi deloc irigată. Defecțiunile frecvente și de lungă durată ale stațiilor de repompare și de punere sub presiune au dus, de asemenea, la întreruperea irigării tocmai în perioadele critice, fapt ce a impietat mult asupra producției.Considerăm că asemenea defecțiuni pot și trebuie să fie eliminate la realizarea noilor amenajări pentru irigații. Trebuie totodată să se facă mai mult pe linia automatizării stațiilor, a stăvilarelor, în vederea înlocuirii muncii manuale.O greutate deosebit de mare în munca noastră o constituie mutarea manuală a aripilor de ploaie la culturile cu talie înaltă (exemplu la porumb și la floarea-soarelui). Trebuie neapărat găsită o metodă de mutare mecanizată a acestora.Tn ceea ce privește ingrășă- mintele chimice arăt că. în anul trecut, nu am putut asigura cantitatea necesară nici de fosfați, nici de azotați. N-am avut deci posibilitatea să realizăm echilibrul între aceste două elemente.Nici calificarea oamenilor n-a fost satisfăcătoare. O serie de lucrători au venit să se califice direct la locul de muncă. Ei n-au cunoscut temeinic tehnologiile specifice diferitelor culturi.Lucrătorii din întreprinderea agricolă de stat Dorobanțu eli- minînd aceste deficiențe. își propun să-și înzecească eforturile pentru obținerea unor producții mărite în acest an, pe măsura investițiilor făcute de statDe la început, a arătat tn cuvîntul său tovarășul ION BORA, directorul I.A.S.-Segar- 

cea, din județul Dolj, aș vrea să apreciez grija deosebită pe care o poartă conducerea de partid și de stat pentru dezvoltarea agriculturii socialiste, ramură de bază a economiei naționale. Au fost luate măsuri importante pentru modernizarea agriculturii, dezvoltarea bazei tehnico-materiale, perfecționarea conducerii, planificării și organizării muncii în unitățile agricole. Se înfăptuiește programul național de dezvoltare a zootehniei și de sporire a producției animaliere, precum și programul național privind gospodărirea rațională a resurselor de apă, extinderea lucrărilor de irigații, îndiguiri, desecări și de combatere a e- roziunii solului. Prin sporirea investițiilor și concentrarea producției în mari unități socialiste, combinate specializate cu rentabilitate ridicată, agricultura capătă un caracter tot mai industrial. Toate acestea, alături de noua organizare a agriculturii, care s-a înfăptuit in a- ceste zile, creează un cadru nou pentru toți lucrătorii din agricultura de stat, care sînt chemați să-și sporească eforturile pentru folosirea la maximum a resurselor materiale și de producție, creșterea productivității muncii și reducerea prețului de cost.în anul care a trecut — a spus în continuare vorbitorul — întreprinderile agricole de stat din județul Dolj au reușit să depășească veniturile planificate cu 68 de milioane lei, iar producția marfă cu 47 milioane, dind în final un beneficiu peste plan de 22 milioane lei. Rezultate de seamă au fost realizate în sectorul producției animaliere unde s-au îndeplinit toți indicatorii de producție, livrîndu-se peste plan 700 tone carne, 2 700 hi lapte de vacă, peste 13 milioane ouă, 3 400 scrofițe de pră- silă și alte produse.Referindu-se la sarcinile stabilite pentru anul 1971. vorbitorul a arătat că acestea pot fi realizate prin utilizarea rațională a fondului funciar și a celorlalte mijloace de producție.In întreprinderea noastră se cultivă cu grîu peste 6 000 de hectare. De obicei, la semănat se execută lucrări de bună calitate, însă în timpul iernilor cu precipitații abundente multe plante dispar, locul lor fiind ocupat de buruieni. In rîndul specialiștilor și lucrătorilor noștri s-a format o opinie de masă privind lupta pentru distrugerea buruienilor prin toate mijloacele și în primul rînd prin ierbicidare. Momentul optim de ierbicidare a griului este însă destul de scurt și coincide de multe ori cu perioada de ploi, fapt ce face ca mașinile de stropit să nu poată fi folosite la întreaga lor capacitate. Propunem de aceea ca agricultura să fie dotată cu un număr mai mare de avioane, care pot fi utilizate cu eficiență sporită la ierbicidare.Considerăm — a spus vorbitorul în continuare — că este necesar ca nivelarea terenului înainte de semănat, să fie extinsă și la floarea-soarelui și porumb, unde cheltuielile de circa 40—60 lei la hectar pot fi acoperite de sporul de producție care se obține și propunem ca ministerul să ne ajute în dotarea cu un număr mai mare de nivelatoare de 2,8 m lățime. Cunoscînd pierderile mari care le avem la recoltarea cerealelor, ne preocupă in momentul de față executarea unor reparații de calitate la combinele C-l și C-3 și în același timp folosirea buncărelor la toate mașinile mergînd pe transportul în vrac al întregii producții.Avînd în vedere că și producția de floarea-soarelui și soia va fi manipulată numai in vrac, este necesar ca planul întocmit de minister, privind descărcarea prin basculare a cerealelor la bazele de recepție, să se materializeze în acest an.în continuare vorbitorul a a- rătat : Cu ocazia adunării generale a salariaților din termele și sectoarele noastre de producție, ne-am angajat ca în anul 1971 să livrăm peste plan la fondul de stat 500 tone grîu, 450 tone porumb, 450 tone carne, 1 500 hl lapte și alte prodhse. încheind activitatea cu un beneficiu suplimentar de aproape 1 milion lei.Asigurăm cu această ocazie conducerea de partid și de stat că muncitorii, tehnicienii și inginerii din unitatea noastră sînt hotărîți să folosească toată hărnicia și priceperea lor în traducerea în fapte a mărețelor sarcini ce vor decurge din a

ceastă consfătuire în vederea sporirii continue a eficienței întregii noastre activități economice.Dezbaterile care au avut loc în cadrul Secției de taurine și ovine pentru producerea de carne au prilejuit un schimb larg da experiență, a spus ing. GHEORGHE IIIOTU, directorul LA S. Giurgiu.în cursul cincinalului trecut, în complexele și fermele de producerea cărnii de taurină și o- vină din întreprinderile agricole de stat s-a obținut o creștere de peste 20 mii tone carne taurină și peste 8,5 mii tone la carnea de ovină. în această perioadă, producția de carne livrată la export a crescut de la 26 mii tone viu — realizată în anul 1966 — la 36 mii tone în anul 1970.Totodată, prin îmbunătățirea calității și greutăților de sacrificare s-au creat disponibilități sporite pentru livrarea la export de carne tăiată.Participanții la dezbateri au arătat că în organizarea și conducerea procesului de producție din aceste unități au existat multe deficiențe. Astfel, multe unități de îngrășarea taurinelor obțin sporuri mici (sub 600 grame) cu consumuri de furaje ridicate, de peste 8,5 U. N. (furaje) cu prețuri de cost de peste 11 lei pe kg spor, c ire conduc la înregistrări de pierderi. In multe în- grășătorii rămîn spații neutilizate, datorită deficiențelor în aprovizionarea cu animale, ceea ce conduce atît la nerealizarea sporului da producție prevăzut, cît și la cheltuieli neeconomicoase, care încarcă în mod nejustiflcat realizările fermelor.Sistemul actual de aprovizionare a îngrășătoriilor este greoi și cu multe etape intermediare, ceea ce face ca animalele să a- jungă în îngrășătorii tarate, ne- cesitînd, timp de 1 — 2 luni, cheltuieli de refacere care, de asemenea încarcă suplimentar costurile de producție și diminuează sporul mediu. S-a propus reorganizarea sistemului de achiziție și recepție prin folosirea directă, de către îngrășătorii, a achizitorilor întreprinderilor de industria cărnii, cu ajutorul cărora să se poată cumpăra întregul tineret taurin disponibil pentru în- grășare din zonele de producere a vițeilor atribuite fiecărei îngrășătorii. Această acțiune ar urma să se realizeze într-un program de 1—2 ani, care să permită trecerea la generalizarea acestui sistem, concomitent cu satisfacerea nevoilor curente de carne, pentru a se ajunge la îngrășarea la greutăți de peste 350—400 kg, în funcție de rase, a întregului efectiv destinat producției de carne.O problemă deosebit de importantă. examinată în dezbateri, este folosirea rațională a pășunilor și fînețelor naturale, în special din zona de deal și munte. Este un adevăr cunoscut de toți agricultorii că furajul cel mai ieftin și mal complet îl constituie masa verde de pe pajiști. S-a propu» întocmirea de către unitățile agricole din zonele respective care le dețin, cu sprijinul organe'or agricole județene și al ministerului, a unui program de măsuri care să asigure întreținerea, fertilizarea și exploatarea rațională a acestora. Concomitent trebuie întreprinse măsuri pentru creșterea efectivului de tineret taurin și în special a oilor din rasa țurcană, cu care să ne repopulăm aceste zone pentru a le folosi cit mai rațional. Toamna, după căderea brumelor, ar urma ca mieii și ovinele reformate din această zonă să fie transportate în zonele de cultură a porumbului, în special în Lunca Dunării, pentru folosirea resurselor mari furajere rămase după recoltarea culturilor, cu finisarea într-o ultimă etapă de îngrășarea celor destinați exportului, In complexe special amenajate în acest scop.Au fost discuții și în jurul proporției ridicate de concentrate în structura rațiilor și nefo- losirii raționale a importantelor resurse de furaje grosiere pe care le avem în apropierea zonelor de producere a cărnii de taurine.Participanții au fost de acord că se poate reduce simțitor consumul de concentrate în furajarea taurinelor și ovinelor insă au arătat cu toții că este necesar un grad mult mai ridicat de pregătire ă furajelor, ceea ce ar îmbunătăți indicele de consum specific. Unii șefi de fermă au cerut să fie ajutați în realizarea bucătăriilor furajere. a amestecurilor vita-
(Continuare în pag. a 11 a)
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Consfătuirea pe țară a lucrătorilor din I. A. S.
(Urmare din pag. a 10-a)minice și minerale, pentru a ajuta la folosirea mai eficientă 
a furajelor grosiere.în cadrul dezbaterilor, vorbitorii au solicitat intervenția mai hotărîtă a ministerului, pentru soluționarea unor probleme privind mecanizarea în unitățile de îngrășare, înlăturarea dificultăților datorate lipsei frecvente a pieselor de schimb la unele utilaje din dotare. S-a subliniat necesitatea ca ministerul să definitiveze schemele de tratament și prevenție a îmbolnăvirilor specifice complexelor, care să fie aplicate cu toată răspunderea de specialiștii veterinari, pentru a reduce pierderile de efective prtn mortalități și sacrificări.Participanții au subliniat în mod unanim posibilitățile mari pe care le au complexele și fermele de îngrășare a taurinelor și ovinelor pentru sporirea producției de carne, reducerea consumului specific și a costurilor, în vederea creșterii eficienței economice a acestor importante sectoare de activitate a agriculturii de stat.Creșterea păsărilor în complexe mari de tip industrial, a spus în concluziile asupra dezbaterilor în secția de avicultură ing. STAN T1RLEA, directorul general al Trustului pentru producția avicolă, a început a- cum 10 ani, cînd a fost dat în folosință complexul de la Cre- vedia și s-a dezvoltat într-un ritm foarte rapid, care poate fi ilustrat de creșterea producției de ouă de la numai 35 milioane in 1960, la 655 milioane în 1970. Producția de ouă care se realiza în 1960 pe total agricultură de stat se obține acum în- tr-o singură întreprindere avicolă de mărime medie. Producția de carne de pasăre a crescut de la 8 000 tone în 1960 la 24 000 tone anul trecut.In urma indicațiilor prețioase date de tovarășul Nicolae Ceaușescu cu ocazia vizitării complexelor de la Crevedia, Bacău și Arad, în anul trecut, s-a întocmit un program științific de dezvoltare a aviculturii. Prin trecerea la sistemul de creștere a păsărilor în baterii, pe același spațiu crește de 2,5 ori numărul de păsări. Se creează astfel baza materială pentru realizarea. în anul 1975, a unei producții anuale de 1640 milioane ouă în I.A.S.S-au luat măsuri pentru realizarea sarcinii de a realiza o producție de 200 mii tone carne pasăre, astfel încît acest produs să reprezinte 30 la sută din consumul de carne al populației.La ședința de lucru a secției de avicultură au participat 152 tovarăși — directori, economiști, mecanizatori, șefi de fermă și cei mai buni muncitori din avicultura noastră. Propunerile care s-au făcut în urma acestor dezbateri și care se referă în principal la programul de sporire a producției de ouă prin introducerea bateriilor în spațiile existente, reprezintă o etapă nouă superioară, de creștere și exploatare a păsărilor, care are eficiență economică sporită fată de actualul sistem.Avînd în vedere gradul înalt de tehnicitate ce se realizează în halele de păsări prin introducerea bateriilor și pentru a asigura creșterea corespunzătoare a productivității muncii, s-au făcut propuneri pentru a se organiza instruirea temeinică a tuturor îngrijitorilor care vor lucra cu baterii. Această instruire trebuie să confere muncitorului respectiv calificarea necesară pentru p putea folosi utilajul din hală fără ajutorul personalului auxiliar mecanic, e- lectrician etc Tn această ordine de idei s-a cri'icat situația actuală cînd în aceeași hală îngrijitorul de păsări, care are răspunderea producției, este considerat și plătit ca muncitor necalificat și lucrează 10 ore, în timp ce mecanicul este muncitor calificat, plătit ca atare si lucrează 8 ore pe zi.Tn discuțiile a-upra programului de introducere a bateriilor s-a criticat calitatea bateriilor fabricate de Tehnometal Timișoara. în special în ceea ce privește protecția metalului și s-a atras atenția asupra urgentării realizării bateriei pentru creșterea tineretului, a instalațiilor pentru uscarea deiecțiilor și a utilajului pentru alimentarea halelor cu furaje în vrac.Tn ceea ce privește producția de carne de pasăre, participanții la discuții au aprobat tehnologia stabilită pentru marile complexe și s-au făcut recoman

dări ca aceasta să fie adaptată și extinsă și în celelalte unități care au sarcini de creștere a puilor de carne. Una din problemele cele mai larg dezbătute este reducerea costurilor de producție atît la ouă, cît și la carne de pasăre. Vorbitorii au scos în evidență largi posibilități de creștere a productivității păsărilor și au criticat faptul că proiectanții și constructorii dau soluții scumpe care încarcă prețul de cost. Echipamentul tehnic al halelor este nejustificat de scump și de slabă calitate.Din discuții a rezultat că principala cauză pentru care producția medie de ouă și greutatea medie la livrarea puilor de carne, pe total agricultură de stat, nu se ridică la nivelul posibilităților hibrizilor, este calitatea nesatisfăcătoare a furajului și schimbările dese de rețete, ca urmare a lipsei unor sortimente. S-a apreciat că, cu toate rezultatele bune obținute în întreprinderile avicole de stat în ultimii trei ani, totuși nici unul din acești ani nu a fost normal, din punct de vedere al asigurării furajelor și deci rezultatele puteau fi și mai bune. Este necesar să se introducă furajele granulate în hrana puilor de carne și rețete cu un conținut înalt de energie, apreciindu-se că prin această măsură risipa va fi mult redusă, iar furajele mai bine utilizate Prin aplicarea a- cestor măsuri, la o producție de 100 mii tone carne, economiile se estimează la 60 mii tone furaje anualOrganizarea activității de selecție a liniilor de păsări corespunde cerințelor programelor de dezvoltare a aviculturii iar hibrizii pe care-i avem sînt la fel de buni, din punct de vedere productiv, ca și cei folosiți în țările cu avicultură dezvoltată Producțiile de peste 250 de ouă pe găină și 1,8—2 kg greutate vie la vîrsta de 60 de zile realizate pe efective foarte mari și în multe ferme, dovedesc potențialul productiv al hibrizilor pe care-i folosim.întreprinderilor avicole ale statului li s-au creat o serie de condiții deosebite din partea statului. Experiența acumulată de acestea, nu cu mică cheltuială, trebuie rapid difuzată în sectorul cooperatist al agriculturii în întreaga țară. Tn a doua jumătate a anului 1970, în cadrul acțiunilor de coperare s-au introdus în cooperativele a- gricole aproape 2 milioane de puicuțe de o zi, din care au rezultat cca 1 700 600 de găini care acum. în plină producție, se comportă la fel de bine ca și cele din fermele avicole ale statului.Asigurăm conducerea partidului și statului nostru — a spus în încheiere vorbitorul, că specialiștii și lucrătorii din avicultura de stat vor munci cu entuziasm și competență crescîndă pentru a îndeplini și depăși sarcinile ce ne revin în actualul cincinal.întreprinderea agricolă de stat Suceava în care lucrez — a spus ing. MIHAI AURSULESEI, directorul acestei unități, are o suprafață de pes’e 15 000 ha U- nitatea are profil agrozootehnic posedînî, print-e altele, un număr de 17 000 taurine Venitul planificat se ridi"ă la peste 200 milioane lei Tn sectorul vegetal ponderea o deține cultura cartofului Se cultivă cu această plantă 2 300 ha, ceea ce reprezintă peste 17 la sută din suprafața de cartofi din agricultura de stat Tn cincinalul încheiat recent, producția de cartofi realizată în unitățile agricole de stat din județ a fost de 20 800 kg la hectar, la un preț de cost de 531 lei tona Anul trecut, deși recolta a fost mai slabă împreună cu cooperativele agricole de producție, am livrat fondului central o treime din întreaga cantitate de cartofi a acestuiaPentru ca în acest an să obținem de pe cele 2 300 ha pe care le vom cultiva cu cartofi, producții sporite am luat o serie de măsuri. Am specializat un număr de 10 fermJ am pregătit sămînța am fertilizat în arăturile de toamnă întreaga suprafață de teren eu 400 kg super- fosfat și 200 kg sare potasiu. Pe 70 ’a sută din suprafață am administrat gunoi dînd eîte 35 tone la hectar La începerea plantării vom mai fertiliza încă 12 la sută din suprafață, iar restul de 18 la sută o vom fertiliza odată cu plantarea aplicînd gunoi la cuibAm pregătit. de asemenea, dispozitive de aplicat îngrășăminte chimice cu ajutorul cărora, o dată cu plantarea, vom ad

ministra încă 300 kg de îngrășă- mînt complex ia ha.Ocupîndu-se de problemele sporirii producției, vorbitorul a arătat că în general unitățile a- gricole din județ cultivă cele mal mari suprafețe cu cartofi timpurii și de vară, lucru care face ca atît în I.A.S., cit și în C.A.P. să se concentreze un mare volum de lucrări într-un timp scurt.Considerăm necesar să eșalonăm soiurile, pentru a putea astfel eșalona și forța de muncă. Dacă din soiurile timpurii, extratimpurii și semitîrzii a- vem soiuri corespunzătoare din grupa soiurilor tirzii, în schimb, avem soiuri plafonate, de potențial scăzut. Soiul de cartofi „Mercur" care este acum raio- nat, este slab și ca producție și ca valoare culinară. Știm că în prezent — a spus vorbitorul — se pregătește un soi valoros, dar deocamdată se cultivă pe2—3 hectare. Pină îl introducem în cultură nu mai are valoare, apare altul mai productiv Aș propune să ni se permită să importăm acest soi, iar valuta necesară, cel puțin pentru unitatea noastră s-o realizăm din exportul de cartofi de consum, peste nivelul aportului valutar planificat. Și în general să se permită I.A.S., fermelor, ca din valuta realizată peste nivelul sarcinilor planificate să poată importa materiale și utilaje. A- cest lucru ar stimula mult inițiativa fermierilor, tehnicienilor, tuturor lucrătorilor ca să acționeze pe toate căile, pentru a obține cît mai multă valută.Ocupîndu-se de problemele mecanizării lucrărilor la culturile de cartofi, vorbitorul a subliniat necesitatea ca mașinile importate, precum și cele care se construiesc in țară să fie încercate în condițiile pedoclimatice din terenurile unde vor lucra. Et a arătat că au fost cazuri cînd mașini importate, pentru care s-a plătit valută, nu au putut fi folosite în condițiile locale. Combina de recoltat cartofi realizată în țară este o mașină în general bună, dar nu s-a reușit să se realizeze cu ea prea mult pentru că s-au ivit unele defecțiuni. Trebuie să recunoaștem însă că nici noi nu am fost pregătiți să folosim a- semenea mașini. Pentru anul a- cesta ne-am propus să destinăm parcelele cele mai potrivite pentru a o putea folosi la un nivel cît mai ridicat. Sîntem informați că mașina pneumatică de stropit cartofi este omologată și urmează să fie construită peste doi ani. Pină atunci propunem să folosim și elicopterele pentru combaterea manei și altor dăunători care ne provoacă mari pierderi.în încheiere, vorbitorul a făcut cunoscut consfătuirii angajamentul muncitorilor din a- ceastă unitate de a realiza în acest an, printre altele, în medie 25 tone cartofi la hectar, și de a spori producția la a- ceastă cultură pînă la sfîrșitul cincinalului la peste 30 tone la hectarîn dezvoltarea de mari proporții a agriculturii românești, unitățile agricole de stat au constituit încă de la înființarea lor, factorul inovator cel mai important în aplicarea științei și tehnicii moderne și mijlocul cel mai grăitor de ilustrare a superiorității economico-orga- nizatorice a agriculturii socialiste - a subliniat în cuvîntul său tov. NICOLAE GIOSAN, președintele Academiei de Științe A- gricole și Silvice Continua lor dezvoltare a necesitat mari e- forturî din partea partidului și statului pentru dezvoltarea bazei materiale, îmbunătățirea continuă a metodelor de conducere, creșterea și perfecționarea cadrelor de specialiști. Reorganizarea unităților agricole de stat din anul 1967 a însemnat un important pas înainte în procesul de intensificare a producției și de industrializare a proceselor tehnologiceRecentele măsuri de trecere la întreprinderi mari și Ia trusturi specializate deschid perspective și mai largi pentru perfecționarea activității unităților a- gricole de stat permițînd o concentrare, o specializare și o integrare mai avansată a producției, cu însemnate consecințe asupra productivității și rentabilitățiiIndicațiile personale ale tovarășului Nicolae Ceaușescu în jalonarea acestor mari prefaceri au fost de o importanță hotărî- toare pentru dezvoltarea și intensificarea agriculturii noastre socialiste.Rezultatele obținute de între

prinderile agricole de stat reflectă și contribuția adusă de cercetarea științifică prin soiurile și hibrizii obținuți în institute și stațiuni experimentale, prin îmbunătățirile aduse în tehnologiile de producție, prin cunoașterea însușirilor diferențiate ale solurilor noastre și a măsurilor de ameliorare a a- cestora prin aplicarea în producție și a altor rezultate.Dar nu este mai puțin adevărat că unele neajunsuri din activitatea întreprinderilor agricole de stat în d imeniul producției vegetale și animale, al exploatării lucrărilor de îmbunătățiri funciare și al rezultatelor economice se datoresc în mare măsură și cercetării științifice care nu a rezolvat din timp unele probleme absolut necesare pentru dezvoltai ea producției agricole, nu a stabilit o colaborare strînsă între unitățile de cercetare și cele de producție pentru valorificarea și generalizarea imediată a rezultatelor, pe care le-a obținut.Prin măsurile luate în ultima perioadă pentru perfecționarea organizării cercetării științifice in agricultură, odată cu înființarea Academiei de Științe Agricole și Silvice și a unor noi institute și stațiuni experimentale a continuat vorbitorul, prin legarea strînsă a cercetării științifice de cerințele cele mai actuale și mai importante ale producției, s-au creat condiții superioare și în ceea ce privește aportul științei la dezvoltarea producției agricole și la progresul rapid al economiei naționale.Profesorul Nicolae Giosan a insistat apoi asupra problemelor care au o importanță deosebită în etapa actuală.Vom continua, a subliniat vorbitorul să intensificăm cercetările pentru a "rea o diversitate de soiuri și hibrizi și pentru a experimenta soiurile ce'e mai valoroase create pe plan mondial, astfel încît să putem a- lege în fiecare zonă în parte pe cele mai cope^punzătoare ca însușiri de productivitate, calitate și rezistență la boli.în înfăptuirea programului național de producere de sămînță ameliorată, unitițile de cercetare vor asigura în fiecare an întregul necesar de semințe elită pentru culturile de cîmp și legumicole și material săditor viti-pomicol de calitate, liber de viroze. Un rol important revine însă și unităților agricole de stat privind înmulțirea semințelor ameliorate în ferme specializate, în dotarea acestora cu utilajele necesare și în aplicarea celor mai corespunzătoare lu- crăr; în aceste ferme, care să ducă în final la aprovizionarea tuturor unităților agricole cu semințe de calitate.Cercetarea științifică va elabora metode îmbunătățite de analiză și de prognoză agro- chimică în aplicarea diferențiată a îngrășămintelor chimice precum și a insectofungicidelor și erbicidelor, pentru a asigura sporuri cît mai mari și mai rentabile de producție. Ampla dezvoltare a irigațiilor ridică cu un accent deosebit problema e- xecuției și exploatării eficiente a acestor amenajări. O preocupare principală în această direcție o constitue reducerea investițiilor specifice și a cheltuielilor de exploatare a sistemelor de irigație, care în prezent sînt ridicate. Totodată cercetările noastre vor trebui să ofere soluții și metode pentru o folosire eficientă a terenurilor amenajate, cu privire la folosirea rațională și cu randament ridicat a apei de irigație, la crearea și folosirea unor soiuri și hibrizi mai productivi decît cei pe care-i avem, la aplicarea unei agrotehnici specifice condițiilor de irigare, la obținerea de două recolte pe an sau trei în doi ani, pentru a se asigura o eficiență economică cît mai ridicată a investițiilor mari care se fac în irigațiiîn domeniul creșterii animalelor, cercetarea științifică a manifestat o accentuată rămî- nere în urmă, atît în ceea ce privește ameliorarea raselor, cît și tehnologiile de creștere.Producțiile mici pe care le a- vem încă în sectorul zootehnic, și în același timp, consumurile ridicate de furaje pe unitatea de produs la efectivele existente, impun cercetări privind stabilirea unei structuri mai raționale a raselor și îmbunătățirea lor, folosind cele mai eficace metode ale geneticii moderne. Procesele tehnologice cu caracter industrial din combinatele de creștere a animalelor, prin marea lor intensivitate șl tehnicitate ridică în fața cercetării 

probleme însemnate ; asigurarea unor condiții optime de mediu, îmbunătățirea măsurilor de creștere a natalității, stabilirea utilajelor și construcțiilor celor mai adecvate ș.a. constituie preocupări cărora cercetarea științifică va trebui să le dea soluții în scurtă vreme. O problemă esențială în zootehnie este și aceea a apărării sănătății animalelor, domeniu în care, cu toate contribuțiile aduse pînă acum de cercetare, va trebui să stabilim noi metode de tratament și noi produse biologice mai eficace. Cercetările privind alimentația animală vor fi puternic dezvoltate, în direcția tehnologiei de fabricație a nutrețurilor combinate și elaborării diferențiate a rețetelor și amestecurilor furajere pe specii și categorii de animale, utili- zîndu-se materii prime din țară și urmărindu-se o folosire cît mai largă a tuturor resurselor furajere, atît din agricultură cît și din industrie. Vor trebui găsite soluții pentru o valorificare mai bună a producției de pe pășunile naturale, pentru sporirea producției la hectar a furajelor cultivate, precum și de prelucrare a tuturor furajelor grosiere, astfel încît să crească substantial valoarea lor nutritivăîn domeniul mecanizării, cercetările sînt îndreptate spre diversificarea în continuare a tractoarelor, mașinilor, și utilajelor și mai ales spre extinderea mecanizării lucrărilor pe terenurile în pantă, pe terenurile grele cu exces de umiditate și pe cele nisipoase. Vom aduce soluții în automatizarea proceselor tehnologice din complexele de creștere a animalelor, în perfecționarea instalațiilor din fabricile de deshidratare a furajelor, precum și în mecanizarea complexă pentru producerea și conservarea nutrețurilor și pentru prelucrarea și condiționarea semințelorîn cercetările de economie a- grară o atenție deosebită va trebui acordată găsirii căilor de creștere a productivității muncii, printr-o organizare cît mai bună a producției și a muncii, printr-o folosire cît mai eficientă a mijloacelor de producție și a investițiilor importante e- fectuate în irigații, mecanizare, creșterea animalelor.întreprinderile agricole de stat, prin dimensiunile. complexitatea și intensivitatea lor, constituie un domeniu vast de aplicație a acestor procedee și metode de calcul deoarece oferă mari posibilități de analiză economică, de creștere a veniturilor, de economisire a resurselor și de folosire eficientă a muncii. Va trebui să depunem toate eforturile pentru a înarma întreprinderile agricole de stat cu modele ecnnomico-ma- tematice și metodologiile științifice necesare aplicării lor practice.Raportul prezentat în consfătuire, a redat pe larg și deficiențele muncii noastre, a spus tovarășul ION TEȘU, șeful departamentului agriculturii de stat din Ministerul Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor. Doresc în cuvîntul meu să arăt cu toată răspunderea. în fața conducerii de partid, a consfătuirii noastre, că lipsurile arătate ne revin In primul rînd nouă, celor din Departamentul agriculturii de stat.Deficiențele pornesc încă de la modul cum am gîndit și repartizat sarcinile de plan anuale sau de perspectivă, precum și în felul cum urmărim realizarea lor. Din partea unor cadre din întreorinderi. s-a manifestat și se manifestă tendința de a susține cu tot felul de argumente planificarea unor sarcini de producție cît mai modeste, sub nivelul posibilităților și a dotațiilor primite. Această tendință, s-a resimțit și la nivelul departamentului. Noi am îmbrățișat și chiar am susținut în fața organelor superioare argumente preluate de multe ori cu ușurință de la unități.Lipsa de exigență din partea noastră a contribuit ca unii directori de unităti sau șefi de ferme să ajungă să găsească și să prezinte tot felul de cauze obiective în susținerea producțiilor scăzute, care în fond ascundeau deficiențe în activitatea curentă de pro lucție în rindul unor cadre ale conducerii agriculturii de stat și desigur a noastră, a celor din departament. s-a încetățenit, tot-
(Continuare in pag. a 12-a)



Pagina 1 2 AGRICULTURA

Consfătuirea pe țară a lucrătorilor din I. A. S.
(Urmare din pag. a 11-a) .odată, tencunța de a cere și a cere mereu cu insistență, investiții, materiale, furaje, mașini și tractoare, argumentind că nerealizările de plan se da- toresc nesatisfacerii acestor cerințe.De multe ori, astfel de justificări împiedică o analiză profundă a cauzeior reale ale ne- realizărilor. menită să determine folosirea multiplelor rezerve și posibilități din unitățile noastre.Atît in raport, dar mai ales în secții, prin cuvintul celor care ne-au prezentat experien- ți și rezultatele muncii lor, s-a arătat din plin că în cazul folosirii și valorificării rezervelor putem obține producții cu mult superioare. Consider că noi, cei din departament, nu am dat atenția cuvenită acestui important aspect din munca u- nităților noastre, lăsindu-ne antrenați de solicitări nejustificate sau de explicațiile superficiale date de unii specialiști, mulțumindu-ne să înregistrăm rezultatele bune sau rele, fără ca analizele periodice făcute să fie întotdeauna urmate de cele mai ferme măsuri de lichidare a deficiențelor.în munca unor cadre din departament se mai manifestă un stil de muncă funcționăresc, iar în control nu dovedesc e- xigență, competență profesională, insistență, mulțumindu-se de multe ori să vină cu un braț de informări, care nu folosesc la nimic.In activitatea de teren n-am dat sprijinul necesar consiliilor din întreprinderile de stat, din care cauză acestea n-au reușit să imprime peste tot o fermă orientare cu privire la modul de lucru, activitatea colectivă, problemei» ce se dezbat și hotărîrile elaborate.Pe bună dreptate 6întem criticați că la o serie de obiective productive, îndeosebi în sectorul zootehnic, nu s-au a- tins parametrii proiectați. Este, de asemenea, pe deplin justificată critica pentru nerealizarea pe terenurile irigate, a unor producții la nivelul indicatorilor prevăzut! în studiile teh- nico-economice, pentru depășirea costurilor de producție sau pentru desfășurarea unei activități nerentabile la unele produse.Rădăcina acestor deficiențe trebuie căutată în faptul că departamentul nu a exercitat jos, în unități, un control sistematic, bazîndu-se pe conducerea activității unităților prin intermediul inspectoratelor întreprinderilor agricole de stat, verigi, care nu au asigurat o conducere operativă pentru soluționarea rapidă a unor probleme cheie.Departamentul a pus la în- demîna unităților tehnologii de lucru, s-au elaborat programe, planuri de măsuri pentru îmbunătățirea activității de producție și economică, financiară, dar nu s-a urmărit cu toată vigoarea și insistența modul cum a- cestea sînt transpuse în viață.în legătură cu diferențele mari de producție între unități și ferme, chiar din cadrul întreprinderilor care au aceleași condiții de producție, vorbitorul a spus : n-am reușit să generalizăm numeroasele experiențe bune din unitățile fruntașe, să ne întîlnim periodic cu cadrele din aceste unități, să discutăm cu ele și să prezentăm și altora ceea ce e bun în munca lor.Este tocul să arătăm în consfătuire că nu peste tot s-a înțeles că imperativul major al activității oricărei întreprinderi agricole de stat este eficiența e- conomică într-o serie de unități se depășesc cheltuielile prevăzute. Analizele economice, lunare sau trimestriale, pe aceste probleme au avut un caracter superficial sau formal, fără a fi urmate de măsuri concrete, i- mediate. de tragerea la răspundere a celor ce se abat de la disciplina de producție. Dacă am fi evitat tutelarea măruntă a unităti'or și am fi urmărit ca în consiliul de administrație să se dezbată sistematic materiale bine documentate, pe probleme majore, n-am fi ajuns la situațiile ca-e au fost prezentate în ranortîn partea finală a cuvtntului său. tov ton "roșu n sous: Desprindem de aici concluzia că este necesar realizăm c serioasă îmbunătățire a stilului nostru de muncă Cadrul organizatoric nou creat permite o mai mare aoronțe’-e de producție a conducerii departamentului. a cadre'or dm departament Crearea trusturilor de profil, 

care răspund direct de conducerea unităților specializate din subordinea lor, conducerea directă a întreprinderilor de către Departamentul agriculturii de stat permit o nemijlocită cunoaștere a realității din teren, a problemelor care se ridică.Desigur, se cere nouă, tuturor. specialiști din departament și unități, să găsim în acest context nou organizatoric, formele cele mai adecvate de lucru, operativitate, competență și un nivel de răspundere ridicat pentru tot ceea ce ne cer de la noi întreprinderile.Conștient! de răspunderea ce ne revine, doresc să asigur conducerea partidului, pe dv. personal, tovarășe secretar general, că noi, toate cadrele din Departament sau unități vom răspunde prin fapte sprijinu. lui de care ne-am bucurat din partea partidului și statului nostru, vom asigura aplicarea în viață a indicațiilor și sarcinilor ce vor reieși din această consfătuire, situînd agricultura de stat la nivelul pe care trebuie și poate să-1 aibă în economia țării noastre.Discuțiile purtate In cadrul secției legume Și cartofi, ale cărei lucrări au fost conduse de tovarășul ing. ION CEAUȘES- CU, secretar general în Ministerul Agriculturii, Industriei fa
limentare, Silviculturii și Apelor, au avut un accentuat caracter de lucru, abordîndu-se problemele cele mai actuale ale producției și valorificării acesteia, scoțîndu-se în evidență lipsurile ce mal dăinuie în acest domeniu. Rămînerea în urmă a legumiculturii față de celelalte sectoare din agricultură se da- torește, între altele, și faptului că se practică încă în unele ferme sistemul vechi grădinăresc, care duce la o folosire nerațională a solului, creează greutăți în extinderea mecanizării lucrărilor, contribuie la apariția unor vîrfuri de muncă ceea ce se resfrînge în creșterea cheltuielilor de producție, chiar peste prețurile de livrare. Tehnologiile noi care se aplică în țările cu legumicultura avansată și care au fost a- daptate la condițiile din țara noastră n-au fost promovate cu consecvență în producție. Pe a- ceastă linie, nici Institutul de cercetări pentru legumicultura ii floricultură nu a desfășurat o ictivitate suficient de susținută și nici conducerea unităților de producție nu a dovedit destulă receptivitate și operativitate în acest domeniu. Rămîneri în urmă se fac simțite și în ceea ce privește crearea de hibrizi și soiuri noi. Este necesară o intensificare a eforturilor pe această linie, cît și o mai mare operativitate tn promovarea noilor creații autohtone șl din sortimentul mondial pentru culturile de cîmp, din solarii și sere.De asemenea, s-a ajuns la concluzia că sistemul actual de producere a răsadului în răsadnițe cu biocombustibil și foarte dispersat, este,mult rămas în urmă, nu prezintă siguranță pentru producție, nici condiții de calitate, într-un cuvînt nu concură la progresul legumiculturii. Se impune realizarea centrelor de producerea răsadului pentru suprafețe mari de legume dotate cu baza ma. terială modernă, sere înmul- țitor, solarii încălzite In care să se lucrez» cu mijloace mecanizate, să se aplice fito- protecția, să se folosească substanțe specializate pentru stimularea și retardarea vegetației. Numai în aceste condiții se poate produce un răsad de calitate în faza optimă de dezvoltare. corelată cu momentul de plantare, numai astfel răsadul devine un mijloc sigur și eficient pentru realizarea corespunzătoare a producției de legume.Din același punct de vedere s-au făcut referiri la faptul că materialul săditor de cartofi nu este în general satisfăcător, iar în unii ani a fost deficitar. De asemenea, că nu se aplică în- colțirea tuberculilor de cartofi, măsură deosebit de eficientă pentru creșterea și îmbunătățirea producției de cartofi. Se impun măsuri pentru producerea cartofilor de sămință, asigurarea spațiilor pentru păstrarea și încolțirea cartofilor. Totodată, s-a subliniat necesitatea să se acorde o mai mare atenție nivelării de bază, irigării pe rigole lungi din sisteme moderne etc.în ceea ce privește mecanizarea lucrărilor se întîmpină greutăți din cauza lipsei de o- perativitate In omologarea și asimilarea în fabricație a celor mai corespunzătoare tipuri 

de mașini. S-a scos în evidență faptul că cea mai mare parte a mașinilor destinate lucrărilor în legumicultură și pentru cultura cartofilor prezintă deficiențe mari de concepție, fabricație și exploatare, cu consecințe negative asupra producției și eficienței economice. Astfel, mașina de modelat solul nu realizează brazde înălțate corespunzătoare. nici rigole suficient de adînci, mașina de plantat răsaduri și cartofi preîncolțiți are randament scăzut și prezintă deficiențe de fabricație (rezistență insuficientă) ; mașinile pentru fitoprotecția plantelor prezintă mari deficiențe de fabricație și realizează lucrări necorespunzătoare din punct de vedere calitativ.La combina C.R.C. 2 pentru recoltat cartofi, piesele active de dislocare, transportoarele și alte ansamble ale mașinii prezintă defecțiuni mari de fabricație care au dus practic la o slabă folosire a lor (s-a realizat într-o campanie 1 —5 ha/ma- șină, față de 30 he cît s-a prevăzut prin proiectare), aceleași deficiențe s-au semnalat și la liniile pentru sortarea tomatelor și cartofilor, la frezele pentru prășit între t înduri, cultivatorul pentru plante tehnice și legume etc S-a apreciat faptul că unele utilaje din dotarea fermelor legumicole și de producerea cartofilor au o rezistență scăzută în special a organelor active, deci sînt folosite o perioadă scurtă de exploatare și cu randament scăzut. De asemenea, s-a semnalat că tractorul legumicol L—400 se fabrică fără a se produce concomitent sistema de mașini și echipamentele de lucru, aferente. Pentru agricultură este deosebit de important ca sortimentul de îngrășăminte chimice să cuprindă și îngrășăminte complexe ternare cu solubilita- te ridicată, cu rapoarte între principalele elemente de nutriție specifice legumelor și cartofilor. De asemenea, s-a semnalat lipsa îngrășămintelor cu micro-elemente și a celor pentru aplicarea foliarăîn baza concluziilor reieșite și măsurilor amplu dezbătute în cadrul secției s-a apreciat că vor fi create condiții să se realizeze și să se depășească indicatorii prevăzuți pentru întreprinderile agricole de stat pe anul 1971, de 290 000 tone de legume și 228 000 tone de cartofi, cu reducerea însemnată a prețului de cost pe unitatea de produs.în cadrul secțiilor de viticultură și pomicultură, ale căror lucrări au fost conduse de tovarășii GHEORGHE MOLDOVAN ȘI NICOLAE ȘTEFAN ad- juncți ai ministrului, au fost dezbătute problemele legate de o- rientarea în perspectivă, de tehnologia culturilor viti-pomicole și acțiunile care trebuie să fie întreprinse, pentru îmbunătățirea activității în vederea realizării și depășirii prevederilor din actualul cincinal. A fost subliniată necesitatea concentrării și specializării în continuare a podgoriilor și bazinelor pomicole pe baza zonării speciilor, dîndu-se prioritate celor mai valoroase soiuri. S-a relevat că prin investițiile care se vor face în a- ceastă perioadă, să se reîntregeas. că suprafețele. în primul rînd în podgoriile și bazinele pomicole consacrate folosindu-se sortimentele noi. Plantările se vor face numai pe terenuri amenajate. care să asigure mecanizarea completă a lucrărilor de întreținere, combaterea bolilor și dăunătorilor și chiar a recoltatului.în noile plantații se vor generaliza sistemele de cultură intensivă a strugurilor de masă și vin, a mărului, părului, piersicului și caisului, urmărindu-se realizarea producțiilor la parametrii obținuți în țările avansate și anume de minimum 10 tone struguri la hectar și 20—25 tone la hectar la piersic și măr. Se va urmări realizarea de plantații intensive și de cireși, vișini, pruni și căpșuni.Pentru realizarea producțiilor prevăzute cu eficiență economică ridicată, s-a apreciat că este necesar să se execute investiții comolete — alimentări cu apă, combaterea eroziunii solului, drumuri, drenări. puncte pentru calibrarea și sortarea fructelor, precum și statii de prerăcire și depozitare. Pentru reducerea cheltuielilor de producție în vii și livezi și îndeosebi a forței de muncă manuală, care în prezent este de 2—3 ori mai ridicată de- cît parametrii mondiali, se va urmări mecanizarea complexă a lucrărilor de întreținere.în sectorul viticol și pomicol, pentru executarea unor lucrări 

specifice se constată de mult timp lipsa uneltelor mărunte, dar de strictă necesitate, de bună calitate, fapt care trebuie să-și găsească rezolvarea.în mod deosebit s-a Insistat a- supra asigurării și producerii materialului săditor viticol — pomicol și a autenticității acestuia, precum și asupra rolului pe care stațiunue de cercetări trebuie să-l aibă în această direcție.Pentru evitarea pierderilor la recoltare și valorificare, cît și pentru reducerea cheltuielilor o- cazionate de acestf operațiuni și care în prezent reprezintă cca. 20 la sută din costul total al produselor, se vor lua măsuri pentru mecanizarea condiționării fructelor in punctele de calibrate. Rentabilizarea acestor sectoare fiind legată de rezolvarea depozitării și industrializării produselor, sînt necesare acțiuni de cooperare In vederea realizării depozitelor de păstrare, pentru scurtă și lungă durată.Pentru ridicarea continuă a calificării profesionale a muncitorilor și specialiștilor este necesar ca în afara instruirilor periodice să se extindă schimbul de experiență la unitățile fruntașe și stațiunile experimentale, în vederea promovării noului în producție.întrucît ferma reprezintă veriga de bază a sistemului organizatoric al producției, s-a apreciat că este necesar să se revadă posibilitățile de permanentizare a unui număr mai mare de muncitori pentru efectuarea lucrărilor de mare specialitate.Dezbaterile au subliniat necesitatea luării unor măsuri urgente pentru îmbunătățirea ambalajelor și prezentarea produselor la un nivel comercial cît mai aspectuos.în funcție de gradul de comasare a terenului, formă de relief, de sistemul de cultură, specializare s-a susținut necesitatea ca fermele să aibă de la 100 la 150 hectare.în cadrul dezbaterilor din secția pentru producția de carne de porc, a cărei ședință a fost prezidată de VASILE COSMU- ȚĂ, directorul general al Trustului de creștere și îngrășare a porcilor, s-a arătat, între altele că întreprinderile agricole de stat au înregistrat progrese însemnate pe linia îmbunătățirii rezultatelor de producție, ca urmare a dotării cu o bază teh- nico-materială modernă, a aplicării unor noi tehnologii, a extinderii producției de furaje combinate și a unei mal bune organizări a producției și a muncii.în sectorul de creștere și îngrășare a porcilor — Incepînd cu anul 1964, ca urmare a indicațiilor primite din partea conducerii de partid și de stat — s-a trecut la intensificarea procesului de producție în unități mari specializate, de tip industrial fapt care a permis mecanizarea și automatizarea unor sectoare grele de muncă, lucru ce s-a reflectat în creșterea productivității muncii și tn sporirea producției de carne de porc.Ca urmare, po i ierea sistemului industrial a crescut an de an — ajungînd ca în 1970 să reprezinte 54 la sută din totalul producției de carne de porc (231 mii tone — din care 123 mii tone în complexe). în anul 1975 sectorul industrial va asigura peste 80 la sută (365 m'i tone producție totală, din care tn complexe 308 mii tone) din cantitatea de carne de porc ce se va produce în întreprinderile agricole de stat. Cu toate că în perioada cincinalului recent încheiat, întreprinderile agricole de stat au livrat la fondul central peste 860 mii tone carne de porc, re
prezentând o valoare a producției globale de :ca. 8 miliarde lei, rezultatele de producție și economico-financiare obținute nu sînt încă la nivelul parametrilor proiectați șt al celor mai bune realizări p» plan mondial, sub aspectul sporurilor, consumurilor specifice și al eficienței economice Tn condiții de dotare și posibilități de exploatare identice, producțiile și costurile sînt diferite de la o u- nitate la alta. Așa de exemplu, complexele industriale Căzănești. Brăila, Caracal. Băilești au realizat fiecare în anul 1970, peste 13 mii tone carne. în timp ce complexul Ulmeni care are aceeași capacitate și condițiuni, a obținut mai puțin cu două mii de tone, fapt care s-a ref’ectat și în rezultatele financiareîn discuțiile purtate în cadrul lucrărilor secție "5-a relevat necesitatea asigurării furajelor combinate cu un conținut ridicat de proteină. în vederea realizării în mod ritmic a pro

ducției de carne de porc, la nivelul parametrilor proiectați. Cu toate că în realizarea complexelor investiția specifică s-a redus de la peste 1 400 la sub 800 de lei totuși, proiectanții și constructorii trebuie să acorde o mai mare atenție lucrărilor în sensul ca reducerea investițiilor să se realizeze pe seama găsirii unor soluții mai eficiente și nu pe seama renunțării la unele utilități esențiale în buna desfășurare a tluxului tehnologic.O problemă care nu și-a găsit rezolvarea pînă în prezent și pe care participants la discuții au pus un accent deosebit este și aceea a deversării apelor reziduale, asigurarea unui microclimat corespunzător în adăposturile de animale, mai ales în condițiile intensificării folosirii spațiului de cazare La rezolvarea acestor probleme nu s-a primit sprijin suficient din partea institutelor de cercetare și proiectare și ca urmare nu s-a putut valorifica pe deplin potențialul biologic al animalelor.Prin neasigurarea unor condiții de mediu corespunzătoare, sporul de creștere în greutate scade în medie pînă la 200 gr pe zi și cap, iar consumul specific crește cu cca. 400-600 grame, care raportat la efectivul rulat într-un complex, reprezintă cca. 5 600 tone furaje combinate a- nual în plus pentru aceeași producție.Legat de problema investițiilor conducătorii de întreprinderi și ferme au criticat în ședința secției conducerea trustului, a departamentului și a ministerului, cerînd devansarea fondurilor pentru construirea celor patru complexe de selecție și testare prevăzute în actualul cincinal, care să asigure complexelor industriale o matcă de reproducție și reproducători de calitate su-, perioară.Pentru valorificarea superioară și la un înalt grad de eficiență economică a cărnii de porc, majoritatea vorbitorilor au scos în evidență necesitatea construirii pe lîngă actualele complexe a unor abatoare dotate cu ateliere de preparate și instalații de prelucrarea subproduselor de abator bogate In conținut proteicPrin introducerea experimentală în actuala tehnologie de reproducție a însămînțărilor artificiale la scroafe, în unele complexe ca Periș, Căzănești, Mode- lu și Poarta Albă s-au obținut rezultate superioare montei na- turale. De asemenea, prin folosirea de reproducători verificați sub raportul potențialului genetic se obțin sporuri superioare de creștere în greutate, se reduce consumul specific și se îmbunătățește calitatea produsului.Pentru aplicarea programului de ameliorarea animalelor, în scopul îmbunătățirii indicilor de producție și al creșterii eficienței economice a acestui sector, va continua acțiunea de selecție și testare în complexele și fermele de selecție și acțiunea de selecție și încrucișare între două și trei rase in complexele industriale de porci.în condițiile create complexele industriale și marile unități specializate în creșterea porcilor pot și trebuie să treacă la o acțiune de adincirea specializării pe linia producerii porcilor de șuncă de carne, care să permită o diversificare a producției atît pentru nevoile interne cît și pentru export.în vederea reducerii cheltuielilor de producție, o atenție mai deosebită trebuie să se acorde folosirii raționale a furajelor, în care sens trebuie să se Introducă tn fiecare unitate un regim sever de economisire prin substituirea parțială a furajelor concentrate cu masă verde, diferite subproduse din industria alimentară, etcAplicarea celor mai adecvate tehnologii, continuarea acțiunii de ameliorare a efectivelor de porcine pentru obținerea de carne de calitate superioară, reducerea consumului specific, introducerea mecanizării pe scară tot mai largă și folosirea judicioasă a forței de muncă, vor duce la ridicarea productivității muncii și creșterea eficienței e- conomice.Experiența întreprinderilor a- gricole de stat. Caracal, Băilești și multe altele, ca șj rezultatele obținute trebuie extinse și folosite în acțiunea de cooperare cu complexele intercooperatiste și fermele specializate în creșterea porcilor din cooperativele agricole, cărora numai in acest an li se vor livra peste 80 000 tineret de prăsilă. și se va asigura asistență tehnică la toate complexele existente sau în construcție.
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Succesul campaniei de primăvară 
depinde și de piesele de schimb!

Repaiațiile la tractoarele și mașinile 
agricole care vor lucra in campania 
de primăvarâ trebuiau să fie, la ora 
actuală, încheiate. In multe stațiuni, 
in sec(iile de mecanizare a avut loc, 
încă înainte de scadenta stabilită, re
ceptionarea definitivă a utilajelor, me
canizatorii fiind gata să înceapă, cu 
toate forfele, lucrările în cîmp.

Un raid întreprins în aceste zile In 
cîteva judeje arată insă că nu peste 
tot s-au efectuat pregătiri complete, la 
cel mai ridicat nivel calitativ. în ju
dețul Dolj, bunăoară, la cele 37 sta
țiuni pentru mecanizarea agriculturii 
au fost revizuite și reparate circa 1 000 
de tractoare. Ele pot oricînd trage 
brazdă nouă. Altele — vreo 150 la nu
măr — ocupă încă spatiile atelierelor, 
nu pot primi viza de ieșire spre locul 
de producție. De ce ? Sînt reparate... 
incomplet 1 Montajul și verificările de 
rigoare la o serie de tractoare de 
65 CP și de alte puteri nu pot avea 
loc ,din cauza unor repere defici’are. 
Lipsesc, de pildă, arbori cotiji, cămăși 
de cilindru, pinioane de la transmisia 
finală sau de la cutia de viteze, roti 
dinjate etc.

Cu un asemenea minus de tractoare 
vor putea fi efectuate lucrările agricole 
de primăvară în timpul optim ?

— Tractoarele aflate în stare de 
funcționare — afirmă tov. ing. Gheor- 
ghe Manciu, directorul I.M.A. Dolj — 
asigură realizarea volumului de lucrări 
prevăzut. Dar noi nu vom avea o efi
cientă economică bună dacă nu asi
gurăm functionarea normală a fiecă
rui tractor In campanie sau la execu
tarea diferitelor lucrări la terți. Lipsa 
unor piese de schimb se va reflecta.

Considerații agrometeorologice 
asupra acestei primăveriPrimăvara aceasta debutează în condiții agrometeo- rologice deosebite față de anii precedenți (1969, 1970).în anotimpul de iarnă, precipitațiile au fost mai slabe (sub 100 mm în estul țării și Translivania Și între 100—120 mm în rest), iar temperaturile sensibil mai ridicate decît valorile normale. în aceste condiții, fenomenele de îngheț în sol s-au produs mai ales în stratul superficial și au avut o discontinuitate pronunțată în timp, favori- zînd Infiltrarea apei în sol, Intervalele călduroase frecvente în majoritatea zonelor agricole au favorizat pierderea prin evaporație a unor cantități de apă cuprinse între 20—40 mm pe întreg anotimpul. în condițiile menționate, zonele de exces de umiditate în stratul arabil sînt mult mai restrînse ca suprafețe comparativ cu anii precedenți, întîlnindu-se sporadic în sud-vestul țării și partea centrală a Munteniei, în restul zonelor, solurile au un conținut moderat de umiditate, însă mult mai apropiat de limitele optime ale culturilor, comparativ cu anii precedenți. Aceasta se explică și prin rezervele relativ mari din adîncime rezultate din precipitațiile abundente ale anului 1970.Deficite mai pronunțate se semnalează doar in jumăta

in cele din urmă, în veniturile între
prinderii.

Din aceeași cauză, nu s-a asigurat 
o calitate corespunzătoare nici la o 
serie de mașini agricole reparate. La 
grapa cu discuri, de exemplu, multe 
talere și axe pătrate, pe care sînt mon
tate bateriile, au fost sudate iar unele 
lagăre au jocuri nepermis de mari. O 
serie de pluguri sînt mai mult „cîrpite* 
decît reparate. Cu asemenea utilaje 
este, desigur, mai greu de satisfăcut 
cerințele privind efectuarea unor lu
crări de cea mal bună calitate, în tim
pul cel mai scurt posibil.

Mal mult decît în trecut, In numeroa
se stațiuni pentru mecanizarea agri
culturii s-a pus un deosebit accent pe 
reconditionarea pieselor. Așa s-a pro
cedat și la S.M.A. Mărăcineni din Ju
dețul Argeș. Această metodă, la care 
s-a adăugat interesul sporit pentru pro
curarea unor repere strangulante, a 
permis ca tractoarele și mașinile agri
cole să fie pregătite din timp. In mod 
corespunzător.

La atelierele acestei stațiuni am 
fntîlnit însă 5 tractoare, care zăceau 
de mai bine de o lună. Șeful de atelier 
Gheorghe Dumitrache, ne informa că 
unele din aceste tractoare sînt de fapt 
ale S.M.A. Bradu — unitate recent în
ființată. Ele nu pot ieși în cîmp tot din 
cauza unor „buturugi mici' neasigu
rate din timp. Dar și din cauza insu
ficientului sprijin dat de... stațiunea- 
mamă, din care s-a desprins.

Asemenea deficiente în aproviziona
rea cu unele piese de schimb s-au 
semnalat și la S.M.A. Periș-Ilfov și la
S.M.A. Tîrgul Secuiesc, județul Mureș 
etc. Ele nu sînt decît în parte conse

tea de sud a Moldovei, nordul Bărăganului și local in Transilvania.Temperaturile scăzute din primele zile ale lunii martie, caracterizate prin valori minime cuprinse între —5 și —15° C în zonele agricole, au determinat o reînghețare temporară a solului pe adîn- cimea cuprinsă între 5 și 12 cm. La suprafață, s-a depus un strat subțire de zăpadă. Aceste condiții au determinat frînarea vegetației la flora spontană și cultivată.în următoarele zile, vremea se va încălzi treptat, mai ales după 5 martie, cînd temperaturile vor căpăta din nou valori pozitive (maximele atingînd 5—12°C) favo- rizînd topirea zăpezii și dezghețul solului în majoritatea zonelor agricole.în ansamblu, luna martie va fi caracterizată prin alternări frecvente de perioade relativ reci și umede (fără ca temperaturile minime să coboare la limitele din primele zile ale lunii) cu intervale călduroase și secetoase. Din Însumarea anomaliilor respective va rezulta o caracteristică generală a lunii foarte apropiată de normal atît sub aspectul precipitațiilor cit și al temperaturilor. Numărul zilelor prielnice activității pe ogoare va fi mai mare decît anul precedent deoarece perioade de insola-

ție intensă vor favoriza reducerea umidității solului în stratul arabil.Pierderile intense de apă prin evaporație vor fi o caracteristică generală a întregului anotimp de primăvară, fapt care impune îndeosebi urgentarea lucrărilor de însămînțare a culturilor din prima epocă (mazăre, borceag, orz, ovăz, lucernă, trifoi etc.). întârzierea însă- mînțărilor la culturile amintite și chiar la sfeclă și floa- rea-soarelui poate determina neuniformități în răsărire datorită uscării stratului superficial al solului.Buruienile și dăunătorii (atît cei entomfagi cit și rozătoarele) impun măsuri deosebite de combatere în condițiile specifice ale acestei primăveri.Speciile pomicole vor înflori mai timpuriu decît în mod obișnuit. Așa, de exemplu, înflorirea caisului se va produce în prima decadă a lunii aprilie în zonele sudice ale țării și în a doua decadă în celelalte. Diferențierea tulpinilor (fază de formare a paiului) la culturile de toamnă se va produce între 10—25 aprilie în majoritatea zonelor de cultură. Cel mai timpuriu (10—15 aprilie), această fază se va produce în Cîmpia Română, Dobrogea Și în partcfi de vest a Banatului.Intrucît primăvara anului

cința lipsei de prevedere. Adeseori, 
solicitările repetate ale conducerilor 
S.M.A. n-au putut fi onorate de bazele 
de aprovizionare, deoarece nici ele 
n-au fost în posesia tuturor reperelor. 
Tovarășul Marin CURELEA, director în 
D.G.A.T.M., ne relata : „Am luat le
gătură sistematic cu toate uzinele și 
fabricile care trebuiau să ne livreze 
piese de schimb : Uzina de tractoare 
din Brașov, Uzina de autoturisme din Pi
tești, Uzina mecanică din Plopeni etc., 
cerîndu-le să impulsioneze livrările. 
Apoi, după ședința de lucru ținută la 
Brașov cu toți directorii întreprinderilor 
de aprovizionare s-a realizat o redis
tribuire a peste 400 de repere de la 
județele unde acestea prisoseau către 
cele deficitare. Mai mult chiar, un de
legat al nostru a urmărit dirijarea unor 
piese direct de la fabrică la benefi
ciari .Și totuși...'

— Există restanje din partea furni
zorilor î

— Da. Din trimestrul IV/1970 există 
o restanță de peste 82 000 pistoane și 
12 000 distribuitoare, ca să dau doar 
două exemple. La aceasta se adaugă 
neritmicitatea livrărilor și nerespecta- 
rea comenzilor. De la Uzina de trac
toare din Brașov, de exemplu, primim 
doar... 30 de arbori cotiți pe zi. In ase
menea condiții, e foarte greu să vorbim 
de promptitudine în servirea stațiu
nilor cu toate presele cerute.

In cazul unor unități se poate vorbi 
de un consum exagerat de piese, da
torat insuficientei calificări a mecani
zatorilor, îngrijirii și exploatării nera- 
ționale a unor utilaje. Faptul este in
contestabil și de el trebuie să se țină 
serios seama pe viitor. Acum însă, cînd 
campania agricolă a șl debutat, nu 
mai este timp pentru scuze, pentru 
arguții și invocări de „cauze obiecti
ve'. Trebuie să se acționeze intens pe 
toate liniile, de la stațiuni și pînă la 
nivelul D.G.A.TJ4., pentru ca, prin efor
turi conjugate, să se asigure piesele 
deficitare, astfel ca fiecare tractor, fie
care mașină agricolă să funcționeze 
din plin, la capacitatea de lucru pre
văzută.

C. STANESCU
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1971 va fi, în ansamblu, deficitară în precipitații, vor apare in a doua jumătate a anotimpului intervale de timp în care solul va fi uscat în stratul superficial mai ales în sudul și sud-estul țării. în aceste zone trebuie făcute eforturi deosebite pentru asigurarea germinării și răsăririi uniforme a plantelor, înainte ca orizontul de 0—10 cm să-și piardă cea mai mare parte din apă prin evaporare. Deoarece în straturile profunde solul are rezerve însemnate de umiditate în zonele de bază ale agriculturii (cîmpiile din sudul și vestul țării) nu apare indicată o reducere semnificativă a densității plantelor la culturile prășitoare.Una din culturile cu perspective mari de recoltă în condițiile anului curent este floarea-soarelui. Cele mai mari producții se întrevăd la această cultură în părțile centrale și sudice ale Bărăganului și Dobrogei și Cîmpia Burnasului unde se poate recomanda, între anumite limite, extinderea suprafețelor însămînțate.în general, anul acesta are un potențial agroproductiv superior anilor precedenți, însă pentru valorificarea a- cestui potențial se cer eforturi deosebite în direcția conservării apei în sol, a combaterii buruienilor și dăunătorilor.
Ing. O. BERBECEL

Institutul 
de meteorologie 
fi hidrologie

Informații
CONSFAlUlnt f£ TARA 

PRIVIND CULTURA CARTOFULUISăplămîna trecută a avut Ioc la Tușnad, județul Harghita, Consfătuirea pe (ară privinu cul.u.a cat iotului. Lucrările consfătuirii s-au desfășurat in prezența tovarășului Iosif Banc, vicepreședinte al Consiliului de Miniștri, ministrul agriculturii, industriei alimentare, silviculturii și apelor. In rindul cultivatorilor de cartofi participant la consfătuire s-au numărat președinți și brigadieri, ingineri șefi si șefi de ferme din cooperativele agricole de producție, tcuaulogi șefi și șefi de ferme din I.A.S., ingineri și mecanizatori din sta.iumle pentru mecanizarea agriculturii. Au participat, de asemenea, directori ai Întreprinderilor județene și șefi ai centrelor pentru producerea, valorificarea și industrializarea legumelor, directori ai fabricilor de amidon, directori ai direcțiilor generale ale agriculturii, industriei alimentare, silviculturii și a- pelor, din județele mari cultivatoare de cartofi, cercetători, cadre din institutele de invățămint superior etc.Rezultatele obținute in producția de cartof in anul 1970 au lost prezentate intr-un raport de prof. N. Ștefan, adjunct al ministrului. Ing. Ion Ceau- șescu, secretar general in Ministerul Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor a prezentat un referat privind tehnologia de cultură a acestei plante.Pe baza materialelor și a discuțiilor purtate in cadrul consfătuirii, a fost adoptat un plan de măsuri in scopul ridicării producției de cartofi, al realizării sarcinilor de pian pe 1971 și al intăririi răspunderii unităților agricole. In inchcierea consfătuirii a luat cu- vintul tovarășul Iosif Banc.Participanții la consfătuire au adresat o telegramă Comitetului Central al P.C.R., tovarășului Nicolae Ceaușescu.
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SESIUNI ȘTIINȚIFICE FESTIVEIn cinstea aniversării a 50 de ani de la înființarea Partidului Comunist Român, în institutele și stațiunile de cercetări continuă să aibă loc sesiuni științifice festive.Sesiunea festivă de referate științifice a Institutului de cercetări pentru cereale și plante tehnice Fundulea, și-a desfășurat lucrările în zilele de 22 și 23 februarie.Referatele au pus în evidență cele mai noi și importante rezultate pe care oamenii de știință le-au obținut în domeniul ameliorării plantelor și elaborării unor tehnologii moderne de cultivare, rezultate destinate continuei ridicări a producției agricole. Iată cîteva dintre temele prezentate : linii noi de grîu de toamnă, rezultate obținute în experimentarea hibrizilor de porumb bogați in llzină. creați la institut, noi linii de fasole pentru boabe, hibrizi și soiuri noi de floarea- soarelui, fertilizarea cu azot și fosfor a griului și porumbului pe principalele tipuri de sol, influenta îngrășămintelor asupra producției si calității plantelor furajere irigate etc. z *In sesiunea științifică a Stațiunii centrale de cercetări pentru apicultură și sericicultură Băneasa — București, care a avut loc în ziua de 2 martie a.c., atît referatele prezentate cit și discuțiile purtate pe marginea lor au evidențiat preocupările oamenilor de știință din aceste domenii de activitate, pentru traducerea în viață a sarcinilor cuprinse în Programul național de dezvoltare a zootehniei.
★Participanții la sesiunile amintite au adresat cîte o telegramă C.C. al P.C.R., tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU.

REDUCERE DE PREȚURI LA OUA■ După cum informează Ministerul Co- merțului Interior, incepind de luni, 1 martie, intră în vigoare noile prețuri Ila ouă pentru sezonul de primăvară, prețuri care sint reduse cu 0,30 lei la bucată.
I Totodată, în urma unui ordin al ministrului, au fost luate măsuri pentru asigurarea unei aprovizionări abun-
Idente cu ouă a rețelei comerciale din întreaga țară.

întrebări și răspunsuri

Folosirea erbicidelorNumeroși cititori, printre care se numără inginerii Ion Gaspar de la C.A.P. Sincel, județul Alba, C. Cherciu de la C.A.P. Roșiori, județul Teleorman și alții, ne-au solicitat o prezentare sistematizată a modului de folosire a erbicidelor, la diferite culturi. In numărul de azi, publicăm datele referitoare la cartofi, tomate și ceapă.Aceste erbicide, neavind remanență după aplicarea lor. pe terenurile respective pot urma toate plantele de cultură.NOTA REDACȚIEI : In numerele viitoare vom publica datele privind modul de folosire a erbicidelor la griu, soia, sfeclă de zahăr, orez și porumb.

Cultura Erbicidul Doza la hectar 
subst.brută Timpul de aplicare Buruienile combătute Modul de aplicare

Cartofi Prometrin 5-6 kg/ha Cu 2-5 zile Înain
te de răsăritul 
plant elor.Erb ici- 
dare totală

Distruge buruienile anuale 
dicotiledo’nate și acționea
ză și împotriva gramineelor 
anuale în faze tinere

Sub formă de soluție 
apoasă în amestec CU 
300-600 1/apă/ha

Tornate Treflan 3-5 1/ha Cu 8-10 sile îna
inte de plantare

Distruge buruienile anuale 
mono și dicotiledonate.nu 
distruge buruienile din 
familiile CruciferaefSola- 
naceae,Compozitae și pe 
câle care se înmulțesc 
prin rizomi și drajoni.

Sub formă de soluție 
în amestec cu
4oo 1 apă/ha

Ceapa Prometrin 2-3 kg/ha CÎDd plantele.de 
ceapă au 3-4 
frunze

Distruge* buruienile anua
le dicotiledonate și une
le graminee anuale în fa
ze tinere.

Sub formă de soluție 
în amestec ou 
600* 1 apă/ha

ele.de
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SINDICATELE-FACTOR ACTIV 
ÎN VIAȚA ECONOMICĂ
SI SOCIALĂ A ȚĂRII

Ața cum am mai anunțat în numărul precedent, pentru a oferi cititorilor săi 
posibilitatea să-și spună părerea cu privire la modalitățile de perfecționare a activității 
sindicatelor — iii lumina recomandărilor Plenarei C.C. al P.C.R. din 11—12 februarie a.c. 
ți ale Plenarei Consiliului Central al U.G.S.R. din 16 februarie a.c. — revista noastră 
pune coloanele sale la dispoziția tuturor membrilor de sindicat din unitățile agricole, 
de industrie alimentară, silvice, de gospodărire a apelor, de valorificare a produselor 
agricole etc.

în grupajul de față inserăm noi intervenții ale cititorilor noțtri, menite să con
tribuie la stabilirea cit mai exactă a rolului ți atribuțiilor sindicatelor in viața econo
mică ți socială a țării, în actuala etapă a construcției socialiste.

ATRIBUT» SPORITE,
DAR RIGUROS
PRECIZATE!Am luat cunoștință cu deosebit interes de problemele pe care tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretarul general al partidului nostru le-a ridicat în cuvîntarea rostită la Plenara C.C. al P.C.R. din 11—12 februarie a.c., referitoare la rolul și atribuțiile sindicatelor din țara noastră în etapa de construcție socialistă pe care o străbatem.într-adevăr, în ultima vreme, în general, munca sindicală nu reușea să se ridice la cerințele actuale. Tocmai de aceea, lărgirea atribuțiilor sindicatului în întreaga viață economică și socială a țării o considerăm ca pe o măsură dintre cele mai necesare.Aș vrea să subliniez însă că atribuțiile sporite pe care urmează să le aibă sindicatele vor trebui riguros precizate în documentele care se pregătesc și urmează să fie adoptate de apropiatul Congres al sindicatelor.în ce mă privește, aș propune, bunăoară, ca , în statutul sindicatului de întreprindere să se precizeze în mod clar răspunderile pe care le au comitetele de sindicat în privința calificării tinerilor prin ucenicie la locul de muncă, în uzina noastră, la ora actuală sînt 114 asemenea ucenici și, cp mîna pe inimă vorbind, pe mine unul nu mă satisface modul în care ei sînt inițiați în meserie. Cred că n-ar fi rău dacă, pe viitor, ucenicii ar fi primiți chiar în rîndul organizației sindicale. Comitetul s-ar putea ocupa mai bine de educația și pregătirea lor profesională.în urma unei experiențe bune obținute în uzina noastră propun, de asemenea, ca in noile documente care se elaborează să se prevadă obligativitatea comitetului sindicatului și a celui de direcție de a răspunde în scris la toate propunerile, sugestiile, sesizările pe care oamenii le fac în adunările de grupă sindicală, răspunsuri care să fie eventual afișate.Mai sugerez, totodată, că în statutul sindicatului de întreprindere să se stipuleze obligația grupelor sindicale de a pune în discuție abaterile grave de la disciplină și dreptul acestora de a propune sancțiuni pentru cei indisci- plinați.în sfîrșit, pentru a se evita unele situații neplăcute privind asigurarea unor bune condiții de muncă, găsesc necesar ca atunci cînd se întocmesc 

proiecte pentru construirea unor hale, a unor noi capacități de producție, să se ceară neapărat, în prealabil, și avizul sindicatului.
Constantin ROȘU
maistru
la Uzina de fabricație, 
montaj și reparații 
din Roșiori de Vede, 
județul Teleorman

ÎN SPRIJINUL
ACTIVITĂȚII

NOASTRE OBȘTEȘTIActualele cerințe ale agriculturii de stat impun în tot mai mare măsură inginerilor, medicilor veterinari și tehnicienilor de toate profilele, o activitate mai rodnică în vederea însușirii celor mai noi cuceriri științifice și promovării acestora pe scară largă în producție.La noi, la I.A.S. Lechința, județul Eistrița-Năsăud, am putea acționa în această direcție cu mai mult folos dacă toți specialiștii și tehnicienii s-ar organiza, sub auspiciile comitetului sindicatului, într-o subdiviziune a unei asociații, care să îmbunătățească actuala organizare a Consiliului Național al Inginerilor și Tehnicienilor.Cît de necesare sînt asemenea activități e ușor de dedus și din faptul că, din cîte știu, în unele I.A.S. s-au inițiat „cluburi", în cadrul cărora se prezintă comunicări științifice în probleme ale
PROPUNERI 

• Propun, in primul tind, ca din comitetul sindicatului să facă parte pe viitor ți 
președintele Asociației sportive din unitate — sau, după caz, din comună, — astfel 
incit să se acorde un sprijin mai larg acțiunilor turistice ți sportive ce se pot iniția 
pentru salariații noștri.

De asemenea, propun ca in noua lege a sindicatelor să se includă prevederea 
ca sindicatul nu numai să planifice împreună cu organele administrative concediile de 
odihnă, dar să aibă și dreptul de a cere acestora să respecte datele prevăzute — care după 
părerea mea trebuie fixate numai cu asentimentul solicitanților respectivi.

Aș mai sugera, in sfirțit, ca la numirea in funcții a salariaților, deciziile să poarte 
ți iscălitura președintelui comitetului sindicatului, spre a se respecta democratismul 
socialist, prin consultarea in prealabil a colectivului in care va intra noul salariat 
(Gheorghe FILIMON, mecanizator la ferma nr. 28 pomicolă a I.A.S. Barațca, județul 
Arad).

• Avind in vedere munca specifică a noastră, a mecanizatorilor, propun ca in sta
tutul sindicatului de intreprindere să se precizeze in mod special îndatoririle pe care 
comitetele de sindicat din stațiunile de mecanizare a agriculturii le au in privința asi
gurării condițiilor de muncă și de viață ale membrilor secțiilor de mecanizare. Soco
tesc că ar fi bine, de asemenea, ca o parte mai mare din fondurile sindicatelor să fie 
folosită pentru stimularea fruntaș:lor in muncă, indeosebi pentru excursii {Teodor 
JARCU, mecanic agricol la secția Silișteni a S.M.A. Stolnici, județul Argeș).

agriculturii moderne, se poartă discuții fructuoase, se urmăresc în teren rezultatele unor experiențe noi destinate sporirii producției.Despre astfei de inițiative, care demonstrează de fapt nevoia noastră, a specialiștilor din agricultură, de a ne regăsi cel puțin săptămînal în cadrul unui dialog constructiv, Consiliul Național al Inginerilor și Tehnicienilor, organizație obștească ce își desfășoară activitatea în cadrul și sub conducerea nemijlocită a Consiliului Central al U.G.S.R., nu a știut prea mult pînâ acum. De aceea nu am simțit — în vre-un fel „prezența" consiliului.Din cele discutate cu colegii mei — ingineri, medici veterinari, tehnicieni — nici nu ar fi fost posibilă o apropiere de munca specialiștilor din teren, în actuala formă de organizare consiliul desfă- șurîndu-și activitatea numai ca organ reprezentativ central, fără o structură pînă jos, și în unitățile agricole de stat.Iată de ce ne-am gîndit să propunem să se reia în considerare experiența organizatorică pe care o cîștigase A.S.I.T., experiență ce ar putea fi adaptată la nivelul actual al dezvoltării științei și tehnicii din țara noastră.Mă gîndesc că specialiștii și tehnicienii din unitatea noastră, în strînsă colaborare cu comitetul sindicatului, vor putea constitui o subdiviziune asemănătoare grupei sindicale, care să acționeze pe viitor însuflețiți de dorința de a dezbate în colectiv cele mai urgente probleme ale introducerii noului în activitatea noastră diurnă. Este sigur că, în- tr-un astfel de cadru organizatoric mai larg și mai eficient pentru activitatea noastră obștească, am putea să acordăm un sprijin mai mare ridicării nivelului de cunoștințe ale oamenilor noștri din ferme — mecanizatori, viticultori, pomicultori etc. De asemenea, ne vom putea preocupa în mai mare măsură de activitatea inovatorilor și raționalizato- rilor, sprijinind munca comisiei respective din cadrul sindicatului.
Ing. Ioan BUDE 
Ferma Sirtgiorzanul Nou 
a I.A.S. Lechința, 
județul Bistrița-Năsăud
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POȘTA
REDACȚIEI

Un grup de muncitori de la I.A.S. Robânești, județul Dolj :Salariaților preluați de I.A.S. Ro- bănești din cadrul altor unități, prin reorganizare, li s-a trecut în carnetul de muncă modalitatea transferului, fapt ce le asigură continuitate în a- ceeași intreprindere.Datele mai vechi trecute în carnetul de muncă de către alte unități, date care nu asigură continuitatea în muncă, nu pot fi luate în considerare în vederea calcului sporului de vechime respectiv.Ion Gh. BADESCU — Cîmpulung- Muscel, județul Argeș :Luînd cunoștință de sesizarea dv„ conducerea I.Ă S. Cimpulung-Muscel ne-a asigurat că cererea vă va fi rezolvată îndată ce capacitatea de producție a secției respective va permite acest lucru.Corina JIANU — cooperativa agricolă Ciucurova, județul Tulcea :Contabilii șefi din coperativele agricole de producție au fost salarizați de cooperative potrivit H.C.M. 1780/1967, cu toate drepturile prevăzute' de legislația muncii pentru salariații de stat.Întrucît dumneavoastră la data îmbolnăvirii erați încadrată în funcția de contabil șef, aveți dreptul la plata concediului pentru incapacitate de muncă. potrivit reglementărilor pentru salariații de stat.Ing. Marin ION — cooperativa agricolă Agaua comuna Frecăței, județul Brăila și medic veterinar Dumitru N. DIMA, comuna Mărașu, județul Brăila;Inginerii din cooperativele agricole nu beneficiază de sporul pentru izolare, reglementat potrivit HC.M. nr. 1100/1965. în cazul în care, înainte de aplicarea noului sistem de salarizare ați beneficiat de sporul acordat conform H.C.M. nr. 427/1962 pentru localități izolate, acesta a fost inclus în salariul de încadrare stabilit, potrivitH.C.M.  nr. 914/1968 și H.C.M. nr. 1929/ 1969.Ing. Eugen STAVAB — Focșani, județul Vrancea : (Este necesar să vă adresați direcției generale a agriculturii, industriei alimentare, silviculturii și apelor din județul Vrancea pentru a vi se s munica precizările solicitate.
întrebări din cadrul 

concursului organizat pentru 

lucrătorii din agriculturăHORTICULTURA9) Care sînt formele de cultură tnaltă a viței de vie, recomandate în țara noastră pentru soiurile de vin ?10) Care sînt avantajele economice ale cultivării viței de vie în forme înalte ?CREȘTEREA ANIMALELOR
i11} Care sînt fazele de ingrășare ale sistemului intensiv și semiintensiv Ia tineretul taurin ?12) Ce operații se execută în primele3—4 zile de la Sosirea tineretului taurin in ingrășătoriile din sistemul intensiv și semiintensiv ?

O
Dintotdeauna, marile opere 

de artă ale lumii au consa
crat emoționante creații 
chipului femeii.

S-a statornicit in veacul 
nostru tumultos ca acestui 
luminos chip al iubitei, sorei, 
mamei, soției și fiicei să i se 
inchine o zi a anului, 8 
Martie, cind la noi încep 
mugurii să se trezească la 
viață.

Ei, femeii, celei spre care 
copilul își îndreptă cele din
ții priviri inocente, articulînd 
cuvîntul mamă, celei care îl 
îngrijește, conducîndu-i pri
mii pași, celei care-i trezește 
întiile sentimente de dra
goste, celei eu care, bărbat 
fiind, împarte bucuriile și 

0 U A
greutățile comune ale exis
tenței, i se adresează oma
giul buchetelor noastre de 
flori la 8 Martie.

La această nouă zi a fe
meii, ne-am gîndit la zecile 
de mii de surori, soții, fiice 
care activează cu pasiune și 
modestie în unitățile agri
cole.

Dintre ele ne-a venit în min
te imaginea tehnicienei VASI
LICA DIACONU, căreia, cu 
puține zile in urmă, in sala 
Palatului Republicii, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu îi în
mâna una dintre cele mal 
inalte distincții, Ordinul Mun
cii clasa I.

Șefa fermei fruntașe a
I. A. S. Popești-sere devi

L O R
ne astfel, în această zi, 
simbolul femeilor care nu-și 
precupețesc priceperea, e- 
forturile, dragostea pentru 
înflorirea unităților din care 
fac parte, pentru a obține 
producții mai mari și a-șl 
aduce o contribuție cît mai 
substanțială la dezvoltarea 
agriculturii noastre moderne.

Evidențiată in mod deose
bit pentru hărnicia, disciplina 
și curajul de a promova me
todele moderne de lucru, 
atit la I.A.S. 30 Decem
brie, cit și la LAS. Plo- 
iești-sere, tehniciană Va- 
silica Diaconu a știut să se 
facă remarcată, de îndată ce 
e fost repartizată apoi, în 
1967, la Popești-sere.

Prin ce s-a făcut cunoscu
tă Vasilica Diaconu în 1970 f 
Ea și lucrătorii pe care-i 
conduce au recoltat cite 
21,6 kg castraveți la metrul 
pătrat de seră și cîte 14,3 kg 
de tomate, in ambele serii. 
Și e vorba de cele șapte 
hectare ale fermei. Planul de 
producție a fost realizat în 
proporție de 106,4°/0, cel va
loric de 120°/o, in vreme ce 
cheltuielile de producție au 
fost mai scăzute față de plan.

In prezent, cele șapte hec
tare cultivate cu tomate sini 
o vastă grădină. In cursul 
acestei luni încep primele li
vrați de produse ale anului. 
In bucuria cu care Vasilica 
Diaconu ne relatează toate 
aceste succese, nu e greu să 
deslușim bucuria muncii.

Al. RAICU
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DIN PROGRAMUL DE TELEVIZIUNE
Pe săptămina 7-13 martieDUMINICA : Programul I ; 8.45 — Gimnastica de dimineață; 9.00 — Matineu pentru copii ; 10.00 — VIAȚA SATULUI ; Din cuprins : • Cronică de primăvară : Cooperatorii din județul Ilfov încep campania de însămînțări în noul cadru organizatoric stabilit de adunările generale • Ferma — centrul activității de producție în întreprinderile agricole de stat • Floarea-soarelui — în dezbaterea cultivatorilor • Autorul monografiei satului. La Arbore, județul Suceava, unul dintre cei mai vîrstnici locuitori a elaborat o monografie despre satul de azi • Drumurile medicului — reportaj în satele Munților Apuseni • Muzică populară ;11.30 — Albumul compozitorilor români : Achim Stoia ; 12.00 — De strajă patriei ;12.30 — în reluare, la cererea telespectatorilor : „Maramureș țară veche" ; 13.00— închiderea emisiunii de dimineață ;15.00 — Deschiderea emisiunii • Emisiune în limba maghiară ; 16.30 — Box : Gală de selecție pentru Campionatele Europene de la Madrid ; 18.50 — România’71.Azi — Municipiul București ; 19.20 —10ui de seri ; 19.30 — TELEJURNALUL DE SEARA. Programele 1 și 2 : 20.00 — CONCURSUL ȘI FESTIVALUL INTERNAȚIONAL „CERBUL DE AUR" — BRAȘOV—ROMANIA. Ediția a IV-a : • Gala laureaților; 21.30 — Imagini din Brașov ; 21.45 — PARTEA a Il-a A CONCURSULUI ȘI FESTIVALULUI INTERNAȚIONAL „CERBUL DE AUR" • Recital Dalida ; 22.45 — TELEJURNALULDE NOAPTE. SportLUNI : 18.00 — Scena ; 18.15 — „Astăzi e ziua ta...* ; 18.45 — Revista economică TV ; 19.15 — Publicitate ; 19.20 — 1001 de seri ; 19.30 — TELEJURNALUL DE SEARA. Agenda politică ; 20.00 — Romanele lui Mauriac : „Sfîrșitul nopții" (I) ; 21.05— Cincinalul în cifre și Imagini : 1966— 1970 ; 21.25 — Steaua fără nume. Muzică populară • 22.25 — TELEJURNALUL DE NOAPTE 1 22.35 — Telesport.marți : 10.00 — 11.00 Teleșcoală ;18.00 — Ateneu — emisiune de actualitate muzicală ; 18.30 — Toate pînzele sus — emisiune pentru pionieri ; 19.15 — Publicitate ; 19.20 - 1001 de seri ; 19.30 — TELEJURNALUL DE SEARA ; 20.00 — Cincinalul în cifre și imagini : 1966—1970 ;20.20 — Seară de teatru : „Hedda Gabler" de Henric Ibsen ; 21.45 — Expediția românească transafricană ; 22.00 — TELEJURNALUL DE NOAPTE ; 22.10 — BOX: Cassius Clay — Joe Frazier. înregistrare de la New York.MIERCURI : 10.00—11.30 — Emisiuni-lecții pentru lucrătorii din agricultură : ÎNTREȚINEREA ȘI EXPLOATAREA A- MENAJARILOR PENTRU IRIGAT ; 18.00 — Deschiderea emisiunii. „EX-TER- RA ’71“ — emisiune-concurs ; 18.30 — E- conomie, știință, conducere ; 19.10 — Tragerea pronoexpres ; 19.20 — 1001 de seri ;19.30 — TELEJURNALUL DE SEARA :20.00 — Tele-cinemateca : „Gustul mierii" ; 21.45 — Poșta TV ; 21.55 — Cadran internațional ; 22.30 — Laureați ai concursurilor muzicale internaționale (In- terviziune) ; 22.50 — TELEJURNALULDE NOAPTEJOI : Programul I : 10.00—11.30 — Emi-

siuni-lecții pentru lucrătorii din agricultură : LIVEZILE DE SIMBUROASE (INTENSIVE ȘI CLASICE) î 18.00 — Deschiderea emisiunii. Emisiune în limba maghiară ; 18.30 — La volan — emisiunepentru conducătorii auto ; 18.50 — Mult e dulce și frumoasă ; 19.15 — Publicitate ;19.20 — 1001 de seri ; 19.30 — TELEJURNALUL DE SEARA ; 20.00 — Film serial : „Vidocq" (XIII — ultimul episod) |20.30 — Prim plan : Nicolae Hudițeanu, Erou al Muncii Socialiste, președintele C.A.P. comuna Comana, județul Constanța ; 21.0; — Planeta se grăbește — film documentar de montaj ; 21.35 — Moment folcloric cu Florica Ungur ; 21.45 — Imagini din Danemarca ; 21.55 — TELEJURNALUL DE NOAPTE ; 22.10 — Fotbal : GORNIK ZABRZE — MANCHESTER CITY (Cupa campionilor europeni). Transmisiune de la Katovice ; 23.00 — închiderea emisiunii programului 1. Programul 2 : 20.00 — Concert simfonic al orchestrei radioteleviziunii ; 20.45 — La vînătoare — film documentar realizat de studiourile cehoslovace ; 21.00 — BULETIN DE ȘTIRI : Sport ; 21.10 — Univers XX ; 21.40 — Intermezzo muzical cu Anda Călugăreanu, Remo Germani, Sarita Montiel, formația I Michelangeli | 21.55 — Istoria filmului : 23.00 — închiderea emisiunii programului 2.VINERI : 10.00—11.30 - Emisiuni-lec- ții pentru lucrătorii din agricultură : CULTURI FURAJERE PENTRU ÎNSI- LOZARE ; 17.00 — Deschiderea emisiunii. Teleșcoală ; 18.00 — CĂMINUL : • Ancheta Căminului : Sociabilitatea copilului. Cînd începe și pînă cînd durează formarea sociabilității. Relațiile cu alți copii și cu adulții. Educarea sociabilității— o condiție a pregătirii pentru viață • Sfatul medicului : Adevăr și prejudecată despre alcool • 1000 de soluții pentru apartamentul dv. • Cum pășirăm un prieten bun — cartea ! • Curier juridic • 5 minute cu Horia Șerbăne'scu ; 18.40— Lumea copiilor : „Călătorie spațială"cu Iurie Darie și Mihaela Istrate ; 19.10— Tragerea loto ; 19.20 — 1001 de seri j19.30 — TELEJURNALUL DE SEARA |20.00 — Cincinalul în cifre și imagini1966—1970 ; 20.20 — Mai aveți o întrebare ? „Cercetări noi în boala ulceroasă" ;21.20 — Film artistic : „Lunga vară fierbinte" de William Faulkner ; 23.15 — TELEJURNALUL DE NOAPTE.SIMBATA : Programul I : 17.00 — Emisiune în limba germană ; 18.10 — Publicitate ; 18.15 — Bună seara, fete ! Bună seara băieți ! ; 19.15 — Publicitate ; 20.00— Tele-enciclopedia ; 20 50 — Tele-reci-tal Carmen Stănescu ; 21.45 — Film serial : Incoruptibilii : „Cîntărețul de jazz" ; 22.35 — TELEJURNALUL DENOAPTE ; 22.45 — De la o melodie la alta ; 23.05 — Campionatele europene de atletism în sală (înregistrare de la Sofia) ; 23.30 — închiderea emisiunii. Programul II ; 20.00 — Seară de teatru s „Bărbați aleși" (în reluare) ; 21,30 Studio dans ; 21.50 — BULETIN DE ȘTIRI ; 22.00— Intermezzo de muzică ușoară ; 22.30 — Film serial : „Aghiotantul Excelenței Sale" (VII) ; 23.15 — închiderea emisiunii programului II.

MINISTERUL AGRICULTURII Șl SILVICULTURII

ÎNTREPRINDEREA de foraje 
BUCUREȘTI

Str. Bibliotecii nr. 4. Sectorul 4
Telefon 13 71 81 — 13 71 34 — 14 26 57 

EXECUTĂ
• Foraje pentru :

— alimentări cu apă
— desecări
— irigații
— studii hidrogeologice

• Lucrări de pereți continui, subterani, fundații pe piloți

• Lucrări de construcții 
pentru alimentări cu apă :
— înmagazinări
— stații de pompare
— rețele

• Lucrări de irigații

• Reparații de pompe sub
mersibile

• Studii și proiecte pentru 
alimentări cu apă

ROGOJINI
din papură, dimensiuni 1,60 / 2,20 m. 

la prețul de 24,64 lei si

COȘURI DIN RĂCHITĂ
capacitate 30 kg. la prețul de 23 lei 

minus rabatul comercial de 14°/o, livrează 
ASOCIAȚIA GENERALĂ A VÎNATORILOR Șl PESCARILOR SPORTIVI 

București, Calea Moșilor nr. 128 
fără repartiție, pe bază de comenzi, 

numai unităților socialiste. Relații la telefon nr. 15 87 92 sau 14 85 99

Cooperativa „ELECTROBOBINAJUL"
București II, str. Ghiocei nr. 20

Telefon 12 33 94

Vinde din stoc pc bază de comandă unităților socialiste ur
mătoarele :

— Bimetal de 1 mm
— Cablu forță cupru subteran
— Carbonat de bariu
— Clorură de var
— Curele transmisie piele
— Doze fontă
— Ferodou plăci
— Ferodou plăci diferite
— Freze frontale de 28 mm
— Grafit fulgi
— Liță MFF de 1,5
— Mufe fontă de 1/2” și 1"
— Rulmenți diferiți: E. 9, E. 8, 

E. 7, E. 6, 6214, 6304, 6308, 
6309, 6310, 6311, 6313, 6315, 
6319, 6321, 6324, 6411, 6409, 
8115, 51115, 8116, 5116, 8214, 

51214.
— Șaibe pislă

Informații suplimentare precum și consultarea listelor 
Serviciul Aprovizionare al întreprinderii.

— Sirmă manganină 0 4,2
— Sirmă Constantan 0 0,05, 

0,08 0,3, 0,15.
— Sirmă Kromnichel 0,35, Sir* 

mă oțel 0 0,2, oțel 0,3, oțel 
0,5,0,7 0,8,1,2,1,8 — 2 — 4 — 
45 5 — 5,5

— Duco incolor
— OL. 38 35 mm
— OL. 50 34 mm
— Tablă neagră de 2,5 mm
— Sirmă neagră diferită
— Sirmă 0 3,4 pentru șuruburi
— Holzsuruburi
— Tablă alamă 2,5 mm
— Tablă alamă 3 mm
— Tablă alamă 4 mm
— Țeavă cupru 0 3 mm — 

4 mm — 6 mm

la
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AL ll-LEA SIMPOZION 
INTERNATIONAL 
DE HELMINTOLOGIE

La lucrările simpozionului, care au avut 
loc la sfirșitul anului trecut în R. S. Ce
hoslovacă, au participat 170 de specia
liști in materie, din 19 țâri din Europa. 
Asia și America.

Programul a cuprins 159 de comunicări 
privind helmintologia animalelor, plante
lor și omului, grupate in cinci capitole 
mari: sistematică și morfologie: biologia 
helminților; raportul gazdă-parazit; subs
tanțe antihelmintice și chimioprofilaxie; 
alte probleme.

Dintre comunicările prezentate, reține 
atenția o varietate de probleme, din care, 
în cele ce urmează, vom schița cîteva 
date cu caracter de noutate.

Fascioloză. Au fost stabilite caracteris
ticile arginazei și proprietățile de glicoli- 
ză ale parazitului Fasciola hepatica, in
frastructura țesuturilor la miracidium și 
s-a pus la punct o nouă metodă de izo
lare a adolescarilor.

Cisticercoză bovină. Au fost aduse date 
noi cu privire la morfologia și histochi- 
mia sistemului excretor la Cysticercus bo- 
vis și s-au stabilit componentele anticor
pilor de precipitare produși în sîngele vi
telor infestate

Ascaridiatoze. Au fost discutate noile 
contribuții aduse la biologia ascarizilor, 
aspectele ecologice în ciclul biologic la 
Ascaridia galii, in condițiile subtropicale 
din Cuba și rolul celulelor țesutului lim- 
foid, precum și imunogeneza intilnită in 
ascaridiatoze: s-au observat diferențe ge
netice între Ascaris suum de la porc (12 
— 28 cromozomi) și A. lumbricoides de 
la om (14—24 cromozomi).

Telazioză. S-a constatat că în ciclul 
biologic la Thelazia rhodesi, T. gulosa și 
T. skreabini, care trăiesc in formă adultă 
sub corpul clignotant in ochi la bovine. 

0 nouă metodă de degustare?
Este posibil ca, nu peste multă vreme, metoda de degustare a 

vinurilor să se schimbe. Despre acec.stă posibilitate s-a vorbit în
că in toamna anului 1968, la București, cu prilejul Congresului O- 
ficiului International al Viei și Vinului (O.I.V.), iar in cercurile 
experților ea a continuat să fie dezbătută. Ulterior, a avut loc o 
reuniune de specialitate la Avignon, in Franța și, la sfirșitul anu
lui trecut, o alta, in Elveția, toate la îndemnul O.I.V, care dorește 
să promoveze un nou sistem de apreciere a „licorii lui Bacchus".

Noua metodă va avea, probabil, inițialele P.A.I., ale cuvintelor 
„persistența aromatică intensă". In fapt, aprecierea vipului ar ur
ma să se facă după numărul de secunde in care degustătorul 
continuă să simtă aroma vinului după ce l-a eliminat din gură 
(intr-o direcție sau in cealaltă).

Prin urmare, numărul de secunde reprezintă elementul cel mai 
important, dar nu singurul. Vinului ar urma să-i fie apreciate — 
cu ajutorul nasului și al gurii — tăria și calitatea, iar apoi armonia 
însușirilor sale

Există, după cum remarcă presa de specialitate, tendința de a 
nu se mai lua in considerație culoarea și limpezimea vinului, 
deoarece aceste două elemente sini, oricum, asigurate cu cea mai 
mare grijă la orice concurs.

„Fișa de degustare" — potrivit noului sistem, are cinci coloane, 
și anume ; I — excelent, extrem de tare ; II — foarte bun, foarte 
tare ; III — bun, tare ; IV — convenabil, acceptabil; V — elimi
nat. După degustare, vinul examinat este notat cu o cruciuliță în 
coloana care corespunde aprecierii ce i se dă. Situarea vinului in 
coloana I echivalează cu 0 puncte, in cea de a doua — 1 punct, 
in a lll-a 4 puncte, iar în coloana a IV-a — 3 puncte.

Așadar, vinului cel mai puțin apreciat i se acordă numărul cel 
mat mare de puncte. Punctajul total este rezultatul unui calcul 
cu diverși coeficienți, tar rezultatul final îl reprezintă media punc
telor acordate de juriu aceluiași vin.

Susținătorii noii metode sînt partizanii unei exigențe mari in a- 
precierea vinurilor, astfel incit medalii de aur nu ar putea obține 
decit cele al căror punctaj nu depășește 9 (21 pentru argint și ma
ximum 42 pentru medalii de bronz).

Deocamdată, lucrurile se află in stadiul discuțiilor. Pină una 
alta, s-a ajuns insă la un rezultat concret intr-un domeniu foarte 
apropiat de cel al aprecierii vinului, și anume in .problema" pa
harului pentru degustare, creat in ultima vreme de specialiști 
francezi.

El este fabricat din semicristal și este foarte străveziu, este bom
bat la partea inferioară și mai mic la gură avind, deci, o formă 
care „favorizează la maximum degajarea de vapori". De altfel, 
toate detaliile paharului au fost studiate minuțios : „curba de 
strangulare" de la partea inferioară spre gură, înălțimea picioru
lui, grosimea sticlei. S-a ținut cont și de raporturi considerate im
portante, de pildă, suprafața lichidului supra volumul lichidului, 
care trebuie să fie egal cu aproximativ 1, pentru a asigura cea mai 
bună degajare de vapori.

Mulți se miră chiar cum s-a făcut că în ciuda atîtor norme sa
tisfăcătoare a ieșit un obiect plăcut la vedere, însușire cu atît mai 
importantă cu cit este vorba despre nimic altceva decit un instru
ment de lucru. E adevărat — de lucru foarte rafinat...

Intervine Musca autumnalii, în corpul că
reia se dezvoltă larvele acestor helminți, 
pină la stadiul invazionant, în decurs de 
28 - 30 zile.

Trichineloză. S-a observat că femelele 
de Trichinella spiralis elimină un număr 
sporit de embrioni, dacă dozele de larve 
musculare ingerate de șoareci sînt mai 
mari: amplitudinea și frecvența respira-

Reuniuni științifice 

peste hotare

țiilor in trichineloză experimentală se re
duc cu 30%, respectiv 25 — 40%, ceea 
ce facilitează apariția de complicații pul
monare ; testul anticorpilor fluorescenți în 
diagnosticul bolii în viață, s-a dovedit a 
avea sensibilitatea cea mai ridicată, mai 
specifică și a fi mai ușor de efectuat.

Din țara noastră, au fost prezentate 
patru comunicări, în care s-a abordat o 
concepție originală și îndrăzneață cu pri
vire la Patogeneza in poliparazitismul cu 
helminți (Gh. Olteanu) ; Dinamica sezonie
ră ți de vîrstă a ciclului invazional a po- 
liparazitiimului cu helminți (Gh. Oltea
nu) ; Chimioprofilaxia asociată, in condi
ții de poliparazitism cu helminți la ovine 
(Gh. Olteanu, M. Radulescu, M. Ange- 
lescu, R. Constantinescu și I. Gropoșilă) și 
Chimioprofilaxia complexă a poliparazi- 
tismului cu helminți la porcine (Gh. Ol
teanu. N. Acsinte, P. Cristescu, I. Iliescu,

J. Sardu, T. Cioca, I. lordănescu, V. Mo- 
raru, F. Ivana, I. Moldovan).

Potrivit acestei concepții, organismul a- 
nimal este, aproape întotdeauna, conco
mitent infestat cu două sau mai multe 
specii de helminți. Ca atare, este necesar 
ca etiologia, patogeneza, modificările ana- 
tomo-patologice, imunitatea, clinica, epi- 
zootologia și diagnosticul ca și măsurile de 
prevenire ți combatere a helmintozelor, în 
condiții de poliparazitism, să fie tratate de 
pe poziția acestei concepții.

în problema protogenezei helmintozelor, 
în condiții de poliparazitism, s-a demons
trat că raportul gazdă — parazit este, 
propriu-zis, un raport al luptei dintre or
ganismul parazitat, privit ca un tot, și 
complexul poliparazitar, care, deși etero
gen prin structură, se prezintă, unitar în 
acțiunea sa patogenă. în această situa
ție, asupra gazdei parazitate se exercită 
o acțiune patogenă complexă și cumula
tivă a tuturor speciilor de helminți (ca și 
a altor germeni patogeni), care parazi
tează, în același timp, organismul animal. 
Toate modificările morfofiziopatologice, 
care au loc în țesuturile și organele pa
razitate, precum și toate pierderile econo
mice suferite în aceste cazuri (stagnare 
în creștere, slăbire, scăderea producției 
de carne, lînă, lapte, mortalități etc.) sînt 
în cele din urmă, rezultatul acțiunii pato
gene a întregului complex parazitar.

Cele patru comunicări au fost susținute 
și de un bogat material ilustrativ, ele 
constituind, prin valoarea lor, o contribu
ție meritorie la reușita acestei manifestări 
științifice internaționale. Teoria ciclului in
vazional își găsește astfel în cercetările au
torilor români o confirmare practică și sub
stanțial îmbunătățită.

Din concluziile simpozionului a reieșit 
necesitatea unei cooperări mai strînse în
tre specialiștii, instituțiile și organizațiile 
profesionale de parazitologie din diferite 
țări.

Este de menționat faptul că o grupare 
unitară a parazitologilor din România ar 
crea, fără îndoială, climatul favorabil pen
tru cercetări de linie și de anvergură, care 
să contribuie, pe de o parte, la combate
rea eficientă a bolilor parazitare și, pe 
de altă parte, la ridicarea prestigiului 
acestei ramuri practice a biologiei.

Dr. Ion CIRONEANU 
medic veterinar principal 
in Departamentul 
industriei alimentare

în regiunile rurale ale Uniunii Sovietice lucrează 120 000 de 
femei cu studii superioare, — agronomi, zootehnicieni, 
medici veterinari — ți peste 200 000 cu studii medii de spe
cialitate. Femeile reprezintă 43% din numărul total al spe
cialiștilor care lucrează la sate.
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VIZITA MINISTRULUI-PREȘEDINTE AL 
CONSILIULUI PRODUCȚIEI AGRICOLE 
Șl ALIMENTARE AL R.D. GERMANEMiercuri după-aniiază a sosit in Capitală, Georg Ewald, ministru-pre- ședinte ai Consiliului producției agricole și alimentare al Republicii Democrate Germane care, ia invitația Ministerului Agriculturii, Industriei Alimentare, Silviculturii și Apelor va face o vizită in vur.i noastră. Ministrul german este însoțit de Erwin Neu, vicepreședinte al Consiliului producției agricole și alimentare, precum și de experți.La sosire, pe aeroportul Otopeni, oaspeții au fost salutat! de tovarășii Iosif Banc, vicepreședinte al Consiliului de Miniștri, ministrul agriculturii, industriei alimentare, silviculturii și a- pelor, Angelo Miculescu, ministru secretar de stat la acest minister. Nicolae Giosan, președintele Academiei de științe agricole și silvice, de adjunct ai ministrului agricoiturii, industriei alimentare, silviculturii și apelor, de funcționari superiori din minister.Au fost prezenți Hans Voss, ambasadorul R.D. Germane la București, și membri ai ambasadei. Wk
DEZVOLTAREA AGRICULTURII IN R.S. 

CEHOSLOVACA

I Sectorul socialist — de stat și cooperatist — al agriculturii R.S. Cehoslovace administrează in momentul de față a- proximativ 91,1’/» din suprafețele
I agricole, care se intind pe 7 062 846 de hectare, 5 016 790 de hectare fiind suprafața arabilă.
IFe aproape 53*/. din terenurile arabile se cultivă cereale, pe 14% cartofi — și legume, pe 2,5% plante oleaginoase și textile, iar pe 30,5% plante furajere. Cooperativele agricole exploatează aproape 59,9% din suprafață, iar întreprinderile agricole de stat aproape 129,6*/», media pe unitate fiind de 4 286 de hectare. O altă parte a terenurilor revine fermelor școlare, unităților de cercetare etc.în momentul de față, în agricultura Cehoslovaciei lucrează 1 160 000 de persoane, din care femeile reprezintă mai mult de jumătate.Producția medie la hectar a cerealelor, pe țară, a crescut într-o perioadă de aproximativ 20 de ani de la 1670 de kg la 2 980 de kg. Producția de bovine pentru carne a crescut intr-un răstimp aproape egal cu 155*/., cea de porcine pentru desfacere cu 264*/». iar cea de păsări cu 271%.Aceste creșteri ale producției constituie rezultatul specializării în domeniul culturii plantelor, a marilor unități socialiste, precum si a! profilării în producția de ouă și îngrășarea păsărilor, porcilor și bovinelor pentru carne.
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